
2 و3

فولاد مبارکه در تأمین برق نیز به درستی عمل کرده و به یاری دولت شتافته است
وزیر صمت در  بازدید از خطوط تولید  و  فرایند تکمیل طرح های توسعه فولاد مبارکه:

گرچه  قانون دولت ها را مکلف به تأمین برق مورد نیاز صنایع کرده است، شاهد این هستیم که فولاد مبارکه به درستی به این عرصه ورود کرده و به یاری دولت شتافته است. فولاد مبارکه در زمینه های مختلف ازجمله  ا
کثری مصارف آب و سرمایه گذاری در حوزه انرژی اقدامات ارزشمندی انجام داده است و ما نیز با تمام وجود از این شرکت حمایت می کنیم. تأمین سنگ آهن، تولید انواع محصولات کیفی، احداث نیروگاه و کاهش حدا

یادداشت مدیر مسئول

راه پیمایی اربعین، آیینی است که در آن مشتاقان و ارادتمندان سید 
و سالار شهیدان در روزهای منتهی به بیستم ماه صفر، با نیت زیارت کربلا 
و شرکت در اجتماع عظیم و بی نظیر شیعیان، از اقصی نقاط جهان به عراق 
عزیمت می کنند. این سفر فرصتی برای عرض ارادت به آستان عصمت و 
طهارت و علاوه بر آن، جلوه ای از دیپلماسی انقلاب اسلامی ایران برای 

احیای تمدن نوین اسلامی است.
، میلاد حضرت ولیعصر )عج(، ایام محرم و اربعین حسینی ازجمله  عید غدیر
مهم ترین مناسک مذهبی شیعیان است که هرساله در موعد مقرر گرامی 
داشته می شود؛ اما در این میان، رویداد اربعین حسینی، از ابعاد مختلف دارای 

تأثیرات متعددی در گستره جوامع شیعی است.
ابعاد، برکات و دستاوردهای برگزاری مراسم پیاده روی و اجتماع شیعیان 
در اربعین حسینی در کربلای معلی، ابعادی فراتر از مناسک مذهبی دارد و 
جایگاه و اقتدار نظام شیعی و ایران اسلامی را در منطقه به نمایش می گذارد و 
قوت و قدرت اسلام، حقیقت و توان و آمادگی جبهه مقاومت را نشان می دهد.
علاوه بر این، رویداد اربعین، فریادی رسا و رسانه ای بی همتا برای شیعیان 
است و ضمن افزایش ضریب امنیتی ایران اسلامی و افزایش نفوذ در مناسبات 
بین المللی، قدرت نرم کشور را ارتقا می دهد. این رویداد با ایجاد محور 
مقاومت در برابر نیروهای استعماری و سلطه طلب، نظم جدیدی را در 
منطقه خاورمیانه ایجاد کرده و عمق راهبردی محور مقاومت و نظام شیعی را 

تا سواحل مدیترانه گسترش داده است.
تحکیم روابط با همسایگان، ایجاد تفاهم میان مسلمانان، تقویت مناسبات 
رسمی دو کشور دوست و برادر- ایران و عراق- و هموار کردن مسیر اتحاد برای 
ایجاد تمدن نوین اسلامی در کنار تقویت روحیه برادری و دوستی و مشارکت از 

دیگر برکات بزرگ ترین اجتماع مذهبی جهان است که نقش ارزنده ای در تأمین 
امنیت شیعیان و تأمین منافع ملی ایران ایفا می کند.

ارتقای وحدت اجتماعی شیعیان، پیشرفت و توسعه مناسبات انسانی، 
اجتماعی و اقتصادی جامعه اسلامی و تقویت اعتماد به نفس امت اسلام، 
تقویت وحدت گروه های مردمی، زایش و توسعه فرهنگ ناب شیعی، پیشرفت 
در مناسبات بین المللی و تقویت روحیه همفکری، همدلی و همکاری از دیگر 
دستاوردهای این اجتماع معنوی است و همه این ها تنها گوشه ای از عظمت 
حماسه عاشوراست که با گذشت قریب به یک هزار و چهارصد سال، همچنان 
آشکار است و روزبه روز مکتب اسلام را زنده می کند و  به راستی در محبت 
اباعبدالله الحسین )ع( جوشش و زایشی است که هیچ گاه خاموش نمی شود. 
رویداد اجتماعی و معنوی اربعین، نقطه عطفی برای منطقه، شیعیان و 
جهان اسلام است تا با محوریت قرار دادن آزادگی و آزادمردی و مقاومت در 
برابر زیاده خواهی، به پشتوانه خواست و اراده مردم، بتوان از آلام بشریت و 

جوامع اسلامی کاست.
شرکت فولاد مبارکه، ضمن تسلیت و تعزیت ایام اربعین حسینی، همواره تلاش 
داشته تا ضمن همراهی با عزاداران مذهبی، با تأمین ناوگان ترابری برای 
حمل ونقل زوار به مرزهای غربی کشور جهت عزیمت به سرزمین مقدس 
کربلا و برپایی موکب، نقشی هرچند اندک در اجتماع عظیم محبان اباعبدالله 
الحسین داشته باشد و البته بخش زیادی از کارکنان و همکاران ولایت مدار 
شرکت به صورت خانوادگی در این اجتماع پرشور توفیق شرکت یافته اند. ضمن 
آرزوی صحت و سلامت برای کلیه زوار و خادمان حضرت اباعبدالله الحسین 
)ع(، امید است این حرکت مذهبی، مقدمه و نقطه عطفی برای آمادگی امت 

اسلام برای ظهور حضرت ولی عصر )عج( باشد.

رویداد اربعین حسینی؛ نمایش اقتدار محور مقاومت و نظام شیعی

اربعین سید و سالار شهیدان 
حضرت امام حسین علیه السلام 

تسلیت باد
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»شما و فولاد«   
پل ارتباطی  کارکنان و مخاطبان فولاد مبارکه

ســامانه پیامکــی »شــما و فــولاد«  بــا شـــــماره 30003222 

مؤثـــــرتر از همیــــشه به عنوان پل ارتباطی با مدیریت ســازمان، 

آمــاده انتقــال دیدگاه هــا، پیشــنهادها و انتقــادات ســازنده 

همــکاران گرامــی و مخاطبــان شــرکت فــولاد مبارکــه اســت.

پاســـخ  و  خـــود  موضوعـــات  و  ســـؤالات  انعـــکاس  هفتـــه  هـــر 
ــد. ــولاد بخوانیـ ــه فـ ــولاد« خبرنامـ ــما و فـ ــتون »شـ ــئولان را در سـ مسـ
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رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رئیس جمهور و 
اعضای هیئت دولت با تقدیر و تمجید از عملکرد خوب و قوی 
دولت در برخی بخش ها ازجمله »کارهای زیربنایی«، »رشد 
شاخص های کلان اقتصادی« و »سیاست خارجی«، گفتند: 
باوجود کارهای اساسی تحسین برانگیز دولت، متأسفانه 
مسائل معیشتی مانند غبار مانع دیدن کارهای اساسی دولت 
است؛ لازم است تورم نامطلوب دورقمی، هرچه ممکن است 
 ، کاهش یابد و عدالت، کاهش فاصله طبقاتی، ثبات بازار
کاهش تورم، ثبات نرخ ارز و رشد تولید؛ به عنوان شاخص های 
مهم در همه تصمیمات و اقدامات دولت ازجمله در برنامه 

هفتم توسعه، موردتوجه کامل قرار داشته باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار که در سالروز شهادت 
شهیدان رجایی و باهنر و به مناسبت هفته دولت انجام شد، 
گی اساسی این دو  جلب رضای الهی و کار برای مردم را دو ویژ
شهید بزرگوار خواندند و گفتند: رجایی و باهنر با جهت گیری های 
الهی و انقلابی، کار برای مردم را هم باعث جلب رضای الهی 
می دانستند و این هدف اساسی بر همه فعالیت ها، انتصابات و 
کارکردهای آنان سایه افکن بود؛ بنابراین، اسم رمز همه دولت های 

نظام اسلامی باید کسب رضای الهی و کار برای مردم باشد.
ایشان با اشاره به حمایت خود از همه دولت ها با گرایش ها و 
توانمندی های مختلف، کمک به قوه مجریه را وظیفه ای همگانی 
برشمردند و افزودند: عملکرد دوساله این دولت، موجب تقدیر 
و تمجید است اما متأسفانه به علت نارسایی در زبان رسانه ای 
دولت، فعالیت های خوب آن، به اندازه لازم و شایسته به اذهان 

مردم منعکس نشده است.
رهبر انقلاب در تشریح برخی کارهای قوی دولت در بخش اقتصاد 
به رشد شاخص های کلان ازجمله رشد اقتصادی به خصوص 
در بخش صنعت، افزایش رشد سرمایه گذاری، کاهش رشد 
کاهش ضریب جینی و افزایش  کاهش بیکاری،  نقدینگی، 
صادرات اشاره کردند و افزودند: تقویت نظام مالیاتی، افزایش 
محصولات پتروشیمی و کارهای ارزنده در زمینه نفت و گاز و 
راه اندازی چند هزار کارگاه تعطیل یا نیمه تعطیل از دیگر اقدامات 
قابل تقدیر دولت است که البته اثرگذاری افزایش شاخص های 
کلان اقتصادی و اقدامات زیربنایی در زندگی مردم، نیاز به 

گذشت زمان دارد.
حضرت آیت الله خامنه ای در علت یابی انعکاس ضعیف اقدامات 
خوب دولت در جامعه، دو نکته را بیان کردند: اول؛ ضعف 
اطلاع رسانی هنرمندانه دولت و دوم؛ مشکلات معیشتی ازجمله 
گرانی شدید برخی مواد غذایی و گرانی مستأصل کننده در بخش 
مسکن که باعث شده همچون غبار مانع دیدن کارهای اساسی 

دولت شود.
رهبر انقلاب کارهای دولت در بخش های مدیریتی را هم مهم 
دانستند و گفتند: حضور در بین مردم و مواجهه مستقیم و 

صمیمی و متواضعانه با آن ها، بسیار باارزش است.
ایشان افزودند: ما حق نداریم از جایگاه بالا و متکبرانه با مردم 
حرف بزنیم؛ زیرا ما اصلاً کسی نیستیم و آنچه هست متعلق به 
گر مسئولیتی هم به ما داده شده، اولاً مردم داده اند  مردم است و ا

و ثانیاً برای خدمت به مردم است.

درمحضر ولایت

خبر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

تقدیر و تمجید همراه با تذکرات مهم 
درباره معیشت مردم و رشد تولید

عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
هفتم  سه شنبه  روز  دولت،  هفته  با  هم زمان 
شهریورماه، ضمن حضور در فولاد مبارکه و بازدید 
از طرح های توسعه در دست اجرای این شرکت در جمع خبرنگاران 
گفت: امروز فولاد مبارکه در زمینه های مختلف ازجمله تأمین 
سنگ آهن، تولید انواع محصولات کیفی، احداث نیروگاه و کاهش 
کثری مصارف آب و سرمایه گذاری در حوزه انرژی اقدامات  حدا
ارزشمندی انجام داده است و ما نیز با تمام وجود از این شرکت 

حمایت می کنیم.
به گزارش خبرنگار فولاد در جریان این بازدید که جمعی از معاونان وزیر 
صمت، استاندار اصفهان، نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس 
شورای اسلامی، مدیرکل صمت استان و مدیرعامل، معاونان و مدیران 
گروه فولاد مبارکه حضور داشتند، وزیر صمت پروژه توسعه پارک های 
انباشت و برداشت این شرکت را افتتاح کرد و گفت: امروز شاهد این 
هستیم که پروژه های توسعه فولاد مبارکه در حال به بار نشستن هستند؛ 
ازاین رو از مدیرعامل فولاد مبارکه که یکی از مدیران انقلابی، جهادگر، 
دانشمند و سخت کوش کشور به شمار می آیند و همچنین از سایر 

مدیران و کارکنان این شرکت قدردانی می کنم.   
پروژه نورد گرم ۲ فولاد مبارکه نوید خوبی برای آینده صنایع 

خودروسازی و دیگر صنایع
وی در بازدید از پروژه نورد گرم ۲ فولاد مبارکه گفت: بسیار خرسندیم که 
امروز در استان اصفهان شاهد فعالیت جدی بخش صنعت برای توسعه 
که این زنجیرۀ ارزش افزوده از  صنعت فولاد در پایین دست هستیم؛ چرا
اهمیت زیادی برخوردار است. قطعاً پروژه نورد گرم ۲ فولاد مبارکه منجر 
به بهبود وضعیت کمّی و کیفی تولید فولاد کشور می شود و نوید خوبی 

برای آینده صنایع خودروسازی و دیگر صنایع است.
وزیر صمت با بیان اینکه همه دولت ها در همه جای دنیا توسعه و 
گرچه ممکن است در نتیجه  رفاه مردم خود را دنبال می کنند گفت: ا
سیاست ها و روش هایی که آن ها اتخاذ کرده اند اهداف یادشده محقق 
نگردد؛ اما امروز در جمهوری اسلامی نیز هدف گذاری همین است که 
کثر توسعه برای رفاه مردم ایجاد شود. هدف این است که مردم با  حدا

عنایت به این توسعه ها بیش ازپیش به انسان الهی تبدیل شوند. 
امروز راهبرد مدیریت فولاد مبارکه خلق ارزش برای جامعه 

است
علی آبادی با بیان اینکه امروز راهبرد مدیریت فولاد مبارکه خلق ارزش 
برای جامعه است، گفت: با عنایت به این راهبرد باید اشاره کنم که در 
شرکت مپنا نیز ما در گام نخست، بنا را بر آن گذاشتیم که شرکتی برای 
حل مسئله باشیم و امروز در شرایطی هستیم که باید در مسیر خلق 
ارزش و ساختن آینده ای که به ارتقای رفاه اجتماعی و انسانیت منجر 

می شود حرکت کنیم.
وی با اشاره به پذیرفته شدن ایران در بریکس تصریح کرد: تحریم ها بنا 
داشت مسیر رشد و حرکت جمهوری اسلامی را کُند یا متوقف کند؛ ولی 
خوشبختانه در روزهای اخیر شاهد پذیرفته شدن جمهوری اسلامی 

ایران در بریکس بودیم.
توسعه کیفی یعنی توانایی حضور در عرصه های 

بین المللی
وزیر صمت گفت: صنعت فولاد یکی از مهم ترین صنایع کشور است. با 
عنایت به اینکه ما امروز بیش از هر زمان دیگر به توسعه کیفی نیاز داریم، 
برای تحقق این هدف باید محصولات خود را با نگاه حضور پرقدرت تر 

در بازارهای بین المللی تولید کنیم و خود را در بازارهای جهانی محک 
بزنیم. همچنین باید توجه داشته باشیم که با تنوع محصولات باارزش 
افزوده بالاتر می توانیم خود را ارتقا دهیم و از مزیت های مطلق و نسبی 
استفاده کنیم. به هرحال در تعامل بین المللی و افزایش کیفی محصولات 
است که شرایط بهتری پیدا خواهیم کرد و می توانیم به معنای واقعی به 

انسان الهی برسیم.
وی خاطرنشان کرد: در مسیر تعالی توجه به پنج مؤلفه علم، حکمت، 
تعهد به محیط زیست، مهندسی و از همه مهم تر اراده بسیار مهم است. 

بدون تردید هیچ مسئله ای در برابر انسان الهی لاینحل نمی ماند.
کید بر اینکه پیام انقلاب اسلامی »ما می توانیم«  عباس علی آبادی با تأ
است، گفت: بعد از توسعه کمی، مهم ترین کاری که باید انجام شود 
توسعه کیفی است و توسعه کیفی یعنی توانایی حضور در عرصه های 

بین المللی.
وی خاطرنشان کرد: دو کار اساسی باید انجام شود؛ یکی اینکه به سمت 
تولید محصولاتی برویم که تا امروز توان تولید و دانش آن را نداشته ایم؛ 
دوم اینکه باید به خوبی خود را به جهان معرفی و عرضه نماییم و برای این 

امر، باید خود را باور و در صحنه های بین المللی پیدا کنیم.
چالش های فولاد مبارکه در حوزه سنگ آهن و انرژی باید 

به سرعت حل شود
وی در بخش بعدی سخنان خود گفت: امروز بزرگ ترین چالش هایی که 
ک سنگ آهن و گاز  پیش روی فولاد مبارکه است، تأمین مواد اولیه و خورا
طبیعی موردنیاز این شرکت است. این چالش ها باید به سرعت حل شود. 
برای تأمین سنگ آهن موردنیاز فولاد مبارکه دو راه حل وجود دارد؛ یکی 
اینکه فولاد مبارکه سنگ آهن موردنیاز خود را از خارج از کشور وارد کند. 
در واقع چنانچه امکان تأمین سنگ آهن از منابع داخلی در شرایط فعلی 
وجود ندارد، باید سنگ آهن موردنیاز را با رعایت تمامی ضوابط اقتصادی 
و سایر ملاحظات این حوزه از خارج از کشور وارد شود. همچنان که در 
بسیاری از کشورهای دنیا در حال حاضر سنگ آهن موردنیاز خود را از 
دیگر نقاط جهان وارد می کنند؛ چه بسا که در مقاطعی سنگ آهن ایران 
کاوی  نیز صادر می شد. راهکار دوم این است که سرتاسر کشور را مورد وا
قرار دهیم و از آنجا که گفته می شود بیش از ۶۰ کانی ارزشمند و ۷ درصد 
از کانی های باارزش دنیا در کشور ما وجود دارد، قطعاً می توان با توسعه 

کتشافات چالش موردنظر را نیز برطرف کرد. ا
فولاد مبارکه در تأمین برق نیز به درستی ورود کرده و به 

یاری دولت شتافته است
گرچه قانون دولت ها را مکلف به  وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: ا
تأمین برق موردنیاز صنایع کرده است، اما شاهد این هستیم که امروز 
فولاد مبارکه در تأمین برق نیز به درستی ورود کرده و به یاری دولت 
شتافته است. با این رویکرد می توان گفت، به تعبیر امام خمینی )ره(، 
همه مردم دولت و در برابر تعالی کشور مسئول هستند؛ بنابراین فولاد 
مبارکه باید در زمینه پژوهش و استخراج معادن نیز ورود کند و ما نیز   از 

این شرکت حمایت خواهیم کرد.
وی از محدودیت گاز در صنعت به عنوان یکی دیگر از چالش ها نام برد و 
گفت: در حوزه تأمین گاز فولاد مبارکه نیز دو راهکار وجود دارد؛ یکی اینکه 
از هیدروژن و هیدروکربن ها در واحدهای احیا مستقیم استفاده کنیم و 
که متأسفانه در میزان مصرف انرژی در دنیا رتبه اول را  دیگر اینکه ازآنجا
داریم باید به سمت استفاده بهینه از منابع انرژی گام برداریم و هدررفت 

انرژی را کاهش دهیم.
فولاد مبارکه در حوزه استفاده بهینه از منابع آبی اقدامات 

بسیار ارزشمندی انجام داده است
کید بر اینکه فولاد مبارکه در حوزه استفاده بهینه از منابع  علی آبادی با تأ
آبی نیز اقدامات بسیار ارزشمندی انجام داده است، گفت: بازچرخانی 
پساب های شهری و استفاده از آن ها در چرخه صنعت و تولید فولاد کار 
بسیار ارزشمندی است که در فولاد مبارکه انجام شده است؛ اما به یقین 
روش های بهتری نیز وجود دارد که به مصرف آب کمتر می انجامد. 

همواره در همه حوزه ها امکان افزایش بهره وری وجود دارد.
وزیر صمت گفت: باید با ورود پرقدرت به صحنه های بین المللی خود 
را باور کنیم. به عنوان مثال، در شرکت مپنا نیز امروز به موفقیت های 
ارزشمندی دست یافته ایم. در این شرکت به توان تولید توربین 

گازی به عنوان افتخارآمیزترین مصنوع بشر و قطعات موتور هواپیما 
دست یافته ایم و در حال ساخت این تجهیزات و صادرات آن ها به 

کشورهایی هستیم که خود از ابرقدرت های جهان هستند.

اقتصاد فولادی می تواند بهترین جایگزین برای اقتصاد بدون 
نفت باشد

در جریـان بازدیـد عبـاس علی آبـادی وزیـر صنعـت، معـدن و 
تجارت از طرح های توسعه در دسـت اجرای شرکت فولاد مبارکه، 
محمدیاسـر طیب نیا مدیرعامل  این شـرکت ضمن ارائه گزارشـی 
از دسـتاوردها و پروژه های توسعه در دسـت اجرای شرکت گفت: 
 تولید 

ً
امـروز کارکنـان و مدیـران فـولاد مبارکـه رسـالت خـود را صرفـا

محصـولات فـولادی نمی داننـد؛ بلکـه همـه مـا بـرای خلـق آینـده 
بهتر هم قسـم شـده ایم و عمـران و آبادانی ایـران اسـلامی را محور 

اقدامـات خـود قـرار داده ایـم.
افتخارآفرینی های فولاد مبارکه در شرایط تحریم

محمدیاسر طیب نیا گفت: امروز فولاد مبارکه توانسته است در شرایط 
تحریم به افتخارات زیادی در توسعه کمی و کیفی دست یابد و با 
کسب عنوان شرکت دانشی برتر در کنار شرکت های معتبری همچون 
گر بخواهیم فولاد مبارکه را به عنوان  سامسونگ و تویوتا گام بردارد. ا
بزرگ ترین بنگاه اقتصادی کشور و فولادساز خاورمیانه در چند جمله 
خلاصه کنیم باید گفت در حال حاضر فولاد مبارکه با سهم ۲۰ درصدی 
بزرگ ترین تولیدکننده ورق های فولادی تخت در خاورمیانه و شمال 
آفریقاست و در تولید ناخالص داخلی کشور )GDP( سهم 1.5 درصدی 
و در تولید ناخالص بخش صنعت سهم ۶.5 درصدی دارد. امروز در 
زنجیره تأمین گسترده فولاد مبارکه بیش از ۲5۰۰ تأمین کننده خدمات 
و کالا مشغول و شبکه گسترده مشتریان این شرکت شامل بیش از 1۰۰۰ 

کارخانه و کارگاه است.
امروز بالغ بر ۵۰ تا ۶۰ درصد صنایع کشور به فولاد مبارکه 

وابسته اند
وی اظهار داشت: در بیان نقش واقعی این صنعت باید گفت امروز 
بالغ بر 5۰ تا ۶۰ درصد صنعت کشور به فولاد مبارکه وابسته اند و معتقدیم 
گر توانسته ایم تحریم ها را پشت سر بگذاریم و برخی صنایع مانند  ا
خودروسازان و تولیدکنندگان لوازم خانگی را به خودکفایی نسبی 
برسانیم، به مدد زیرساخت هایی است که در این مجموعه ایجاد شده 
گر در فولاد مبارکه موفقیت هایی کسب کرده ایم و سود آفرینی  است. ا
خوبی داریم به دلیل ارزش افزوده ای است که در زنجیره تولید فولاد 

مبارکه یعنی از سنگ تا رنگ، ایجاد شده است.
مدیرعامل فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: باتوجه به سرمایه گذاری ها 
و دستاوردهایی که در حوزه های مختلف در فولاد مبارکه حاصل 
شده است، می توانیم اذعان داشته باشیم که در این شرکت، صرفاً 
فرایند از سنگ تا رنگ شکل نگرفته است؛ به این معنی که سنگ آهن 
ورودی به شرکت فقط به گندله، آهن اسفنجی و انواع ورق های 
فولادی گالوانیزه، قلع اندود و رنگی تبدیل نشده؛ بلکه این ورق ها 
به محصولاتی قابل استفاده در مصارف ساختمانی، ساخت مخازن، 
شاسی خودروهای سبک وسنگین و فولادهای دوفازی فریتی و 
مارتنزیتی مورداستفاده در خودروهای روز دنیا تبدیل شده و این 
اتفاقات بسیار خوبی است که به مدد حضور فولاد مبارکه در کشور در 

حال رخ دادن است.

فولاد مبارکه در تأمین برق نیز به درستی عمل کرده و به یاری دولت شتافته است
وزیر صمت در  بازدید از خطوط تولید  و  فرایند تکمیل طرح های توسعه فولاد مبارکه:

رهبر انقلاب اسلامی 
در دیدار رئیس جمهور و اعضای هیئت دولت مطرح کردند؛

 امروز فولاد مبارکه توانسته است در شرایط 
تحریم به افتخارات زیادی در توسعه کمی 
و کیفی دست یابد و با کسب عنوان شرکت 
دانشـی برتـر در کنـار شـرکت های معتبـری 

همچون سامسـونگ و تویوتا گام بردارد

صنعت فولاد یکی از مهم ترین صنایع کشور 
است. با عنایت به اینکه ما امروز بیش از هر 
زمان دیگر به توسعه کیفی نیاز داریم، برای 
تحقق این هدف باید محصولات خود 
را با نگاه حضور پرقدرت تر در بازارهای 
بین المللی تولید کنیم و خود را در بازارهای 

جهانی محک بزنیم

عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت

تجدیدنظر دولت در نرخ گاز 
فولادی ها و پتروشیمی ها

خ گاز  وزیر اقتصاد از تجدیدنظر دولت در افزایش نر
شرکت های فولادی و پتروشیمی خبر داد.

به گزارش چیلان، احسان خاندوزی، وزیر امور اقتصاد و دارایی 
ک  خ خورا خبر داد: دولت بر مصوبه پیشین درباره فرمول نر
پتروشیمی ها تجدیدنظر کرد؛ بنابراین مصوبه جدیدی تدوین 
ک در آن براساس فرمول سال ۹۴ با سقف  می شود که نرخ خورا
قیمت گاز صادراتی آن بوده و در جهت افزایش پیش بینی پذیری 

اقتصاد تا پایان برنامه هفتم توسعه ادامه خواهد داشت.
طبق مصوبه قبلی که توسط هیئت تطبیق قوانین و مقررات 
مجلس ابطال شد، نرخ گاز مجتمع های احیای فولاد ۶۰ درصد 
ک پتروشیمی تعیین شده بود. این در حالی است که  خورا
درخواست جمعی فولادسازان از معاون اول رئیس جمهوری، 
ک پتروشیمی  تعیین ۳۰ درصدی این نرخ بر اساس نرخ خورا

است.
هنوز نرخ یا فرمول جدید دولت برای قیمت گاز صنعت فولاد 
مشخص و شفاف نشده؛ اما قبوض گاز مجتمع های احیای 
فولاد بر مبنای قیمت ۴۰۰۰ تومانی قبلی برای هر مترمکعب صادر 

شده است.

کسیژن »فولاد قائنات« هم زمان با هفته دولت افتتاح بریکت سازی و واحد ا
واحد بریکت سازی مجتمع فولاد قائنات هم زمان با هفته دولت با حضور استاندار خراسان جنوبی به بهره برداری رسید. ارزش سرمایه گذاری در این طرح 

۱۰ میلیون یورو معادل پنج هزار میلیارد ریال است.

صادرات غیرنفتی در پنج ماهه نخست سال به 19.3 میلیارد دلار رسید
با اعلام گمرک جمهوری اسلامی ایران، در پنج ماه نخست امسال ۵۵ میلیون و ۹۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۱۹ میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار به خارج از کشور 

صادر شده است. میزان کالاهای وارداتی به کشور در پنج ماهه امسال ۱۴ میلیون و ۴۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۲۴ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار بوده است.

محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل فولاد مبارکه

ادامه در صفحه 3
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 خـبــــــــــــــــــر       خـبــــــــــــــــــر      

1500

6

3000

تا سال آینده حدود 1500 مگاوات برق صنایع و 
معادن وارد مدار می شود

رئیس هیئت عامل ایمیدرو اعلام کرد: با اقدامات انجام شده، 
600 مگاوات برق نیروگاه افتتاح شده است و پیش بینی 
می شود تا سال آینده حدود 1500 مگاوات دیگر برق به مدار 

تولید برود تا تأمین برق معدن و صنایع معدنی تسهیل شود.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، محمدرضا موثقی نیا در حاشیه 
بازدید از غرفه سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیدرو( در نمایشگاه »روایت خدمت« که به مناسبت 
هفته دولت برگزار شد افزود: یک توافق نامه 1۰ هزار مگاواتی با 
وزارت نیرو داریم که طی یک برنامه زمان دار، این برق در صنایع 
بزرگ افتتاح خواهد شد و درمجموع فکر می کنیم تا سال آینده 
در همین ایام، مجموعاً به تولید ۲ هزار مگاواتی برق در صنایع 

برسیم.
وی گفت: با توجه به محدودیت های حوزه انرژی و به خصوص 
تأمین برق در کشور طی دو سه سال گذشته، برخی صنایع ما با 
مشکل تأمین برق مواجه بودند؛ بنابراین برخی تولیدات کاهش 
یافت که در صنایع بزرگ افت تولید در واقع به معنای کاهش 

بخشی از درآمد ارزی است.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: بنابراین در وزارت 
صمت دولت جدید به این موضوع فکر کردیم که صنایع بزرگ را 

تا حد امکان از شبکه برق سراسری مستقل کنیم.

رشد 6 برابری حفاری در سنگان طی چهارماهه 
نخست امسال

کتشافی در مجتمع سنگ آهن سنگان طی  میزان حفاری ا
چهارماهه نخست امسال به 3418 متر رسیده است که 
کی از رشد 716  نسبت به مدت مشابه سال گذشته حا

درصدی عملکرد )بیش از 6 برابری( است.
کی  گزارش روابط عمومی ایمیدرو به مناسبت هفته دولت حا
است این آمار که به مناسبت گرامیداشت هفته دولت اعلام 
شده نشان می دهد میزان حفاری چهارماهه نخست سال 
گذشته مجتمع سنگان )تحت پوشش ایمیدرو( حدود ۴۷۷ 

متر بوده است.
برنامه حفاری در سال 1۴۰1 به میزان ۶۸۰۰ متر بوده و برنامه 

حفاری سال جاری 1۳۲۰۰ متر هدف گذاری شده است.
حفاری مغزه گیری پرهزینه ترین و درعین حال دقیق ترین و 

کتشافی به شمار می رود. قابل اعتمادترین روش ا
کتشافی در مجتمع سنگ آهن سنگان از ابتدای  حفاری های ا
کتشافات )سال 1۳۶۲( حدود ۳۲۷۰۰۰ متر است. سال گذشته  ا
کتشاف این مجتمع بعد از حدود ۶ سال موفق به اخذ  واحد ا

پیمانکار حفاری مغزه گیری شد.

احداث 3 هزار مگاوات نیروگاه بادی در انتظار تأیید 
شورای اقتصاد

مدیرکل دفتر نظارت بر احداث و تولید نیروگاه های سازمان 
انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران گفت: ساخت 
3هزار مگاوات نیروگاه بادی در دالان های بادی کشور در 

انتظار صدور مجوز شورای اقتصاد است. 
علی شب نورد در گفت وگو با ایرنا افزود: موافقت شورای اقتصاد 
با ساخت این میزان نیروگاه کمک شایانی به توسعه نیروگاه های 

تجدیدپذیر و نیز تأمین برق موردنیاز کشور خواهد کرد. 
وی با بیان اینکه پیگیری های احداث این میزان نیروگاه بادی در 
کشور در مراحل پایانی خود قرار دارد، گفت :پس از صدور مجوز 
توسط شورای اقتصاد، مناقصه های لازم برگزار و سپس کار وارد 

مراحل اجرایی می شود.

عدد خبر

مگاوات

برابری

مگاوات

 بهتریـن مـکان بـرای ایـن تمرکـز نقدینگـی 
سـرمایه گذاری در صنعـت فـولاد کشـور و 
به طـور مشـخص در فـولاد مبارکـه اسـت. 
همچنان که آمارها نشان می دهد، طی یک 
دهـه اخیـر بازدهـی فـولاد مبارکه نسـبت به 
سـایر بخش هـا از قبیل طـلا، خودروسـازی، 

مسـکن و ارز بیشـتر بـوده اسـت

امروز در فولاد مبارکه به عنوان مجموعه ای 
کـه روزی تمامـی قطعـات و تجهیـزات آن از 
خـارج از کشـور وارد و نصـب و راه انـدازی 
کنون بیش از ۱۰۰ هزار قطعه، تجهیز  شده، تا
و انـواع و اقسـام اقـلام و مـواد مصرفـی 
بـا  همچنیـن  اسـت.  شـده  بومی سـازی 
بومی سـازی ۱۳۰۰ قطعـه و تجهیـز در سـال  
۱۴۰۱ بالغ بـر ۱8۱ میلیـون یـورو صرفه جویی 

ارزی ایجـاد شـده

فولاد اقلید پارس موفق به دریافت تاییدیه های سازمان بین المللی استاندارد شد
 گواهی ایزو ۹۰۰۱، ایزو ۱۴۰۰۱ و ایزو ۴۵۰۰۱ شرکت فولاد اقلید پارس صادر شد و سازمان بین المللی استاندارد بر کسب وکار و ساختار این 

شرکت مهر تأیید زد.

خط تولید ورق قلع اندود در شرکت هفت الماس افتتاح شد
در مراسمی با حضور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از خط جدید تولید ورق های قلع اندود در شرکت هفت الماس بهره برداری شد. برای 

راه اندازی این خط تولید ۹۵۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری شده و زمینه اشتغال ۷۵ نفر مهیا شده است.

افزایش بهره وری و ایجاد ارزش افزوده در زنجیره تولید از 
مهم ترین ارکان سودآوری فولاد مبارکه

مدیرعامل فولاد مبارکه در بخش بعدی سخنان خود به سودآوری فولاد 
مبارکه اشاره کرد و گفت: افزایش بهره وری و ایجاد ارزش افزوده در زنجیره 
کاملی که در فولاد مبارکه وجود دارد از مهم ترین ارکان سودآوری این شرکت 
کثری  است. در این راستا هدف گذاری فولاد مبارکه مبتنی بر استفاده حدا

از ظرفیت های موجود بوده و هست.
طیب نیا در ادامه گفت: علی رغم تمامی مشکلاتی که در چند سال 
اخیر ازجمله در حوزه حمل سنگ آهن، انرژی و گاز داشتیم، در اواسط 
اسفندماه سال گذشته به مدد الهی و باهمت همکاران موفق شدیم 
از ظرفیت اسمی 1۰.۲ میلیون تنی گروه فولاد مبارکه عبور کنیم. در سال 
جاری نیز تلاش خواهیم کرد که همین میزان تولید را علی رغم همه 
محدودیت هایی که در حوزه انرژی و سایر موارد ذکرشده داشته ایم، 

محقق سازیم.
وی گفت: در شرکت فولاد مبارکه از سال 1۳۹5 برای تولید بیش از ۷ میلیون 
تن فولاد ظرفیت سازی شده بود؛ اما به دلیل مشکلات نتوانسته بودیم 
این میزان ظرفیت را محقق سازیم؛ اما خوشبختانه باهمت همکاران در 
سال گذشته توانستیم از ۷.۲ میلیون تن عبور نماییم. این در حالی است 
که در سال گذشته تمامی خطوط شرکت به جز نورد سرد به تولید موردنظر 

و برنامه های سالانه خود دست یافتند.
مدیرعامل فولاد مبارکه با اشاره به اقدامات خوبی که برای استفاده 
کثری از ظرفیت های نورد سرد شرکت انجام شده است، گفت: با  حدا
عنایت به اینکه در نورد سرد از ابتدای بهره برداری هیچ گونه تعمیرات 
اساسی انجام نشده بود، به منظور بهبود فرایند کیفی این ناحیه، با 
برنامه ریزی های دقیق و همت همه عوامل توانستیم فاز اول نوسازی 
نورد سرد را با موفقیت انجام دهیم و به گونه ای برنامه ریزی کرده ایم که 
بتوانیم سایر اقدامات اصلاحی مربوط به این حوزه را در آینده نزدیک به 

سرانجام برسانیم.
کثری از ظرفیت های  وی در همین زمینه گفت: نهضت استفاده حدا
موجود نه تنها در فولاد مبارکه، بلکه در سایر شرکت های زیرمجموعه 
گروه فولاد مبارکه نیز باقوت در حال انجام است و برخی از آن ها نیز در 

مراحل پایانی است.
خودکفایی کشور از واردات انواع محصولات فولادی 

خاص، هدف فولاد مبارکه در گام دوم
طیب نیا با اشاره به اینکه فولاد مبارکه در ۳۰ سال اول عمر پرخیروبرکت 
کثری و کمّی را هدف گذاری کرده بود و توانست آن را محقق  خود تولید حدا
کند، تصریح کرد: هدف گذاری فولاد مبارکه در ۳۰ سال دوم عمر خود که 
به تازگی آغاز شده است توسعه کمّی به علاوه توسعه کیفی و متوازن و تولید 
انواع محصولات جدید و کیفی با ارزش افزوده بالاتر و خودکفایی کشور در 
زمینه انواع محصولات فولادی خاص است. کمااینکه در سال گذشته 
 Stainless( توانستیم تولید 1۴ نوع محصول جدید ازجمله فولاد زنگ نزن
steel( و فولادهای دوفازی را عملیاتی کنیم و امسال نیز برای تولید انبوه 

آن ها برنامه ریزی کرده ایم.
وی گفت: فولاد مبارکه در عرضه محصولات نیز در سال گذشته رشد 1۴ 

درصدی داشت.
به گفته طیب نیا یکی از اتفاقات بسیار مهمی که امروز در حال رقم خوردن 
است، حضور شرکت های بزرگ و فعال مانند فولاد مبارکه در بازار سرمایه 
است. به این معنا که سهم فولاد مبارکه در مقایسه با شاخص کل بورس و 
میانگین فلزات اساسی از همه بیشتر و همواره از شرایط بهتری برخوردار 

بوده است.
بازدهی سهام فولاد مبارکه بیشتر از طلا، مسکن، ارز و 

خودرو طی یک ده اخیر
وی با اشاره به اهمیت تمرکز نقدینگی در بخش های مولد و تولیدی گفت: 
گر دولتمردان به این جمع بندی رسیده اند که باید نقدینگی در بازار  ا
کنترل شود تا به مهار تورم برسیم، بهترین مکان برای این تمرکز نقدینگی 
سرمایه گذاری در صنعت فولاد کشور و به طور مشخص در فولاد مبارکه 
است. همچنان که آمارها نشان می دهد، طی یک دهه اخیر بازدهی 
فولاد مبارکه نسبت به سایر بخش ها از قبیل طلا، خودروسازی، مسکن 
و ارز بیشتر بوده است؛ بنابراین چنانچه در سیاست گذاری های دولت 

در حوزه های مختلف نیرو و تولید فولاد، هم راستایی و انسجام صورت 
گیرد و در این سیاست ها به ثبات برسیم، ملاحظه خواهیم کرد که اعتماد 
مردم نسبت به سرمایه گذاری در بخش صنعت بیشتر خواهد شد و در 
این صورت بسیاری از مشکلات کشور به واسطه حضور چنین صنایعی 

حل خواهد شد.
بومی سازی ۱۳۰۰ قطعه و تجهیز در سال  ۱۴۰۱ و بالغ بر ۱8۱ 

میلیون یورو صرفه جویی ارزی
کید بر اینکه در حوزه بومی سازی نیز در فولاد مبارکه اتفاقات  طیب نیا با تأ
بسیار خوبی رقم خورده است گفت: امروز در فولاد مبارکه به عنوان 
ج از کشور  مجموعه ای که روزی تمامی قطعات و تجهیزات آن از خار
کنون بیش از 1۰۰ هزار قطعه، تجهیز و  وارد و نصب و راه اندازی شده، تا
انواع و اقسام اقلام و مواد مصرفی بومی سازی شده است. همچنین 
با بومی سازی 1۳۰۰ قطعه و تجهیز در سال  1۴۰1 بالغ بر 1۸1 میلیون یورو 
صرفه جویی ارزی ایجاد شده و می توان ادعا کرد این میزان بومی سازی و 
ارزآوری با همکاری ۶5 شرکت دانش بنیان و دانشگاه هایی که فولاد مبارکه 

با آن ها در ارتباط است برای کشور محقق گردیده است.
خرید ۵۰۰۰ میلیارد تومان خدمات از شرکت های 

دانش بنیان در راستای حمایت از آن ها
وی با اشاره به اعتماد فولاد مبارکه به شرکت های دانش بنیان و سازنده 
داخلی گفت: امروز شرکت های دانش بنیان جزو تأمین کنندگان فولاد 
مبارکه محسوب می شوند و فولاد مبارکه در راستای حمایت از شرکت های 
دانش بنیان در سال گذشته 5۰۰۰ میلیارد تومان از این شرکت ها خرید 

داشته است تا این شرکت ها به مرور تقویت شوند.
مدیرعامل فولاد مبارکه در بخش دیگری از سخنان خود به عملکرد فولاد 
مبارکه در حوزه نوآوری و فناوری اشاره کرد و گفت: فعالیتی که از سال 
گذشته در فولاد مبارکه در این حوزه شکل گرفته است در کشور بی نظیر 
بوده؛ تا جایی که مجوز تأسیس صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد 
مبارکه را با سرمایه گذاری اولیه 1۰۰۰ میلیارد تومان اخذ در سال جاری 
تأسیس کردیم. امروز با همکاری و همیاری فولاد مبارکه ۶ مرکز علم و 
کز دانش بنیان  فناوری تجهیز شده و همکاری جدی و فزاینده ای با مرا

دانشگاهی در دستور کار شرکت است.
او گفت: در ادامه اقدامات پیرامون ۲5۰ طرح نوآورانه، طی ۲۰ ماه اخیر در 
قالب ۲5 طرح، سرمایه گذاری خطرپذیر انجام شده است. در این راستا 
طرح های نوآورانه به هسته های فناورانه و نوآورانه تبدیل می شوند و از 

آن ها حمایت می کنیم تا به بلوغ و شرایط ایدئال برسند.
سرمایه گذاری ۲.۳ میلیارد یورویی فولاد مبارکه در حوزه 

محیط زیست و کاهش مصارف انرژی
طیب نیا با اشاره به دستاوردهای فولاد مبارکه در حوزه تولید فولاد 
کسیدکربن در جریان  کثری دی ا کید شرکت بر کاهش حدا سبز و تأ
کید بر عمل به مسئولیت های اجتماعی شرکت در  تولید گفت: در تأ
حوزه محیط زیست، پروژه های بسیار خوبی تعریف و اجرا شده است؛ 
به نحوی که در فولاد مبارکه ۲.۳ میلیارد یورو در حوزه محیط زیست و 
کاهش مصرف انرژی سرمایه گذاری انجام شده و به جرئت می توان گفت 
کمتر سازمانی در کشور و حتی در سازمان حفاظت محیط زیست سراغ 
داریم که این میزان سرمایه گذاری را در حوزه محیط زیست و کاهش 

مصارف انرژی انجام داده باشد.
وی خاطرنشان کرد: با اقداماتی که فولاد مبارکه برای مصارف بهینه انرژی 
و محیط زیست انجام داده، این سرمایه گذاری ها به کاهش ۲.5 میلیون 

کسید کربن  منجر می شود. تنی دی ا
امروز ۱۳۲ پروژه کوچک و بزرگ در فولاد مبارکه و در 

مجموع شرکت های تابعه حدود ۱۹۶ پروژه تعریف شده و در 
حال انجام است

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در ادامه سخنان خود با اشاره به هدف گذاری 
فولاد مبارکه در توسعه ها و افزایش ظرفیت ها گفت: به طورکلی هدف گذاری 
فولاد مبارکه حرکت به سمت تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر استوار 
گردیده است؛ به نحوی که امروز 1۳۲ پروژه کوچک و بزرگ در فولاد مبارکه 
و درمجموع شرکت های تابعه حدود 1۹۶ پروژه تعریف شده است که به 
شکرانه خداوند همه این پروژه ها طبق برنامه در حال پیشرفت است و 
امیدواریم با حمایت های دولت محترم بتوانیم این پروژه ها را برای توسعه 

و آبادانی کشور و ارزآوری به ثمر برسانیم.
او تصریح کرد: امیدواریم با حمایت دولت و مسئولان محترم بتوانیم 
به صورت درون زا پروژه های ۲1۶ هزار میلیارد تومانی را در کمتر از سه 
سال آینده به بهره برداری برسانیم و برای کشور ارزش افزوده و ارزآوری 

داشته باشیم.
وی در همین زمینه خاطرنشان کرد: تا پایان سال جاری از 1۳۲ پروژه 
یادشده، 55 پروژه به بهره برداری خواهند رسید و به گونه ای برنامه ریزی 

کرده ایم که بتوانیم هرچند هفته یک بار چند پروژه را وارد مدار کنیم.
شتاب در اجرای توسعه ها و اشتغال زایی هدف گذاری 

فولاد مبارکه و نیاز کشور است
کید بر اینکه شتاب در اجرای توسعه ها، سرمایه گذاری و  وی با تأ
اشتغال زایی از اهداف فولاد مبارکه و نیاز کشور است، خاطرنشان کرد: 
همان طور که خداوند در قرآن کریم فرموده اند آهن برای مردم دارای 
منافعی است و ابزاری برای اقامه قسط و عدالت است، معتقدیم امروز 
فولاد مبارکه فراتر از منطقه و استان و یک منطقه جغرافیایی حرف برای 
گفتن دارد و برای کشور مفید بوده است. ازاین رو می توان گفت فولاد مبارکه 
می تواند مرکز هدف گذاری دولت باشد. اقتصاد فولادی می تواند بهترین 
جایگزین برای اقتصاد بدون نفت باشد و نقشه راهی است که می تواند 
کشور را به اقتصاد مقاومتی برساند. این در حالی است که متأسفانه برخی 
افراد همین صنعت را که می تواند منشأ خدمات و برکات بسیار زیادی برای 
کشور باشد مورد تهاجم قرار می دهند و سخنانی به زبان می آورند که در 

نهایت این نقطه قوت نظام را به نقطه ضعف تبدیل می کند.
کید بر اهمیت صنعت فولاد در توسعه کشورها گفت:  طیب نیا در تأ
امروز در کشور هند وزارتخانه ای به نام وزارت فولاد تشکیل شده است. 
همچنین شاهد هستیم که در کشورهای توسعه یافته و درحال توسعه 
سرمایه گذاری های زیادی در صنعت فولاد انجام شده یا در حال انجام 
است و به عنوان نمونه می توان به کشورهای چین، کره جنوبی، ترکیه، 

هند و برزیل اشاره کرد.
هرجا که صادرات در حوزه فولاد کاهش  یافته است در 

اصل ارزآوری برای کشور کم شده است
کید بر اینکه جهت گیری و سرمایه گذاری های  مدیرعامل فولاد مبارکه با تأ
کشور در صنعت فولاد به درستی انجام شده است، گفت: امروز کمتر از 
۶5 درصد ظرفیت ها به کار گرفته شده است. این در حالی است که در 
راستای رسیدن به اقتصاد بدون نفت، فولاد و صادرات محصولات فولادی 
و توجه بیشتر به بازارهای صادراتی آن می تواند نقش بسیار مهمی در 
اقتصاد کشور داشته باشد. باید توجه داشته باشیم که در واقع هر جا که 
صادرات ما در حوزه فولاد کاهش  یافته، در اصل ارزآوری ما برای کشور کم 
شده است. قطعاً چنانچه این صنعت حمایت شود، می توانیم شاهد 
تحقق خودکفایی اقتصادی و صنعتی و اقتصاد بدون نفت کشور باشیم؛ 
ازاین رو باید این حمایت ها در قالب انسجام و ثبات در سیاست گذاری ها 

و جهت گیری های صحیح صورت پذیرد.
فولاد مبارکه انتظار حمایت مادی از دولتمردان ندارد؛ بلکه 

به پهنه های معدنی نیاز دارد
وی گفت: امروز فولاد مبارکه انتظار حمایت مادی از دولتمردان ندارد؛ بلکه 
به پهنه های معدنی نیاز دارد تا بتواند با سرمایه گذاری بر روی آن ها و انجام 
کتشاف، بهره برداری و استخراج، مواد اولیه خود را تأمین  اقداماتی نظیر ا
گر در حوزه توسعه ناوگان ریلی کشور  کند. امروز فولاد مبارکه انتظار دارد ا
سرمایه گذاری می کند، بتواند به خوبی از این ظرفیت های ایجادشده برای 

حمل مواد و اقلام موردنیاز خود استفاده کند.
طیب نیا اظهار داشت: امروز فولاد مبارکه در راستای کاهش ناترازی 
برق و پیشگیری از قطعی برق منازل مسکونی شهروندان در احداث 
نیروگاه خورشیدی و سیکل ترکیبی و به طورکلی در حوزه انرژی، 
سرمایه گذاری های هدفمندی انجام داده و به تعهداتی که به آن محول 
شده عمل کرده است؛ بنابراین انتظار می رود شرایطی فراهم شود تا این 

تعهدات انجام شده به بار نشیند.
مدیرعامل فولاد مبارکه در بخش پایانی سخنان خود اظهار امیدواری کرد: 
با حمایت های اشاره  شده، پروژه های هدفمند و زیرساختی فولاد مبارکه 
یکی پس از دیگری به بار نشیند و با رشد فزاینده ای شاهد خودکفایی 

کشور باشیم.
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برگزاری گردهمایی ممیزان داخلی فولاد مبارکه

خـبــــــــــــــــــر            
خبر بین الملل

کارشناسان در سالگرد تصویب قانون کاهش تورم آمریکا 
)IRA( و قانون »CHIPS and Science«، از آمادگی صنعت 
فولاد ایالات متحده آمریکا برای پاسخ گویی به افزایش حجم 

تقاضا ناشی از ارائه این قوانین خبر دادند.
به گزارش پایگاه خبری و تحلیلی »فلزات آنلاین« و به نقل از 
مؤسسه »Fastmarkets«، کوین دمپسی، رئیس و مدیر اجرایی 
مؤسسه و شرکت آهن و فولاد آمریکا )AISI( گفت: قوانین کاهش 
تورم آمریکا )IRA( و »CHIPS and Science«، بر روی صنعت فولاد 
به دلیل تخصیص بودجه ۳۷۰ میلیارد دلاری در قالب مشوق های 
مالیاتی تأثیر مثبت خواهد گذاشت. ارائه این قوانین موجب 
راه اندازی پروژه های جدید و افزایش تقاضا برای فولاد در این 

پروژه ها خواهد شد.
یکی از اهداف اصلی ارائه قانون کاهش تورم آمریکا، تولید تجهیزات 
ک است. این قانون  ک این کشور با کمک انرژی های پا در خا
ک نظیر انرژی  اعتبارات مالیاتی برای استفاده از انرژی های پا
ک و  بادی، خورشیدی، هسته ای، هیدروژنی، سوخت های پا

کسید کربن و ذخیره آن را ارائه می کند. فرایند جداسازی دی ا
اسکات پل، مدیر اتحادیه تولیدکنندگان آمریکا در همین 
 CHIPS and« ،خصوص عنوان کرد: ارائه قوانین کاهش تورم آمریکا
Science« و سرمایه گذاری و مشاغل زیربنایی، منجر به افزایش 

تقاضا برای فولاد در این کشور خواهد شد.
وی با اشاره به قانون سرمایه گذاری و مشاغل زیربنایی و بودجه 
تخصیص یافته قابل توجه برای آن، بر تأثیر این قانون بر افزایش 
کید  تقاضای فولاد برای ساخت اسکلت فلزی بزرگراه ها و پل ها تأ
کرد. به گفته وی فولاد در تولید برخی قطعات سیستم های انرژی 
ع آن ها استفاده می شود.  بادی و خورشیدی و در ساخت مزار
وی در ادامه افزود: قانون »CHIPS and Science« در صنعت 
ساختمان سازی نیز تا حدی شرکت ها را به تأمین فولاد سازه ای 

خود از تولیدکنندگان در آمریکا ترغیب می کند.
فیل بل، رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد آمریکا به مؤسسه 
آمریکا و قانون  کاهش تورم  گفت: قانون   »Fastmarkets«
»CHIPS and Science« علاوه بر افزایش تقاضای داخلی فولاد، 

از کربن زدایی در صنعت فولاد نیز حمایت خواهد کرد.
وی ضمن اشاره به تأثیر مثبت این دو قانون بر افزایش حجم 
تقاضای فولاد، بر نقش بی بدیل آن ها در سازگاری با محیط زیست 
کید کرد و گفت: فولاد در فرایند کربن زدایی و محیط زیستی  تأ
سالم تر، یکی از بهترین مواد به شمار می رود و می توان از آن در 
حجم وسیعی از صنایع همچون تولید سیستم های انرژی بادی، 
خورشیدی، سیستم های الکتریکی، راه اندازی پروژه های مبتنی 
کز تولید هیدروژن و خطوط انتقال  بر انرژی های تجدیدپذیر، مرا

انرژی استفاده کرد.
بر اساس پیش بینی مؤسسه و شرکت آهن و فولاد آمریکا، برای 
هر یک میلیارد دلار سرمایه گذاری در هزینه های زیرساختی، به 

حدود 5۰ هزار تن فولاد نیاز خواهد بود.
گرچه ظرفیت تولید صنعت فولاد ایالات متحده آمریکا در حال  ا
حاضر با تمام توان خود فعال نیست، اما همین ظرفیت تولید 
فعلی نیز پاسخ گوی این حجم افزایش تقاضا برای فولاد هست و 
انتظار می رود با استفاده از سیاست گذاری های ارائه شده، نیازی 
به تأمین این مواد از خارج از آمریکا نباشد.در حال حاضر هیچ یک 
از فولادسازان در آمریکا با ظرفیت کامل مشغول به تولید نیستند 
و این بدان معناست که امکان تولید فولاد بیشتر، در واحدهای 
تولیدی در این کشور وجود دارد. به علاوه، در چند سال آینده نیز 
واحدهای تولیدی بیشتری فعال می شوند و میلیون ها تن به 

ظرفیت تولید فولاد آمریکا اضافه خواهد شد.
به گفته دمپسی، حجم تقاضا از صنایع مختلف برای فولاد افزایش 
یافته است و به طورقطع می توان گفت صنعت فولاد آمریکا، توان 

تأمین داخلی این حجم از تقاضای جدید را دارد.
به گفته رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد آمریکا، به طورکلی 
واحدهای تولید فولاد در ایالات متحده آمریکا در هر ماه، با نرخ 
ظرفیت بهره برداری حدود ۷۶ تا ۷۷ درصد فعالیت می کنند و 
بنابراین همچنان فضا برای افزایش نرخ ظرفیت بهره برداری 
به منظور پاسخ گویی به افزایش حجم تقاضا برای فولاد وجود دارد. 
دست یابی به هدف تأمین نیاز صنایع به فولاد در آمریکا حتی 

بدون واردات این محصول نیز امکان پذیر است.
بل در ادامه خاطرنشان کرد: در صورت افزایش بیشتر حجم تقاضا 
برای فولاد، تولیدکنندگان این محصول در آمریکا آمادگی لازم برای 
تأمین فولاد موردنیاز این کشور را دارند و در صورت افزایش حجم 
تقاضا، ظرفیت تولید فولاد خود را به تناسب افزایش خواهند داد.
تمرکز قانون کاهش تورم آمریکا بر زنجیره تأمین 

انرژی های تجدیدپذیر
قانون کاهش تورم آمریکا، تولید داخلی با استفاده از فناوری های 
ک مانند انرژی خورشیدی، بادی، فرایند جداسازی  انرژی پا
ک از طریق  کربن و استفاده از هیدروژن پا و ذخیره سازی 

زنجیره های تأمین را ترویج می کند.
بیشترین سرمایه گذاری از طریق قانون کاهش تورم آمریکا برای 
صنعت فولاد، در زنجیره تأمین هزینه خواهد شد؛ به علاوه 
شرکت های جدیدی در حال سرمایه گذاری در پروژه های آهن 
اسفنجی هستند. همچنین برخی دیگر از شرکت ها درصددند 
ک، فرایند جداسازی و ذخیره سازی کربن  کز هیدروژن پا تا در مرا
و حتی استفاده از انرژی هسته ای برای تأمین انرژی واحدهای 

تولیدی فولادی سرمایه گذاری کنند.
طبق گزارش کاخ سفید، قانون »CHIPS and Science« با هدف 
تقویت تولید داخلی حدود 5۲.۷ میلیارد دلار برای تحقیق، توسعه 

و تولید نیمه هادی ها در آمریکا تخصیص خواهد داد.

گردهمایی ممیزان داخلی فولاد مبارکه روز پنج شنبه نهم شهریورماه با حضور 
جمعی از معاونان، مدیران و اعضای تیم ممیزی شرکت و محمدعلی شهریاری 

معاون اسبق تکنولوژی فولاد مبارکه با عنوان »چشمان فولاد« برگزار شد.
به گـزارش خبرنگار فـولاد، فرایند ممیـزی داخلی سـال 1۴۰۲ فـولاد مبارکـه در بـازه زمانی هفتم 
تا ۳1 مردادمـاه و به مـدت 1۷۳ نفـر روز با همـکاری ۷۸ نفر از ممیـزان و ۲1 مشـاهده گر که برای 
اولین بار به تیم ممیزی شـرکت اضافه شـده بودنـد در 1۴۲ کمیته تحول شـرکت فـولاد مبارکه 

برگـزار شـد کـه مشـارکت قابل تقدیـر همـه لایه هـای سـازمان در ایـن دوره از نـکات قابل تأمـل 
ایـن دوره اسـت.

در این گردهمایی همچنین گزارشی از یافته ها، اثربخشی اقدامات اصلاحی دوره قبلی، نقاط قوت 
و زمینه های قابل بهبود حوزه های تمرکز، نحوه اجرای فرایندهای ممیزی، آموزش های برگزارشده و 
نحوه اضافه شدن ممیزان جدید و برنامه های آتی شرکت در حوزه استقرار استانداردهای مدیریتی 

نیز تشریح شد.

آمادگی فولاد آمریکا 

برای پاسخ گویی به افزایش حجم تقاضا

)Stacker( راه اندازی موفقیت آمیز ماشین انباشت
 در پارک های جدید  انباشت و برداشت ناحیه آهن سازی

یت های نیروگاه سیکل ترکیبی فولاد مبارکه  تشریح مز

مدیر انرژی و سیالات شرکت فولاد مبارکه در 
تشریح مزایای نیروگاه سیکل ترکیبی جدید فولاد 
مبارکه گفت: یکی از موضوعات بسیار حائز اهمیت 
در فرایند احداث چنین نیروگاه هایی میزان اثر بخشی و بازدهی آن 
در تولید برق است که با توجه به تکنولوژی و مشخصه های فنی، 
نیروگاه جدیدالاحداث از راندمان بالای 58 درصد برخوردار است 
نیروگاه که می تواند با تامین بخش قابل توجهی از برق، فولاد مبارکه 
را تا حد زیادی در حوزه برق مورد نیاز خودکفا و در تابستان و زمان 
پیک مصرف برق کشور از توقفات خطوط و ازدست رفتن ظرفیت 

تولید جلوگیری کند.
کاهش چشمگیر مصرف آب

طباطبائیان از کاهش چشمگیر مصرف آب در نیروگاه جدید نسبت به 
نیروگاه موجود در فولاد مبارکه خبر داد و گفت: باتوجه به محدودیت 
منابع آبی در اصفهان و هدف گذاری فولاد مبارکه برای اینکه برداشت 
آب خام خود را از زاینده رود به صفر برساند، یکی دیگر از مواردی که 
ح بوده و سازمان حفاظت محیط زیست نیز بر  از اهداف اولیه طر
کید زیادی دارد، میزان مصرف آب نیروگاه بود که اساساً یکی  آن تأ
از مزایای احداث نیروگاه سیکل ترکیبی ۹1۴ مگاواتی فولاد مبارکه 

محسوب می گردد.
وی در همین زمینه گفت: تولید برق در نیروگاه قدیم فولاد مبارکه 
ج های خنک کننده  تَر انجام می شود. اما با احداث  به وسیله بر

نیروگاه جدید، عملاً جایگزینی واحدهای بخار نیروگاه قدیم 
میسر می شود. در نیروگاه جدید طراحی بر اساس کارکرد با روش 
خنک کاری خشک است و با استفاده از کندانسورهای هوایی 
خنک کاری آب گردشی نیروگاه انجام می شود؛ ازاین رو مصرف آب 
، با  ، آن هم در صورت نشتی و... است. به عبارت دیگر بسیار ناچیز
قاطعیت می توان گفت مصرف آب در نیروگاه جدید در مقایسه با 

نیروگاه های بخار نزدیک به صفر است.
استفاده از مشعل های نسل جدید روز دنیا با راندمان بالا 

مدیر انرژی و سیالات شرکت فولاد مبارکه گفت: در نیروگاه جدید از 
مشعل های نسل جدید و روز دنیا با راندمان بالا و آلودگی بسیار ناچیز 
معروف به نوع LNB )Low NOx burner( استفاده شده است که این 
امر گام دیگری از فولاد مبارکه در راستای بهبود فرایندهای زیست 

محیطی است. 

وی در همین زمینه گفت: اطلاعات کامل نیروگاه و انتشار آلودگی آن با 
استفاده از اطلاعات طرح از جمله قطر، ارتفاع و میزان خروجی گازهای 
آلاینده دودکش ها باید بر اساس استانداردهای جهانی، مدل سازی و 
نتایج این مدل ها و اثرات آن در گزارش محیط زیستی نیروگاه گنجانده 
شود که همه این موارد در احداث نیروگاه جدید مدنظر قرا گرفته است. 
در این راستا، با نصب سنسورهای اندازه گیری آنلاین در دودکش ها 
کسیدهای نیتروژن و سایر آلاینده های واحد  کسید کربن، ا میزان دی ا
پایش و نتایج به صورت دوره ای یا بر خط در اختیار اداره محیط زیست 

قرار می گیرد.
صرفه جویی در مصرف سوخت

به گفته طباطبائیان موضوع مهم دیگری که در فرایند احداث نیروگاه 
جدید حائز اهمیت است میزان صرفه جویی در مصرف سوخت است؛ 
به این معنی که در نیروگاه های قدیم، به ازای هر مگاوات انرژی تقریباً 

۳۲۰ نرمال مترمکعب گاز مصرف می شود؛ اما در نیروگاه های جدید این 
عدد کمتر از 1۸5 نرمال مترمکعب است که افزایش راندمان این نیروگاه 
را نشان می دهد. درعین حال، به دلیل استفاده از نوع مشعل های 
جدیدی که در این نیروگاه به کار گرفته شده خروجی دودکش های 
آن با محیط زیست کاملاً سازگار است و به جرئت می توان گفت نیروگاه 
جدید به طورکلی از منظر زیست محیطی دارای مزیت های بسیار 

زیادی نسبت به نیروگاه های قدیمی است.
وی در بخش پایانی سخنان خود احداث نیروگاه سیکل ترکیبی فولاد 
مبارکه را مرهون حمایت های مدیریت عالی شرکت، سازمان توسعه 
و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( و وزارت نیرو، 
تلاش شبانه روزی کارکنان توسعه انرژی و سیالات، ناحیه انرژی و 
سیالات، خرید، امور مهندسی، واحدهای ستادی، شرکت مپنا و سایر 

شرکت های حاضر در پروژه دانست و از ایشان قدردانی کرد.

رضا خادم کیمیایی، مدیر اجرای پروژه های ناحیه آهن سازی

رضا خادم کیمیایی، مدیر اجرای پروژه های ناحیه 
آهن سازی فولاد مبارکه، در تشریح نقش ماشین 
انباشت )Stacker(  در پارک های جدید انباشت 
و برداشت ناحیه آهن سازی گفت: این پروژه که با رعایت کامل 
موارد ایمنی و مطابق برنامه با موفقیت انجام شد، به منظور تغذیه 
مگامدول های واحد احیا مستقیم شماره 2 )شهید خرازی( ایجاد 
شده و مطابق طرح، مشتمل بر دو پارک جدید به عرض حدود 47 متر 

و طول حدود 1000 متر است.
وی در خصـوص عملکـرد ایـن تجهیـز گفـت: گندلـه تخلیه شـده توسـط 
گـن برگـردان شـماره 1 به وسـیله نـوار نقاله هـای موجـود بـه مخـزن   وا
)Buffer bin( انتقـال می یابـد و از طریـق دو فیـدر بـا ظرفیت هـای تخلیـه 
15۰۰ تـن بـر سـاعت و با کمـک نـوار نقاله های تعبیه شـده توسـط ماشـین 
انباشـت جدید )Stacker( به ظرفیـت 15۰۰ تن بر سـاعت در پارک هـای 1 و 
۲ ذخیره می گردد. با انجـام این پروژه، ظرفیت انباشـت مکانیزه به میزان 

یک میلیون تـن افزایـش خواهـد یافت.
به گفته مدیر اجرای پروژه های ناحیه آهن سازی فولاد مبارکه، ماشین 
انباشت مذکور با استفاده از جدیدترین تکنولوژی روز دنیا طراحی و با 
کثری از توان ساخت داخل، در شرکت آذرطیف  رویکرد استفاده حدا
کمک  سپاهان ساخته شد و بدون حضور سوپروایزر خارجی و با 
متخصصان داخلی، تست و با موفقیت هم زمان با حضور وزیر صنعت، 

معدن و تجارت راه اندازی شد.
خادم کیمیایی تصریح کرد: از مهم ترین ویژگی های این ماشین انباشت 
و برداشت می توان به این موارد اشاره کرد: افزایش ظرفیت انباشت گندله 

در ناحیه آهن سازی فولاد مبارکه به میزان 15۰۰ تن بر ساعت؛ بهره مندی 
از سیستم آنتی کولوژن برای جلوگیری از برخورد با دستگاه های مجاور و 
دپوی مواد؛ استفاده از سیستم ترمز هیدرولیک بین ریل و بوژی جهت 
پایداری ماشین در مواقع اضطراری؛ ارتقای ایمنی ماشین به علت استفاده 

از دو جک هیدرولیک جهت تغییر زاویه بوم.
وی گفت: ماشین انباشت )Stacker( از قسمت های اصلی زیر تشکیل 

شده است:
سازه اصلی )Superstructure(  به وزن حدودی ۳۶ تن است. این 
سازه بر روی چرخنده اصلی )Slew Ring( نصب می شود و به واسطه دو 
محور انتقال قدرت که پینیون ها را می چرخانند، موجب گردش کل سازه 

حول محور خود می شود.
سازه زیرین )Sub-Structure( به وزن حدودی ۴۶ تن است. این 
 )Slew Ring( سازه بستر اصلی ماشین جهت قرار دادن چرخنده اصلی

است و دارای ۴ ستون است که به سیستم راهبر متصل می شوند.
بوم وزن تعادل )Counter Weight Boom( به وزن حدودی 1۳۴ تن 
است. این سازه بر روی سازه اصلی قرار گرفته و بر روی یک طرف آن 
وزنه های بتنی تعادل نصب می شود و طرف دیگر به بوم تخلیه و جک های 
هیدرولیک متصل می شود. همچنین دکل ارتباطی بوم وزن تعادل و بوم 

تخلیه، بر روی این سازه نصب می شود.
شوت تخلیه )Discharge Boom( به وزن حدودی ۳۸ تن است. بر 
روی این سازه نوار نقاله تخلیه نصب می شود و مواد پس از بارش بر روی 

نوار این بوم از سمت تریپر کار، در محل مربوطه تخلیه می شوند.
دکل )Masts and Bracing Boom( به وزن حدودی 1۲ تن است. 

بخش های بوم تخلیه و تعادل به واسطه دکل نسبت به یکدیگر پایدار و 
صلب می شوند.

 Travel Gear. Fixed and Float( راهبرهای دو طرف لغزان و ثابت
Sides( به وزن ۲۸ تن است. کل سازه بر روی این راهبرها قرار گرفته و وظیفه 

آن حرکت دادن ماشین برروی ریل ها است.
کید بر اینکه بیش از ۲۰۰ تن اسکلت فلزی در ساخت این ماشین  وی با تأ
به کار رفته است، گفت: عمده متریال استفاده شده برای ساخت این 
قطعات، ورق فولادی S355J2+N است. این قبیل ورق ها یک فولاد 
سازه ای با کربن کم و مقاومت کششی بالاست که دارای قابلیت جوشکاری 
و فرم دهی مناسب است. برش کاری متریال این قطعات با بهره گیری از برش 
لیزر و پلاسما انجام گرفته و موجب دست یابی به دقت بالای فیت آپ و 

مونتاژ و ارتقای کیفیت جوش گردیده است.
خادم کیمیایی در اهمیت طراحی و ساخت این تجهیز گفت: با توجه 
به حساسیت ماشین و لزوم رعایت تلرانس های هندسی و انطباقات، 
کثر دقت در ماشین کاری تجهیزات صورت گرفته است. با توجه  حدا
به شرایط سایت و با در نظر گرفتن توالی نصب قطعات، پیش مونتاژ و 
جوشکاری در محل انجام و کنترل های کیفی و نقشه برداری صورت 

گرفت.
مدیر اجرای پروژه های ناحیه آهن سازی در پایان از زحمات کارکنان 
واحد اجرای پروژه ها و بهره برداری ناحیه آهن سازی، دستگاه نظارت، 
حمل ونقل، تعمیرات مرکزی، قراردادهای خرید، مدیریت شهری، شرکت 
آذرطیف سپاهان، شرکت برق آرا و تمامی همکارانی که در برنامه ریزی، اجرا 

و راه اندازی این پروژه مشارکت داشتند، تشکر و قدردانی کرد.

سید امیر طباطبائیان، مدیر انرژی و سیالات
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خبــــر کوتاه

این دوره از ممیزی مراقبتی دوم نظام مدیریت انرژی به مدت سه روز با 
حضور سرممیز شرکت پایش و ارزیابی انطباق ایران انجام پذیرفت. در 
این دوره از ممیزی، فرایندهای تولیدی، پشتیبانی و ستادی شرکت فولاد 
خوزستان از منظر الزامات این استاندارد مرجع بین المللی مورد ممیزی 
قرار گرفته و یافته هایی ارزشمند در جلسه اختتامیه توسط سرممیز به 
مدیران ارشد سازمان ارائه گردید. این جلسه به ریاست قائم مقام 
مدیرعامل برگزار شد.

هم زمان با هفته دولت، آیین رونمایی از تولید تیرآهن  IPNشرکت 
جهان فولاد غرب با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت و استاندار 
کرمانشاه برگزار شد. این محصول مهم جهت مصارف خاص در 
بازارهای هدف صادراتی تولید شده است و با توجه به سهم ۳۵ 
 ، درصدی شرکت جهان فولاد غرب از مجموع صادرات تیرآهن کشور
صادرات محصول مذکور علاوه بر افزایش میزان صادرات، باعث 
ارزآوری به کشور می گردد.

 خـبــــــــــــــــــر      

 ISO:۲۰1۸( تمدید گواهینامه سیستم مدیریت انرژی
5۰۰۰1( فولاد خوزستان به مدت یک سال

رونمایی از محصول جدید شرکت جهان فولاد غرب با 
حضور وزیر صمت

سرمایه گذاری آلمانی ها در اندونزی برای 

تولید هیدروژن سبز 

یک شرکت آلمانی با هدف تولید هیدروژن سبز 500 
میلیون دلار در اندونزی سرمایه گذاری می کند.

کریکور  گزارش  چیلان  به نقل از استیل اوربیس، فادی  به 
گوستوس گلوبال اینوست مِنت از  مدیرعامل شرکت آلمانی آ
سرمایه گذاری 5۰۰ میلیون دلاری این شرکت برای ایجاد یک 
کارخانه هیدورژن سبز دراندونزی خبر داده است. این مجتمع 

در استان آچه اندونزی احداث خواهد شد.
این پروژه از ظرفیت تولید ۳5 هزار تن هیدورژن در سال برخوردار 
است. ساخت آن در سال آینده آغاز می شود و تا سال ۲۰۲۶ 

میلادی برای بهره برداری آماده می شود.
شرکت آلمانی همچنین با دو شرکت اندونزیایی برای تأمین 
زمین و برق کارخانه یادداشت تفاهم هایی امضا کرده است. 
این دو شرکت پی تی پوپوک ایندونزیا و پی تی پوپوک ایسکندر 

مودا نام دارند.

سودآوری فولاد مبارکه باید با میزان سرمایه گذاری که در این شرکت شده مقایسه شود
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران:

بهرام سبحانی
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

محمدیاسر طیب نیا
مدیرعامل فولاد مبارکه

شما و فولاد

913****435
درخواست  دستمزد  و  حقوق  محترم  مسئولین  از 
می کنیم سنوات بازنشستگان بهمن 1۴۰1 و فروردین 
کنند تا مبادا در حق بازنشستگان  1۴۰۲ را مقایسه 

بهمن ماه اجحافی شده باشد.
913****214
913****819
913****705

درخصوص  داریم  درخواست  محترم  مسئولین  از 
آزادسازی مبلغ کمک هزینه سفرهای بلندمدت اقدام 

فرمایند.
913****455

از مسئولان محترم درخواست داریم زمان برپایی 
نمایشگاه ها را دقیق تر و به روزتر اطلاع رسانی کنند.

913****485
والدین همکارانی که از سال 1۳۹۷ به بعد تحت تکفل 
قرار گرفته اند از بیمه تکمیلی محروم هستند. مسئولین 

محترم در صورت امکان تجدیدنظر فرمایید.
913****819

در  دارم  درخواست  خبرنامه  محترم  مسئولین  از 
خصوص بیمه درمانی شرکت و خدمات بیمه طرف 
قرارداد و نحوه انتخاب بیمه گزارشی تهیه و اطلاع رسانی 

کنند.
915****891

بر  داریم  درخواست  رفاهی  خدمات  مسئولان  از 
نوبت دهی سفرهای مشهد نظارت بیشتری نمایند.

933****168
ضمن تشکر از توجه مدیریت عامل به رسیدگی به 
، خواهشمند است در مورد  امورات کارکنان پیمانکار
از  استفاده  به  مربوط  امور  در  خدمت دهی  روش 
استخرها و ایاب ذهاب کارکنان فولاد به دلیل ازدحام 
ایجادشده، کارشناسی مجدد انجام شود. ضمناً برای 
کز رفاهی و درمانی راه کارهای مناسبی  رزرواسیون مرا
که در حال حاضر با سهمیه موجود رزرو  اتخاذ گردد؛ چرا

برای خود کارکنان هم بسیار مشکل است.
همکار ان  گرامی دارای شماره های ۰۸۴****۹1۳  
و ۸1۴****۹1۳ ضمن تشکر از ارتباط شما با خبرنامه 
فولاد به اطلاع می رساند پیام شما دریافت و جهت اخذ 

پاسخ برای مسئولان ذی ربط ارجاع گردید.

بهرام سبحانی، رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران که به همراه محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل 
فولاد مبارکه، در آخرین روز از پانزدهمین نمایشگاه 
بین المللی متالورژی اصفهان )متالکس( از غرفه های حاضر در 
نمایشگاه دیدن می کردند، در جمع خبرنگاران به سؤالات آن ها 

چنین پاسخ دادند:
در خصوص تاب آوری صنعت فولاد توضیح دهید.

سبحانی:امروز فشارهای مستقیم و غیرمستقیم شدیدی بر صنعت فولاد 
کشور وارد می شود  و این ذهنیت ایجاد شده که کارخانه های فولادسازی 
معدن پول هستند و باید به روش های مختلف، ازجمله وضع عوارض بر 
صادرات فولاد، افزایش نرخ انرژی و اخذ ارزش افزوده از آن ها کسب درآمد 
کرد؛ اما باید بدانیم که صنعت تا مقطعی می تواند در برابر این فشارها 

تاب آوری داشته باشد.
در شرایط فعلی کشور، بسیاری از شرکت های کوچک و بزرگ کشور بر لبه 
گر با مشکلاتی نظیر محدودیت برق مواجه شوند،  تیغ قرار گرفته اند و ا
طبیعتاً میزان تولید آن ها به کمتر از ۷۰ درصد ظرفیت کارخانه تقلیل 
می یابد و زیان ده می شوند.امروز تاب آوری صنعت فولاد به شدت کم شده 
است؛ به عنوان مثال، از مرحله حمل سنگ آهن به کارخانه فولادسازی 
تا وقتی که انواع محصولات بارگیری می شود، فقط ۴ درصد گاز کشور به 
این فرایند اختصاص می یابد؛ اما متأسفانه در زمان محدودیت گاز، اولین 
شیری که بسته می شود شیر گاز صنایع فولاد است. البته این درست 
است که باید رفاه شهروندان در نظر گرفته شود؛ اما باید برای صنعت 
هم که پیشران توسعه اقتصادی کشور است و اشتغال ایجاد می کند و 
ارزآوری دارد برنامه ریزی حساب شده تری داشته باشیم. ازاین رو بنا داریم 
در همایش هایی موضوع تاب آوری و چالش های صنعت فولاد را بهتر و 

شفاف تر به سمع و نظر مسئولان محترم کشور برسانیم.
درباره سودآوری شرکت های تولیدی در حوزه صنعت 

فولاد چه نظری دارید؟
سودآوری  اندازه گیری  معیار  خوشبختانه  یا  سبحانی:متأسفانه 
فولادسازان، شرکت فولاد مبارکه است؛ اما باید پذیرفت که فولاد مبارکه یک 
استثناست. در هر شرکتی که ظرفیت و میزان تولید آن با زیرساخت های 
موجود افزایش یابد، بالطبع سوددهی آن نیز به نسبت سرمایه گذاری 
انجام شده بیشتر می شود. به تعبیر دیگر، یک واحد کوچک یک میلیون 
تنی همان مسائل و مشکلات واحد 5 میلیون تنی را دارد؛ بنابراین هرچه 
ظرفیت و میزان تولید در این واحدها افزایش یابد، شاهد سوددهی 
بیشتری خواهیم بود. فولاد مبارکه بزرگ ترین فولادساز کشور است و 
زنجیره کاملی از خطوط تولید از گندله سازی، واحدهای احیا مستقیم 
برای تولید آهن اسفنجی، فولاد خام، نورد گرم و سرد و خطوط تولید انواع 
ورق های سرد و پوشش دار نظیر گالوانیزه، رنگی، قلع اندود را در اختیار دارد 
و هریک از این محصولات ارزش افزوده خاصی برای این شرکت به ارمغان 
می آورند. نباید فقط سوددهی فولاد مبارکه را در نظر گرفت، بلکه باید به 
حجم عظیم کار و سرمایه گذاری که در این شرکت انجام شده است توجه 
کرد؛ بنابراین سودآوری آن باید با میزان سرمایه گذاری که در این شرکت 

انجام گرفته مقایسه شود.
امروز انتقادهای زیادی از سوی جامعه نسبت به صنعت و 

فولادسازان وارد می شود. در این باره توضیح دهید.
طیب نیا:امروز نگاه جامعه به تولید، صنعت و سرمایه گذار باید تغییر 
که رشد تولید و توسعه صنعت است که منجر به بهبود وضعیت  کند؛ چرا
اقتصادی و اشتغال آفرینی برای مردم می شود. در نظر داشته باشیم 
بخشی از سود شرکت فولاد مبارکه میان سهام داران توزیع می شود و بخش 
دیگری از طریق اجرای پروژه های بزرگ در راستای توسعه صنعتی کشور و 
اشتغال آفرینی هزینه می شود. رشد تولید نقطه قوت کشور ماست و دشمن 
درصدد جلوگیری و ضربه زدن به آن است. فولاد مبارکه تبدیل شدن 
استان اصفهان به قطب نوآوری و فناوری کشور را هدف گذاری کرده که در 
کز نوآوری خود را در دانشگاه صنعتی اصفهان، شهرک علمی  این راستا مرا
تحقیقاتی اصفهان و دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد ایجاد کرده است.
امروزه یکی از وظایف سازمان های بزرگ پرداختن به مسئولیت های 
اجتماعی است و این امر منحصر به مساعدت ها، کمک رسانی ها و 

محرومیت زدایی ها نیست، بلکه بسیار گسترده تر است.
امروز توزیع ثروت و مبارزه با فقر از بزرگ ترین جلوه های مسئولیت اجتماعی 
فولاد مبارکه است. توزیع سود ۴۰ هزار میلیارد تومانی میان سهام داران، 
احداث نیروگاه سیکل ترکیبی و حمایت از باشگاه فرهنگی ورزشی سپاهان 
جلوه های دیگری از مسئولیت های اجتماعی شرکت است. فولاد مبارکه 
با نگاهی جامع به محرومیت زدایی در تمامی نقاط استان اقداماتی 

انجام داده است و در منطقه شرق اصفهان به عنوان منطقه نمونه، نقاط 
آسیب دیده و نیازمند را با مسئولان مورد تحقیق قرار داده و بنا دارد پس از 
این منطقه، اقدامات مشابهی در سایر مناطق استان و شهرستان های 
دیگر در زمینه محرومیت زدایی انجام دهد. همچنین فولاد مبارکه در 
حوزه تحول دیجیتال ورود جدی داشته و پروژه های متعددی در حوزه 
هوش مصنوعی اجرا کرده است که این امر منجر به افزایش راندمان 15 تا 
۲5 درصدی در این شرکت خواهد شد. به خاطر داشته باشیم رشد تولید 
و توسعه صنعت منجر به بهبود وضعیت اقتصادی و اشتغال آفرینی برای 

مردم خواهد شد؛ بنابراین باید با نگاه ملی به صنعت نگاه کرد.
محدودیت انرژی امسال در روند تولید فولاد مبارکه چه 

تأثیری داشته و چگونه مدیریت شده است؟
طیب نیا:میزان تولید در فولاد مبارکه همه ساله روند رو به رشدی داشته و 
این مجموعه نیازمند تأمین انرژی است. از سوی دولت محترم در فصل 
گرم سال مصارف خانگی برای رفاه مردم در اولویت قرار داده شد و بالطبع در 
گرچه در فولاد  بخش صنعت با کمبود شدید برق مواجه شدیم. بااین حال ا
مبارکه نیز افت تولید ناشی از محدودیت برق در سال جاری بیش از سال 
گذشته بود، اما با عنایت به تجربه سال های قبل و با ذخیره سازی اسلب و 
مدیریت خوبی که در این حوزه انجام شد، توانسته ایم از بروز هرگونه توقف 
تولید در خطوط نورد گرم و سرد شرکت جلوگیری کنیم تا بحرانی در بازار 
نداشته باشیم. البته این افت تولید بخشی از تولید اسلب صادراتی نیز را 

تحت تأثیر قرار داده است.
فولاد مبارکه از معدود مجموعه هایی است که با وجود مشکلات بسیار و 
با اینکه ۶۰۰ تا ۷۰۰ هزار تن تولید را از دست داده، اما همچنان تحقق برنامه 
و رسیدن به ظرفیت اسمی را که عبور از ۷.۲ میلیون تن است در دستور 

کار دارد.
انتظار می رفت که از اوایل شهریورماه بتوانیم با تمام ظرفیت تولید خود 
را ادامه دهیم و شرایطی فراهم کنیم تا همانند سال گذشته که رشد 1۴ 
درصدی تولید نسبت به سال 1۴۰۰ را شاهد بودیم، امسال را نیز با افزایش 
کثری  تولید به پایان برسانیم، اما تحقق این امر در گرو حمایت حدا
مسئولان از صنعت و همکاری شهروندان محترم در مصرف بهینه برق 

است.
پروژه های توسعه فولاد مبارکه از ویژگی هایی برخوردارند؟

طیب نیا:پروژه های توسعه فولاد مبارکه از چند منظر حائز اهمیت است. 
شاید برای برخی افراد این سؤال ایجاد شده باشد که اساساً فولاد مبارکه چرا 
باید نیروگاه احداث کند یا در حوزه حمل و نقل سرمایه گذاری کند. در پاسخ 
باید گفت در حال حاضر برای دولت امکان سرمایه گذاری در این عرصه ها 
گر اقدامات لازم را انجام ندهیم، ظرفیت های شرکت در  میسر نیست و ا
سال های آتی مغفول و متوقف می ماند. اغلب این پروژه ها باعث حفظ 
منافع سهام دار می شود و با به بهره برداری رسیدن آن ها در کوتاه ترین 
زمان ممکن، ضمن جبران هزینه ها، بعد از دو سال برای سهام داران به 
سوددهی منجر خواهند شد. به عنوان مثال، نیروگاه کلاس F سیکل ترکیبی 
فولاد مبارکه با کمترین میزان مصرف انرژی و آلایندگی، بیشترین راندمان 
نسبت به سایر نیروگاه های حال حاضر جهان را دارد. این طرح درعین حال 
از نظر عمل به مسئولیت های اجتماعی و اینکه سایر نیروگاه های کشور نیز 

می توانند از آن الگوبرداری کنند، بسیار حائز اهمیت است.
در خصوص سوددهی فولاد مبارکه توضیح دهید.

گرچه کاهش قیمت جهانی قیمت فولاد بر سودهی بسیاری  طیب نیا:ا
از صنایع ازجمله فولاد مبارکه نیز تأثیر گذاشته است و شاهد بودیم که 
علی رغم تورم ۴۰ تا ۴5 درصدی، به طور میانگین قیمت فروش محصولات 
فولاد مبارکه یک در صد کاهش داشت، همچنان فولاد مبارکه نسبت به 
دیگر فولادسازان حاشیه سود بهتری داشت و توانست ۴۳ تا ۴۴ درصد 
حاشیه سود خود را حفظ کند و سود خوبی را هم بین سهام داران خود 
توزیع کرد. این در حالی است که سودآوری فولاد مبارکه در چهارماهه 
نخست سال جاری نیز نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد مناسبی 

داشته و در شرایط به مراتب بهتری نسبت به سال قبل قرار دارد.
ارزیابی شما از میزان تولید و مصرف فولاد در کشور 

چیست؟
طیب نیا:امروز سرانه مصرف فولاد در کشور ما ۲5۰ کیلوگرم است و با 
کشورهای توسعه یافته در این زمینه فاصله زیادی داریم و چنانچه 
بخواهیم به رشد اقتصادی ۸ درصدی برسیم که با بهبود شرایط اقتصادی 
کشور قطعاً به این رقم می رسیم، باید مصرف فولاد در کشور به ازای هر نفر 
به عدد ۳5۰ کیلوگرم افزایش یابد. در چنین حالتی میزان تولید فعلی قطعاً 
جوابگو نخواهد بود و باید از تمامی ظرفیت های موجود برای تولید و تأمین 

فولاد موردنیاز در داخل کشور استفاده کنیم.

برخی از تولیدکنندگان داخلی و فولادسازان خارجی 
به شدت به تولید فولادهای تجاری ورود کرده اند. استراتژی 

فولاد مبارکه در این زمینه چیست؟
طیب نیا:اینکه بازار از واردات متأثر شود رویداد جدیدی در عرصه فولاد و 
گرچه کشورمان هنوز تا صنعتی شدن  تجارت این فلز نیست؛ بااین حال ا
گاهی کامل به اینکه با بازار کاملاً  فاصله زیادی دارد، ولی فولاد مبارکه با آ
رقابتی مواجهیم، استراتژی خود را بر مبنای تولید محصولات با ارزش افزوده 
بالاتر همچون ورق های رنگی، فولاد زنگ نزن و فولادهای الکتریکی و 
سایر محصولات خاص استوار کرده است. این شرکت حداقل در منطقه 
خاورمیانه از بسیاری فولادسازان پیشی گرفته و به خوبی می دانیم که 
نباید این برتری را از دست بدهیم. باید تهدیدها را به فرصت تبدیل کنیم. 
به همین منظور برای اعمال اصلاحات در ترکیب محصولات تولیدی 
خود برنامه ریزی های لازم را انجام داده ایم؛ بنابراین با واردات محصولات 
فولادی جای نگرانی برای از دست دادن بازار وجود ندارد. نباید فراموش 
کنیم که امروز ۴۶ میلیون تن ظرفیت نصب شده فولاد در کشور داریم و ۳۰ 
میلیون تن تولید انجام می شود و به یقین ظرف سه سال آینده این ظرفیت 
به بیش از ۶۰ میلیون تن افزایش خواهد یافت و با به بهره برداری رسیدن 
گر از واردات هم جلوگیری شود، در بازار داخل  همه این ظرفیت ها حتی ا
با رقابت سنگینی مواجه خواهیم شد؛ بنابراین باید برای رقابت شدیدتر 

آمادگی کامل داشته باشیم.
مهم ترین چالش های فولاد مبارکه کدام اند؟

طیب نیا:  فولاد مبارکه برای تأمین مواد اولیه و انرژی خود همواره با 
کتشاف  چالش های زیادی مواجه بوده است؛ به همین دلیل به حوزه های ا
کتشافی و معادن کوچکی  و استخراج معادن ورود کرده و محدوده های ا
را در اختیار گرفته است؛ اما با توجه به نیاز گسترده فولاد مبارکه به منابع 
کمیت بسترهای وسیع تری  معدنی بیشتر، باید از سوی دستگاه های حا
در اختیار فولاد مبارکه قرار گیرد تا بتواند با سرمایه گذاری های قابل قبول در 
این مسیر نیز گام بردارد و نیاز خود را تأمین کند. همچنان که در حوزه تأمین 
انرژی اقدام به ساخت نیروگاه های سیکل ترکیبی و خورشیدی کرده است.

صرفه جویی های ارزی در فولاد مبارکه چگونه حاصل 
شده است؟

طیب نیا:یکی از مهم ترین اقدامات شرکت از سال های قبل حرکت در 
مسیر بومی سازی بوده است. به طورکلی فرهنگ بومی سازی در فولاد 
مبارکه نهادینه شده تا جایی که امروز ۹۰ درصد از قطعات، تجهیزات و 
مواد موردنیاز این شرکت از طریق شرکت های داخلی تأمین می شوند و 
این روند همچنان ادامه دارد. فولاد مبارکه در سال گذشته از حدود ۶۰۰ 
شرکت دانش بنیان کشور به میزان 5 هزار میلیارد تومان خرید انجام داده و 
کنون نیز 1۰۰ هزار قطعه، ماده نسوز و اقلام و تجهیزات مصرفی با حمایت  تا
و ریسک پذیری فولاد مبارکه از شرکت های سازنده داخلی و دانش بنیان 

بومی سازی شده است.
درباره سرمایه گذاری فولاد مبارکه برای انتقال آب دریای 

عمان به استان اصفهان توضیح دهید.
طیب نیا:ابرپروژه انتقال آب از دریای عمان با مشارکت فولاد مبارکه 
پیشرفت قابل توجهی داشته و 5۴۰ کیلومتر از مسیر این پروژه از اصفهان تا 
سیرجان آزادسازی شده است. در کمتر از یک سال ۲۰۰ کیلومتر این مسیر 
لوله گذاری شده و امیدواریم با کامل شدن آورده تمامی سهم سهام داران 
پروژه در کمتر از یک سال آینده آب از طریق اجرای این پروژه به استان 
اصفهان منتقل شود. عملیاتی شدن این پروژه برداشت صنعت از آب 
زاینده رود را به صفر خواهد رساند؛ کما اینکه فولاد مبارکه در پروژه تونل سوم 

نیز بیش از 5۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری کرده است.
توسعه های آتی فولاد در کجا جانمایی شده است؟

طیب نیا:پروژه های توسعه ای صنعت فولاد کشور در حاشیه خلیج فارس 
که بیشتر محصولات فولاد  و استان هرمزگان دیده شده است؛ اما ازآنجا
مبارکه در نیمه شمالی کشور مصرف می شود، باید گفت جانمایی فولاد 
که  مبارکه اتفاقاً به درستی در نقطه مرکزی و بهینه کشور قرار گرفته است؛ چرا
مواد اولیه این شرکت نیز از یزد و شمال شرقی کشور )منطقه سنگان( حمل 
گر فولاد مبارکه در جنوب کشور قرار می گرفت، هزینه های  می شود؛ بنابراین ا
ک  حمل ونقل و مشکلات آن صدچندان بود. فولاد مبارکه امروز صنعتی پا
است و به مدد این شرکت و سایر صنایع بزرگ بسیاری از مشکلات استان 

حل خواهد شد. امروز فولاد مبارکه بر لبه تکنولوژی در حال حرکت است.
فولاد مبارکه در راستای توسعه صنعتی و ارزآوری برای اقتصاد کشور تعریف 
گر در زمینه آب در کل کشور با مشکلاتی مواجهیم، در عوض شاهد  شده و ا
آن هستیم که صنعت استان با سرمایه گذاری در این حوزه در حال حل 

www.irasin.irکردن مشکلات خود است.
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شبکه اطلاعات 
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موافقت مجمع تشخیص مصلحت 

با جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی 

در صنایع معدنی

ارزش ذخایر 6 ماده معدنی کشور به بیش از 

10 میلیارد دلار رسید

با حضور وزیر صمت، فاز دوم مجتمع ذوب آهن بیستون 
کرمانشاه پیش راه اندازی شد

شمارش معکوس برای افتتاح خطوط اسیدشویی و نورد سرد 
مجتمع فولاد دشتستان

عباسعلی ناصحی مدیرعامل مجتمع فولاد دشتستان از به ثمر نشستن 
از  قریب الوقوع  بهره برداری  و  شرکت  این  جدید  سرمایه گذاری های 
گفت:  و  داد  خبر  مجتمع  این  سرد  نورد  و  اسیدشویی  تولید  خطوط 
مجتمع فولاد دشتستان، خط تولید اسیدشویی با ظرفیت ۷۲۰ هزار تن 
در سال و خط تولید نورد سرد با ظرفیت ۵۵۰ هزار تن در سال را به زودی 
افتتاح می کند و بدین ترتیب گامی بزرگ در راستای تکمیل زنجیره تولید 
انواع ورق های فولادی در این مجتمع برداشته می شود.

فاز دوم مجتمع ذوب آهن بیستون کرمانشاه به ظرفیت ۲۰۰ هزار تن در 
سال به مناسبت هفته دولت با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
مجتمع  هیئت مدیره  رئیس  مراسم،  این  در  شد.  پیش  راه اندازی 
کرد: مجموعه ذوب آهن بیستون فعالیت  ذوب آهن بیستون اظهار 
خود را از سال ۱۳۹۱ و به طور رسمی در قالب سه فاز ریخته گری، احیا 
کرد و توانست در سال ۱۳۹۷ فاز نخست خود را در  آغاز  و نیروگاه 
بخش ریخته گری به بهره برداری برساند.

خبـــــــر کوتاه

خبــــــــــــــــــر    

اعضای کمیسیون زیربنایی و تولیدی مجمع تشخیص 
کثری سرمایه های داخلی و  مصلحت نظام به جذب حدا
خارجی با رویکرد افزایش تولید محصولات صنایع معدنی، رأی 

دادند.
مصوبات کمیسیون زیربنایی و تولیدی مجمع 

تشخیص مصلحت نظام
به گزارش صنایع، در جلسه کمیسیون زیربنایی و تولیدی 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، اعضای کمیسیون در حوزه 
کثری سرمایه های داخلی و  سرمایه گذاری به »جذب حدا
خارجی، به منظور افزایش سهم معدن و صنایع معدنی در تولید 
ناخالص داخلی با رویکرد افزایش تولید محصولات با ارزش افزوده 
گسترش  بالا« رأی دادند و در حوزه دیپلماسی اقتصادی، »
همکاری های بین المللی و منطقه ای در بخش معدن و صنایع 
معدنی به ویژه استفاده از ظرفیت معادن فراسرزمینی« را به اتفاق 

آرا تصویب کردند.
بازنگری سیاست های کلی معدن و صنایع معدنی

 حجت الاسلام و المسلمین غلامرضا مصباحی مقدم در این 
جلسه، اظهار کرد: در جلسه های پیشین بازنگری سیاست های 
بخش معدن، ابلاغی سال 1۳۷۹ را با حضور اعضای کمیسیون 
و نمایندگان بخش های مرتبط پیگیری کردیم و بندهای »ب« 
و »ج« را به تصویب رساندیم. انتظار داریم در جلسات آینده 
سایر بندهای سیاست های کلی معدن و صنایع معدنی مورد 

بازنگری قرار گیرند.
دبیر کمیسیون زیربنایی و تولیدی هم با ارائه گزارشی از روند 
کلی معدن و صنایع معدنی در این  بررسی سیاست های 
کمیسیون، گفت: در مجموع 11 جلسه کمیسیون اصلی و ۳۹ 
کارشناسی  جلسه کمیسیون دبیرخانه مجمع و ۷۹ جلسه 
معدنی  صنایع  و  معدن  کلی  سیاست های  موضوع  به 
اختصاص یافته و در جلسه امروز بند »د« این سیاست ها که 
به »سرمایه گذاری« و »دیپلماسی اقتصادی« مربوط است، به 

بحث گذاشته می شود.
راهبرهای حوزه معدن در برنامه هفتم

کمیسیون پس از شنیدن نظر  گزارش صنایع، اعضای   به 
کارشناسان وزارت صنعت، معدن و تجارت، بر ارتقای نسبت 
سهم معدن و صنایع معدنی در تولید ناخالص ملی، جذب 
کثری سرمایه داخلی و خارجی و تکمیل زنجیره ارزش به ویژه  حدا
در طول برنامه هفتم توسعه، نظام راهبری و بهره وری در این 

کید کردند. بخش تأ

کتشاف وزارت صنعت، معدن و  مدیرکل دفتر امور ا
تجارت، ارزش ذخایر برجا و قطعی شده طی سال 1401 را قریب 

به 10 میلیارد دلار برای شش ماده معدنی اعلام کرد.
به گزارش ایراسین، طبق اطلاعات وزارت صنعت، معدن و 
کتشاف  تجارت، ابراهیم علی مولابیگی مدیرکل دفتر امور ا
وزارت صنعت، معدن و تجارت، در بیان »روایت خدمت دولت 
سیزدهم« گفت: مواد معدنی کشف شده در مناطق مختلف 
سنگ آهن، سرب و روی، طلا، مس، آنتیموآن و زغال سنگ را 
شامل می شود، اظهار کرد: در سال 1۴۰1 بیش از یک میلیارد 
کشف و توسط  کشور  و 5۸۰ میلیون تن ذخیره قطعی در 
کمیسیون گواهی کشف تأییدشده که این میزان به غیراز میزان 
ذخایر معدنی کشف شده ای است که با بررسی و تأیید ادارات 

کل استان ها صادرشده است.
کتشاف وزارت صمت ضمن اشاره به اینکه در  مدیرکل دفتر امور ا
کتشاف توسط کمیسیون  سال گذشته ۷۰ گزارش پایان عملیات ا
گواهی کشف بررسی شده است، گفت: این میزان ذخایر مکشوفه 
حدود 1۰۰ میلیون تن کانسنگ آهن، حدود ۷۹ میلیون تن 
کانسنگ طلا و حدود یک میلیارد و ۳۲۸ میلیون تن کانسنگ 

مس را تشکیل می دهد.
وی افزود: همچنین ارزش ذخایر طلای محتوی در سال 
، مس محتوی به بیش  گذشته، به بیش از ۳55 میلیون دلار
از هشت میلیارد دلار و آنتیموآن محتوی به بیش از ۷۲ هزار 

دلار رسید.
مولابیگی ارزش کانسنگ آهن کشف شده در سال گذشته را بیش 
از 5۹۸ میلیون دلار اعلام کرده و خاطرنشان کرد: در سال 1۴۰1 
ارزش کانسنگ زغال سنگ به بیش از شش میلیون دلار و ارزش 
کانسنگ سرب و روی به بیش از ۲1۰ میلیون دلار رسید. این میزان 
ذخیره مکشوفه متعلق به استان های سیستان و بلوچستان، 
کرمان، کردستان، خراسان رضوی و جنوبی، یزد، اصفهان، مرکزی، 

آذربایجان شرقی و سمنان بوده است.
گفتنی است که ازجمله مهم ترین دستاوردهای دولت سیزدهم 
در حوزه معدن و صنایع معدنی کشور طی دو سال فعالیت خود 
در راستای تحقق اهداف تبیین شده، می توان به فعال سازی 
1۰۰۰ فقره از معادن غیرفعال در کنار افزایش خطوط تولید و 
ممانعت از خام فروشی به نفع مردم و حفظ منافع ملی بوده، 
اشاره کرده که بر اساس آن طی دو سال عمر دولت، احیا و به 

چرخه بازگشته اند.

ج پاتیل گردان ماشین شماره 2 ریخته گری فولاد مبارکه پس از 30 سال  بیرینگ بر
بهره برداری مداوم، برای نخستین بار تعویض و این ماشین برای ریخته گری انواع 

گریدهای فولادی چابک سازی شد.
پس از کسب این موفقیت ارزشمند، جمعی از مدیران، مسئولان و کارشناسان ناحیه فولادسازی و ریخته گری 

مداوم فولاد مبارکه در این باره چنین گفتند:
غلامرضا سلیمی معاون بهره برداری فولاد مبارکه

طی یکی دو سال اخیر کارهای بزرگی در نواحی تولیدی و تعمیراتی فولاد مبارکه انجام  شده که بسیاری از 
آن ها برای نخستین بار در صنعت فولاد کشور به ثمر نشسته است. از آن جمله می توان به عملیات نوسازی 

خط تاندم نورد پنج قفسه ای ناحیه نورد و تعویض بیرینگ لدل تارت ماشین ریخته گری شماره ۲ اشاره کرد.
هم زمان با آغاز بهره برداری شرکت، خرابی و نیاز به تعویض این بیرینگ ها پیش بینی شده بود، اما شرکت 
سازنده به دلیل تحریم ها از انجام این کار و سایر کارهای مشابه سرباز می زد. امروز خوشبختانه همکاران 

توانستند این کار بزرگ را برای نخستین بار در فولاد مبارکه و کشور انجام دهند.
متخصصان و کارشناسان فولاد مبارکه به اعتمادبه نفس و جسارت دست یافته اند

تعویض این بیرینگ ها از چند جنبه حائز اهمیت است؛ اول اینکه تشخیص لزوم انجام این فعالیت بسیار مهم 
است. امروز با اتکا به دانش فنی نهادینه شده بین متخصصان داخلی فولاد مبارکه به جایگاهی رسیده ایم که در 
بسیاری از زمینه ها شناسایی و راهکارهای رفع عیوب ار سوی متخصصان داخلی عملیاتی می شود. با توجه 
به پیچیدگی تجهیزات و دانش فنی و تکنولوژی خاص آن ها، اینکه چه  کاری، در چه زمانی و با چه تمهیدات 
و برنامه ای با کمترین هزینه و خسارت و تشخیص اینکه معایب از چه ناحیه ای وارد می شود و چه اقداماتی 
باید برای آن باید انجام شود در نوع خود بسیار حائز اهمیت است. خوشبختانه مهندسان و کارشناسان فولاد 
مبارکه در بخش های مکانیک، پنوماتیک، نرم افزار و سخت افزار، اتوماسیون و ابزار دقیق، حمل ونقل ها و 

باربرداری و جابه جایی های خاص به این دانش و اعتمادبه نفس و جسارت دست یافته اند.
امروز فولاد مبارکه پا در جای پای بزرگان صنعت فولاد دنیا گذاشته است

به طورکلی طی یکی دو سال اخیر بیش از هر زمان دیگر می توان این جسارت، عزم، اراده و خودباوری را نزد 
تک تک کارکنان ملاحظه کرد. به تعبیر دیگر فولاد مبارکه پا در جای پای بزرگان صنعت فولاد دنیا گذاشته 
و امروز کارهای بزرگی انجام می دهد که در شرایط غیرتحریم، سازندگان این خطوط با دریافت هزینه های 
بسیار زیاد حاضر به انجام آن می شدند. اینکه همکاران با اتکا به دانش فنی داخلی و با جسارت می توانند 
با تغییر تنظیمات موجود اسلب ۳۰۰ میلی متری را در خطوطی که برای این کار ساخته نشده تولید کنند و 
اینکه انواع فولادهای خاص را با همین تجهیزاتی که برای تولید این نوع گریدها پیش بینی نشده بسازند و 
خلاصه بسیاری از پروژه های تعمیراتی که از برخی از آن ها یاد شد، همه و همه گواه ارتقای دانش فنی و تقویت 
جسارت و اعتمادبه نفس کارکنان شرکت و مایه مباهات است. اهمیت دیگر این چنین اقداماتی در این 
گر همچنان با تجهیز و بیرینگ معیوب که دچار لقی شده بود، به فعالیت ادامه می دادیم، چه بسا  است که ا
که خسارت های انسانی و تجهیزاتی زیادی برای شرکت به بار می آمد؛ ضمن اینکه در صورت توقف خط، 
میزان فراوانی تولید را از دست می دادیم؛ بنابراین انجام این فعالیت ها در تولید کمّی و کیفی، ایمنی کارخانه 

و جلوگیری از ضرر و زیان اقتصادی نقش فراوانی داشته است.
با انجام هریک از این کارها فولاد مبارکه صاحب یک بسته دانشی دیگر شده

نکته مهم تر این است که با انجام هریک از این کارها فولاد مبارکه صاحب یک بسته دانشی دیگر شده و گام بلند 
دیگری در مسیر فناور شدن برداشته  است. امروز جرقه های اولیه و بسیار مهم فناور شدن و به عبارت دیگر 
دست یابی به دانش فنی ساخت کارخانه های فولادی در فولاد مبارکه زده  شده است. ازاین رو می توانیم 
امیدوار باشیم که در آینده نزدیک درزمینه ساخت کارخانه های زنجیره فولاد از آهن سازی تا نورد صاحب 
دانش فنی شویم. از این رو تمامی همکاران در بخش های مختلف فولاد مبارکه شامل مهندسی، توسعه، 
خرید، بهره برداری و تعمیرات و نگهداری باید نگاهشان این باشد که این ظرفیت ها را به سمت فناور شدن 
هدایت کنیم. از تمامی همکاران که در چنین کارهای بزرگی مشارکت و مساعدت و در این فرایند نقش آفرینی 

می کنند صمیمانه تشکر می کنم. 
خوشحالم از اینکه چنین روحیه ای نزد مدیریت و کارکنان فولاد مبارکه ایجاد شده است. مطمئا مدیران و 
مسئولان شرکت نیز به عنوان تسهیل کننده همواره از پروژه های جسورانه و خلاقانه همکاران حمایت می کنند 
و پشتیبان آن ها خواهند بود تا استعدادهای همکاران بیش ازپیش بروز و ظهور یابد و شرکت در مسیر تعالی 

روزافزون رهنمون گردد.
کامران مرادی، مدیر ریخته گری مداوم

از تجهیزات اصلی ماشین ریخته گری برج پاتیل گردان است که قابلیت حمل دو پاتیل، در مجموع حدود ۶۰۰ 
تن به طور هم زمان را دارد. چرخش این برج به صورت ۳۶۰ درجه بر روی یک بیرینگ خاص به قطر حدود ۴ 
متر انجام می شود.با توجه به اینکه بیرینگ های موجود، از زمان راه اندازی فولاد مبارکه، یعنی حدود ۳۰ سال 
پیش تا کنون، تحت رصد تیم تعمیرات ریخته گری در سرویس بوده اند، اخیراً با اندازه گیری های روتین این 
تجهیز، خرابی و خارج از استاندارد شدن لقی این قطعه محرز شده بود. به همین دلیل، پروژه تعویض آن در 
دستور کار قرار گرفت. به همت تیم های مختلف از ناحیه و واحدهای پشتیبانی و پیمانکاران فولاد مبارکه، 
انجام این پروژه عظیم با تمام پیچیدگی ها مورد بررسی قرار گرفت و در نهایت، طراحی و اجرای دقیق آن با 

ایمنی کامل برای اولین بار در فولاد مبارکه انجام شد.
افشین نادی، رئیس کارگاه ساخت مکانیک و رئیس کمیته بیرینگ

یکی از بزرگ ترین پروژه های تعمیراتی سال های اخیر پروژه تعویض اسلیوینگ رینگ بوده است. بیرینگ مذکور 
در دوران ساخت خریداری و در انبار نگهداری می شده؛ اما به علت شرایط نامناسب انبارداری، متأسفانه 
گذار شد و  آسیب جدی می بیند. تعمیر و نوسازی این بیرینگ بزرگ، طی پروژه ای به تعمیرگاه مرکزی وا

عملیات نوسازی و تعمیر آن توسط کارشناسان مربوطه انجام و برای بهره برداری آماده شد.
با استفاده از نظرات کارشناسی مشاوران داخلی، بیرینگ از هر نظر مورد بررسی و تست بازرسی قرار گرفت و 
در نهایت با حضور پیگیر تیم تخصصی از قسمت های مختلف فولاد مبارکه، کنترل های لازم بر روی بیرینگ 
انجام و ابزارآلات و قطعات لازم برای حمل ونقل و مونتاژ تهیه شد. پس از انجام تست های مختلف، تأیید شد 

که بیرینگ قابلیت نصب بر روی تجهیز را دارد و ادامه کار توسط تیم اجرایی متخصص در ناحیه ریخته گری 
مداوم با موفقیت انجام گرفت.نکاتی که این پروژه را به یک پروژه خاص تبدیل می کند این است که اولاً با توجه 
به وزن و ابعاد بسیار بزرگ بیرینگ، حمل ونقل و جابه جایی آن بسیار حائز اهمیت است و ثانیاً محل نصب 
بیرینگ پس از سال ها استفاده در شرایط سخت بهره برداری، دچار آسیب های آشکار و پنهان شده و باید 

تمامی جنبه های ایمنی و فنی لحاظ می شد.
مصطفی حقانی، رئیس راهبری و تعمیرات جرثقیل های سقفی و ترانسفر کارها

فعالیت تعویض این بیرینگ که یکی از فعالیت های تعمیراتی، دانشی و بسیار حساس، دانشی و با ریسک 
بالاست، دمونتاژ و مونتاژ سازه اصلی آن با وزن تقریبی ۲۰۰ تن است که به منظور ایجاد دسترسی به بیرینگ 
گزیر به انجام آن هستیم. به دلیل قرار گرفتن این سازه دقیقاً در زیر تیر گیریدر ROW G، عملاً لیفت کردن بار  نا
گزیر با استفاده از دو جرثقیل سقفی در دو لاین متفاوت، کار را به پیش  توسط یک جرثقیل غیرممکن بود و نا

بردیم و این موضوع سختی و حساسیت کار را دوچندان می کرد. 
با تدابیر و راهکارهای اتخاذشده و ساخت ساپورت های متناسب با وزن بار و قلاب جرثقیل ها توسط دو 
جرثقیل سقفی شماره ۲۶ و ۲5 با تناژهای 1۲۰ تن و ۳۲۰ تن و با برنامه ریزی منسجم و آموزش اپراتورهای جرثقیل 
قبل از انجام فعالیت و ایجاد هماهنگی کاملاً دقیق، هم زمان کار دمونتاژ و پس از آن تعویض بیرینگ و مونتاژ 

لدل تارت ماشین ریخته گری شماره ۲ انجام پذیرفت.
بهنام مهدی پور، رئیس مرکز تعمیرات مکانیک

تعویض این تجهیز با ریسک و امکان توقف پیش بینی نشده مواجه بود. پس از ابلاغ کار به تعمیرات مرکزی 
جلسات متعدد مدیریتی و کارشناسی  و آماده سازی های لازم با تکیه بر توان مهندسی ناحیه و تیم اجرایی 
تعمیرات مرکزی آغاز و برنامه ریزی لازم جهت انجام فعالیت مذکور در مدت  15 روز کاری ۲۴ ساعته انجام 
شد. پس از تکمیل عملیات طراحی و ساخت ساپورت ها، شاهین ها و نیز تهیه سایر ابزارآلات و امکانات لازم، 
فعالیت مذکور در تاریخ 1۴۰۲/۰5/۰۹ با توکل بر خدای متعال و با تکیه  بر دانش و توان داخلی آغاز شد و به همت 
تعمیرات مرکزی با همکاری بخش های تولید، تعمیرات، جرثقیل های سقفی ناحیه فولادسازی و ریخته گری 
مداوم، تعمیرگاه مرکزی، بازرسی فنی و شرکت برق آرا در مدت 1۲ روز کاری با دقت و کیفیت لازم و ۷۲ ساعت 

زودتر از برنامه زمان بندی به انجام رسی تا با آماده به کاری بالاتری این ماشین به فعالیت خود ادامه دهد.
سید مجتبی غیوری، رئیس دفتر برنامه ریزی و کنترل فرایند نت ریخته گری 

درحالی که برخی از شرکت های معتبر خارجی از در اختیار قرار دادن روش کار و مشاوره امتناع می کردند و برخی 
نیز درخواست مبالغ بسیار زیادی داشتند، در نهایت از دانش و تجربه مشاوران خبره کشور در حوزه بیرینگ 
نظیر مهندس شهنی زاده استفاده شد و پس از صحه گذاری این کارشناس خبره بر فعالیت های انجام شد در 

نهایت، با تلاش شبانه روزی کلیه کارکنان ماشین ریخته گری طبق برنامه به مدار تولید بازگشت.
:B محمدعلی رحیمی، مسئول تعمیرات ریخته گری مدول

پاتیل گردان ها با دو بازو پاتیل مذاب را از سالن LF تحویل و با چرخش 1۸۰ درجه آن را در سالن ریخته گری 
بالای تاندیش نگه می دارد تا مذاب داخل آن تخلیه و به قالب ها هدایت شود. بیرینگ به کاررفته در ستون 
این برج دچار لقی بیش از حد مجاز شده بود و قبل از بروز حادثه باید تعویض می شد. سازه لدل تارت با وزن 
بیش از ۲۴۰ تن با انجام بازرسی های دقیق و محاسبات صحیح و طراحی و ساخت شاهین های مناسب و 
استند مربوطه جهت استقرار موقت آن در ارتفاع 11.5 متری، از محل خود جدا شد و جرثقیل های ۲5 و ۲۶ در 
دو سالن با هماهنگی بسیار خوب به طور هم زمان وظیفه باربرداری لدل تارت به منظور دسترسی به بیرینگ 
آن را بر عهده داشتند. هرگونه خطا در محاسبات و شکست در اجرا و آسیب  به  سازه، ماشین را با توقف بیش 

از یک ساله مواجه می ساخت.
محمدرضا شریفی، کارشناس تعمیرات مکانیک ماشین های ریخته گری مداوم

پروژه دانش محور تعویض بیرینگ لدل تارت ماشین شماره ۲ ریخته گری برای اولین بار در شرکت انجام  شد. 
این بیرینگ از نوع اسلو )Slewing bearing( بیرینگ سه ردیفه بوده که در فرایند ریخته گری مداوم، باری 
بالغ بر ۸۰۰ تن روی آن چرخش )rotate( می کند. فرایند تعویض این بیرینگ شامل طراحی، آنالیز، آماده سازی، 
ساخت تجهیزات و اجرا به طور کامل توسط متخصصان داخلی و تیم پیمانکار تعمیرات مرکزی انجام پذیرفت.

علیرضا رستگار، تکنسین تعمیرات پیشگیری ریخته گری مداوم 
با توجه به حجم فعالیت های تعمیراتی و گستردگی آن، از ماه ها قبل و پس از عدم همکاری شرکت های 
سازنده و مشاوران خارجی و ضرورت اجرای تعویض بیرینگ لدل تارت، در نهایت انجام این فعالیت با  
کثری از توان اجرایی متخصصان داخلی در دستور کار قرار گرفت. کارشناسان و پیمانکار شرکت  استفاده حدا
کلیه بررسی های فنی لازم جهت اجرای مناسب، ایمن و با کیفیت فعالیت را انجام دادند و با  پیش بینی های 
لازم، برنامه ریزی دقیق، تأمین به موقع قطعات موردنیاز روش اجرای فعالیت تدوین و این تعمیرات عظیم 

با موفقیت انجام شد.
مسعود بیگی، تکنسین تعمیرات مکانیک ریخته گری مداوم

وقتی که شهامتِ قدرتمند بودن را پیدا می کنیم تا بتوانم از توانایی ها و استعدادهایمان برای تحققِ 
چشم اندازها استفاده کنیم، ترس رفته رفته بی اهمیت  می شود. انجام ایمن و بهینه پروژه سنگین و نفس گیر 
تعویض بیرینگ لدل تارت ماشین ۲ ریخته گری گامی دیگر در تحقق خودکفایی میهن بود که توانستند 
با اعتماد بر دانش داخلی، قدمی دیگر در نهادینه شدن پیشرفت صنعت کشور بردارند. باشد که شاهد 

موفقیت های روزافزون در امر پیشرفت و پیشبرد اهداف سازمان باشیم.
جمال طهماسبی، تکنسین برق و اتوماسیون ریخته گری

لدل تارت بر روی بدنه خود دارای تجهیزات متعدد و حساس برق و ابزار دقیق شامل موتور الکتریکی، تابلوهای 
R I/O، لیمیت سوییچ و تمپوسونیک است. هم زمان با بررسی های گروه مکانیک جهت انجام پروژه عظیم 
تعویض بیرینگ، گروه برق اتوماسیون و ابزار دقیق نیز جهت بررسی تداخلات و بهترین روش برای دمونتاژ 
حداقلی تجهیزات برق مطالعات خود را آغاز کرد و در نهایت انجام فعالیت تعویض بیرینگ با کمترین دمونتاژ 

و مونتاژ تجهیزات برقی لدل تارت انجام و در کوتاه ترین زمان راه اندازی شد.
کامران مرادی، مدیر ریخته گری مداوم فولاد مبارکه در پایان از همه عوامل مؤثر در اجرای این پروژه تشکر و 

قدردانی کرد.

کامران مرادی،مدیر ریخته گری 
مداوم

غلامرضا سلیمی ،معاون بهره برداری

بهنام مهدی پور، رئیس مرکز 
تعمیرات مکانیک

محمدعلی رحیمی، مسئول 
تعمیرات ریخته گری مدول

مسعود بیگی، تکنسین تعمیرات 
مکانیک ریخته گری مداوم

جمال طهماسبی، تکنسین برق و 
اتوماسیون ریخته گری

افشین نادی، رئیس کارگاه ساخت 
مکانیک و رئیس کمیته بیرینگ

سید مجتبی غیوری، رئیس دفتر 
برنامه ریزی و کنترل فرایند نت ریخته گری

محمدرضا شریفی، کارشناس تعمیرات 
مکانیک ماشین های ریخته گری مداوم

علیرضا رستگار، تکنسین تعمیرات 
پیشگیری ریخته گری مداوم 

مصطفی حقانی، رئیس راهبری و تعمیرات 
جرثقیل های سقفی و ترانسفر کارها

تعویض بیرینگ برج پاتیل گردان ماشین شماره 2 ریخته گری برای نخستین بار
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به منظور اجرای اثربخش سیاست های ابلاغی شرکت 
فولاد مبارکه در هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان، نقشه راه و 
برنامه ریزی های لازم جهت دست یابی به این هدف در 

دستور کار هلدینگ قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان، مسعود 
پناهنده، مدیر ارزیابی و تعالی سازمانی آتیه فولاد، ضمن اعلام این 
خبر اظهار داشت: تدوین نقشه استراتژی هلدینگ آتیه فولاد هر 
سال مبتنی بر انجام تحلیل های استراتژیک، شامل تحلیل نیازها 
و انتظارات ذی نفعان، تحلیل محیط کلان، تحلیل محیط درونی 

و کارت امتیازی متوازن انجام می شود.
وی گفت: مطابق با سال های پیش، این مهم در هلدینگ 
آتیه فولاد نقش جهان انجام پذیرفته و یکی از اهدافی که در منظر 
توانمندسازها قرار گرفت اجرای اثربخش سیاست های ابلاغی از 

سوی شرکت فولاد مبارکه است.
پناهنده ادامه داد: در این راستا سیاست های اعلام شده به 
واحدهای مختلف هلدینگ آتیه فولاد، ابلاغ و مقرر گردید با 
توجه به سطح بلوغ شرکت، سیاست هایی که قابلیت اجرا دارد، 
شناسایی و هرکدام از واحدها برنامه ریزی های مناسب برای 

اجرای آن را در دستور کار خود قرار دهند.
مدیر ارزیابی و تعالی سازمانی آتیه فولاد در پایان اظهار داشت: 
واحد ارزیابی و تعالی سازمانی هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان 
به صورت ادواری میزان اجرای سیاست های تعیین شده را در 
هرکدام از واحدها مورد پایش قرار داده و نتایج آن را در قالب 

گزارش ها پیشرفت اهداف اعلام می کند.

برنامه ریزی اجرای اثربخش سیاست های 

ابلاغی شرکت فولاد مبارکه در هلدینگ 

آتیه فولاد نقش جهان

مدیر ارزیابی و تعالی سازمانی هلدینگ آتیه فولاد خبر داد:

خبر  کوتاه

کارخانه تولیدکننده مقاطع فولادی کاردمیر ترکیه اعلام کرده سفارش 
صادراتی به ارزش ۲۰ میلیون یورو برای محصولات ریلی از اروپا دریافت 
کرده است که در نتیجه فعالیت های اجرایی توسعه بازار و محصولات با 
ارزش افزوده آن بوده است. تولید چرخ راه آهن این شرکت ظرفیت تولید 
سالانه ۲۰۰ هزار چرخ را داراست و در نیمه نخست سال جاری میلادی 
نرخ بهره وری آن از ۱8.46 درصد مدت مشابه سال قبل به ۱۰.4۵ درصد 
کاهش یافته بود.

بنا بر داده های انجمن جهانی فولاد، مصرف جهانی فولاد در سال 
گذشته میلادی یک میلیارد و ۷6۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن فولاد بوده 
و به تفکیک صنایع مصرف کننده، از کل این حجم مصرف، ۵۲ 
درصد در ساختمان سازی و اجرای زیرساخت ها، ۱6 درصد در ایجاد 
تجهیزات مکانیکی، ۱۲ درصد در خودروسازی، ۱۰ درصد در تولید 
کالاهای فلزی، ۵ درصد در حمل ونقل، ۳ درصد در ساخت تجهیزات 
الکتریکی و ۲ درصد در ساخت لوازم خانگی مصرف شده است.

 گــــــروه فـــــولاد مبــــــــارکه      

سفارش ریلی ۲۰ میلیون یورویی کاردمیر ترکیه 
از اروپا

سهم صنایع از مصرف جهانی فولاد در ۲۰۲۲ میلادی

نخسـتین جلسـه و نشسـت مشـترک بـرای آغـاز 
عملیـات سـاخت سـازه های پنـل خورشـیدی در 
گروه فولاد مبارکه با حضـور مدیران عامل هلدینگ 
فولاد متیل، شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه 

)MSTID( و شـرکت نـام آوران مهرصنعـت فـولاد برگـزار شـد.
به گزارش روابط عمومی هلدینگ فولاد متیل، محمد تاجمیر ریاحی، 
مدیرعامل هلدینگ فولاد متیل در این جلسه که در محل دفتر فولاد 
متیل در اصفهان برگزار شد، اظهار کرد: احداث نیروگاه خورشیدی ۶۰۰ 
مگاواتی راهبردی اسـت که از سـوی فـولاد مبارکه به منظور اسـتفاده از 
ک و تجدیدپذیر و حرکت به سـمت فولاد سـبز در دسـتور  انرژی های پا
کار شـرکت قرار گرفته اسـت. یکـی از بخش های مهـم در راه انـدازی این 
نیروگاه ها، سـازه های موردنیاز برای نصب پنل های خورشـیدی است 
و ازآنجا کـه ایـن سـازه ها به طـور کامـل از فـولاد سـاخته می شـوند، فولاد 

متیل عهده دار سـاخت و تولید این سـازه ها شـده است.
کیـد بـر اینکـه سـاخت سـازه های چنیـن نیروگاه هایـی بـه  وی بـا تأ
طراحـی خـاص و تطابـق بـا پنـل و شـرایط تعیین شـده مدیریـت پـروژه 

نیـاز دارد، گفـت: شـرکت پشـتیبانی و توسـعه فنـاوری و نـوآوری فـولاد 
مبارکـه )MSTID( بـه همـراه شـرکت نـوآوران مهـر صنعـت فـولاد نیـز در 
تلاش انـد تـا در کنـار فـولاد متیـل، راهـکار مناسـب جهـت همـکاری بـا 

ایـن پـروژه را ارائـه کننـد.
کـه در بیشـتر  کـرد: هلدینـگ فـولاد متیـل  تاجمیـر ریاحـی تصریـح 
کـز خدماتـی اسـت، از توانمنـدی لازم  اسـتان های کشـور دارای مرا
برخوردار است تا به بزرگ ترین تأمین کننده سازه های پنل خورشیدی 
در کشـور تبدیـل شـود و زمینـه را بـرای تولیـد انرژی هـای تجدیدپذیـر 
جهت مصرف تمامـی صنایع کشـور ازجمله صنعـت فـولاد فراهم کند.

MSTID به دنبال اتصال دانش بنیان های توانمند به 
شرکت های گروه فولاد مبارکه است

یحیی پالیزدار مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری 
فـولاد مبارکـه نیـز بـا بیـان ایـن نکتـه کـه یکـی از کلان روندهـای صنعت 
به ویـژه صنعـت فـولاد، حرکـت بـه سـمت افزایـش سـهم انرژی هـای 
تجدیدپذیر در سبد مصرف انرژی در تولید فولاد است بیان کرد: یکی 
از شـرکت های سـرمایه پذیر عضو خانواده شـرکت پشـتیبانی و توسعه 

فناوری و نوآوری فولاد مبارکه، شرکت نام آوران مهر صنعت فولاد است 
کـه سـابقه و توانمنـدی بسـیار خوبـی در زمینـه احـداث نیروگاه هـای 
خورشـیدی دارد. یکی از حوزه هایی که در سـال جاری در این شـرکت 
بـر آن تمرکز شـده بومی سـازی و توسـعه تکنولـوژی سـولار ترکـر )ردیاب 

خورشـیدی یـا SOLAR TRACKER(  بـوده اسـت.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر نیز همکاری خوبی بین شرکت 
نام آوران مهر صنعت فولاد و فولاد متیل وجود دارد و دانش فنی احداث 
نیروگاه های خورشیدی در کنار توان تجهیزاتی و تولید سازه قرار گرفته 
ادامه داد: این الگو در حال حاضر در حوزه نیروگاه های خورشیدی 
کشور بی رقیب است و امیدواریم بتوانیم شاهد جهشی در این حوزه 

در کشور باشیم.
مدیرعامل شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه 
خاطرنشان کرد: نقش ما اتصال این توانمندی ها و دانش فنی به 
مجموعه های پرتوان گروه فولاد مبارکه نظیر فولاد متیل است و امیدواریم 
این هم افزایی در مدل کسب وکار هر دو مجموعه، زمینه مناسبی برای 

رسیدن گروه فولاد مبارکه به اهداف متعالی ایجاد کند.

بومی سازی دانش و فناوری ساخت سازه های فولادی
حبیب پورحسینی عضو هیئت مدیره شرکت نام آوران مهر صنعت فولاد 
نیز درخصوص اجرای این پروژه اظهار کرد: یکی از اقداماتی که در دستور 
کار قرار داده ایم بومی سازی دانش و فناوری ساخت سازه های فولادی در 
دو مدل مختلف سازه های ردیاب و سازه های ثابت است تا از این طریق 

بتوانیم نیاز مشتریان را به این محصول تأمین کنیم.
وی ادامه داد: اقدام مشترک این بخش به عنوان زیرمجموعه های گروه 
فولاد مبارکه برای ساخت سازه های فولادی پنل های خورشیدی، سهم 
فولاد مبارکه را در بازار ساخت و راه اندازی پنل های خورشیدی افزایش 
که توانمندی برای انجام کل پروسه ساخت آن از صفر  خواهد داد؛ چرا
تا 1۰۰ در گروه فولاد مبارکه وجود دارد و نسبت به دیگر رقبای خود در این 

بخش، از توانایی بیشتری برخوردار است.
به گفته عضو هیئت مدیره شرکت نام آوران مهرصنعت فولاد، با توجه به 
ظرفیت ۳ هزار مگاواتی نیروگاه خورشیدی در کشور، ساخت سازه های 
فولادی توسط گروه فولاد مبارکه کمک بزرگی به اجرای این طرح خواهد 
کرد و در نهایت از خروج میزان قابل توجهی ارز از کشور جلوگیری می کند.

همکاری مشترک در گروه فولاد مبارکه برای ساخت سازه های پنل خورشیدی

گسترش همکاری های هلدینگ آتیه فولاد 

نقش جهان با شرکت های تنبوشه سازان 

آتیه جی و نوردلوله کوثر صنعت اسپادانا

در جلسه مشترک مدیرعامل آتیه فولاد و مدیران 
عامل شرکت های تنبوشه سازان آتیه جی و نورد لوله کوثر 
صنعت اسپادانا بر توسعه همکاری های مشترک در مسیر 

کید شد. اجرای پروژه های صنعتی مشترک تأ
به گزارش روابط عمومی هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان، در این 
دیدار که با حضور حامدحسین ولی بیک مدیرعامل و جمعی 
از مدیران آتیه فولاد و مدیران عامل شرکت های تنبوشه سازان 
آتیه جی و نورد لوله کوثر صنعت اسپادانا انجام شد، ولی بیک 
ضمن ابراز خرسندی از همکاری مشترک، ابراز امیدواری کرد 
تعامل فی مابین بتواند باعث هم افزایی و افزایش توان و ظرفیت 
شرکت های عضو انجمن و زمینه های مشارکت بیشتر در 

پروژه های صنعتی را فراهم آورد.
تأمین ورق پروژه انتقال آب توسط فولاد مبارکه 

قدمی روبه جلو برای حضور گسترده تر در اجرای 
پروژه های ملی است

در ادامه ولی الله مهابادی، رئیس انجمن تولیدکنندگان لوله های 
فولادی و پوشش خطوط انتقال )SPACA(، هدف از این دیدار 
را تعامل و همفکری با مدیرعامل و مدیران هلدینگ آتیه فولاد 
نقش جهان به عنوان تولیدکننده لوله های انتقال آب عنوان 
کرد و در خصوص جایگاه و نقش انجمن به عنوان یک نهاد 
حرفه ای و تخصصی با بیش از ۲۷ شرکت عضو در حوزه تولید و 
پوشش لوله های فولادی گفت: ایجاد هم افزایی بین اعضا و رفع 
مشکلات آن ها با کارفرمایان، پیمانکاران و مشتریان از مهم ترین 

وظایف این انجمن است.
وی در ادامه بررسی صلاحیت اعضا به لحاظ برخورداری از 
استانداردهای لازم برای اجرای پروژه ها، رتبه بندی شرکت های 
استانداردهای  بر اساس  به صورت سالانه  تحت پوشش 
تدوین شده و صدور گواهینامه به عنوان یکی از مؤلفه های مهم 

ارزیابی از طرف کارفرمایان را از دیگر وظایف انجمن ذکر کرد.
مهابادی با اشاره به ظرفیت های موجود، سرمایه گذاری های 
صورت گرفته و حجم پروژه های در جریان در حوزه تأمین آب 
در کشور برای تأمین آب صنعت و شرب، گفت: پاسخ گویی فولاد 
مبارکه به این نیاز و سرمایه گذاری هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان 
کار ارزشمندی است. به ویژه اینکه تأمین ورق این پروژه ها توسط 
فولاد مبارکه قدمی روبه جلو برای حضور گسترده تر در اجرای 

پروژه های ملی است.

فولاد سفیددشت نشان عالی 
مسئولیت اجتماعی را کسب کرد

سهم 49 درصدی شرکت ورق خودرو از معامله ورق گالوانیزه در بورس کالا

به گــزارش روابط عمومی شــرکت فولاد سفیددشــت، 
در سومین دوره جشنواره روابط عمومی و مسئولیت 
اجتماعــی کــه هفتــم شــهریورماه ســال جــاری در 
ــولاد  ــرکت ف ــد، ش ــزار ش ــران برگ ــیمای ته ــای صداوس ــز همایش ه مرک
سفیددشــت چهارمحــال و بختیــاری، نشــان عالــی مســئولیت 

اجتماعــی را دریافــت کــرد.
بنابر اعلام روابط عمومی فولاد سفیددشت، مسئولیت اجتماعی در 
این شرکت به عنوان بزرگ ترین واحد فولادسازی چهارمحال و بختیاری 
جایگاه ویژه ای دارد. در این خصوص، پس از بررسی درخواست ها و 

مشورت با مسئولین استان و هماهنگی با هیئت مدیره شرکت، متناسب 
با استراتژی و سیاست های سازمان اقدامات لازم در این زمینه صورت 
می گیرد که با توجه به اقدامات شرکت از ابتدای بهره برداری تا کنون در 
حوزه مسئولیت اجتماعی، این نشان پس از ارزیابی های صورت گرفته 

توسط هیئت داوران به شرکت فولاد سفیددشت اهدا شده است.
مدیرعامل و هیئت مدیره فولاد سفیددشت در خط مشی این شرکت 
بر این باورند که در چارچوب ضوابط و مقررات شرکت و تا حد امکان، 
پاسخگوی انتظارات قانونی، اخلاقی و اجتماعی ذی نفعان و منطقه 

پیرامونی باشند.

شرکت ورق خودرو چهارمحال بختیاری طی پنج ماهه 
ابتدایی سال جاری، 49 درصد سهم حجم معامله 

ورق گالوانیزه در بورس کالا را به خود اختصاص داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ورق خودرو چهارمحال بختیاری، طی 
پنج ماه اول سال جاری، حجم معاملات ورق گالوانیزه در تالار بورس 
کشور ۳۰1 هزار و ۴۰۰ تن بوده است که شرکت ورق خودرو چهارمحال 

بختیاری با حجم معامله 1۴۶ هزار و 5۰۰ تن توانست ۴۹ درصد حجم 
بازار را به خود اختصاص دهد.

حمیــد شــجاعی، مدیرعامــل شــرکت ورق خــودرو در ایــن خصوص 
گفــت: ایــن شــرکت یکــی از بزرگ تریــن تولیدکننــدگان ورق گالوانیزه 
در کشــور و عضــو هلدینــگ فــولاد مبارکــه اســت کــه بــا تمرکــز بــر 
تولیــد ورق هــای گالوانیزه بــا گرید ویــژه، نیــاز صنایع خودروســازی، 

لوازم خانگــی و ســایر صنایــع مرتبــط را تأمیــن می کنــد.
وی افزود: شرکت ورق خودرو همواره خود را متعهد به توسعه پایدار از 
منظرهای اقتصادی، اجتماعی و زیست محیطی می داند و رفع نیاز 
صنایع کشور را در اولویت خود قرار داده است که عملکرد این شرکت 
در بورس کالا و دست یابی به سهم بازار تقریباً 5۰ درصدی از حجم 

معاملات ورق گالوانیزه به خوبی گویای این مطلب است.

در پنج ماه اول سال جاری به ثبت رسید؛

حمید شجاعی، مدیرعامل شرکت ورق خودرو

ه ما

یــن د ر و فر

یبهشــت د ر ا

د ا د خر

تیــر

د ا د مر

جمــع

1 4 0 1

1 9 , 5 0 0

1 4 , 6 0 0

2 2 , 0 0 0

1 7 , 0 0 0

8 5 0

7 3 , 9 5 0

1 4 02

25 , 0 0 0

2 6 , 0 0 0

2 7 , 8 5 0

3 1 , 9 5 0

35 , 70 0

1 4 6 , 5 0 0

ت ا ــر تغیی ــد  ص ر د

%28 /2 1

%78 /0 8

%2 6 /5 9

%87 /94

%4 1 0 0 /0 0

%9 8 /1 1
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خبــــــــــــــــر              بـــــــــــــــازار

به گفته قائم مقام بورس کالای ایران افزایش حجم 
معاملات این بازار از حدود 13 میلیون تن به ارزش 132 هزار 
میلیارد تومان در سال 1399 به حدود 40 میلیون تن به ارزش 
کی از استقبال  396 هزار میلیارد تومان در سال 1401 حا

تولیدکنندگان از بستر معاملاتی در این بازار است.
به گزارش چیلان، علی فروتن، قائم مقام بورس کالای ایران بر 
احصای نرخ عادلانه و بدون واسطه در زنجیره فولاد با استفاده 
کید کرد و گفت: تا اواخر سال 1۳۹۹،  از سازوکار بورس کالا تأ
اصلی ترین محصولات زنجیره فولاد که با حجم بالا و برنامه منظم 
در بورس کالا عرضه و مورد معامله قرار می گرفت از شمش بلوم و 
تختال آغاز می شد و محصولات ابتدایی زنجیره یعنی سنگ آهن، 
آهن اسفنجی، گندله و کنسانتره به صورت مقطعی و با حجم 

پایین عرضه می شد.
وی افزود: در همان دوران با پیگیری بورس کالا و حمایت های 
دولت در راستای گذر از قیمت گذاری دستوری و دستیابی 
به نرخ عادلانه در تقابل عرضه و تقاضا، محصولات معدنی در 
ابتدای زنجیره فولاد در بورس کالا عرضه شدند تا از یک سو توان 
تولید تولیدکنندگان تقویت شود و از سوی دیگر با رشد عرضه، 
متقاضیان هر حلقه از زنجیره، با اطمینان بیشتر و به دوراز التهاب 

اقدام به خرید محصول موردنظر از بورس کالا کنند.
او اضافه کرد: عرضه محصولات در بورس کالا سبب شده تا در 
مواقع بحرانی نظیر قطعی برق و گازِ کارخانجات و یا التهابات 
فصلی بازارها، سیاست گذار با توجه به داده های دقیق در 
دسترس و همچنین سوابق معاملاتی در بورس کالا بتواند در 
کمترین زمان ممکن تصمیمات لازم در راستای کنترل بازار اتخاذ 
کند و از طرفی دسترسی به داده های دقیق بازارها باعث شده تا 
نهادهای ناظر بتوانند در هر زمان نسبت به پایش و رسیدگی به 

روند معاملات اقدام کنند.
فروتن با اعلام اینکه حجم معاملات محصولات زنجیره فولاد از 
حدود 1۳ میلیون تن به ارزش 1۳۲ هزار میلیارد تومان در سال 
1۳۹۹ به حدود ۴۰ میلیون تن به ارزش ۳۹۶ هزار میلیارد تومان 
در سال 1۴۰1 رسیده، گفت: این رشد چشمگیر بیانگر استقبال 
تولیدکنندگان از بستر معاملاتی بورس کالای ایران بوده است، 
نکته بسیار مهم در خصوص زنجیره فولاد حفظ تعادل این 
زنجیره است که این تعادل هم ازنظر تناسب قیمت و هم ازنظر 

تناسب حجم عرضه اهمیت بالایی دارد.
کید کرد: معاملات محصولات کل  قائم مقام بورس کالای ایران تأ
زنجیره به صورت متمرکز در بورس کالا موجب شده تا سیاست گذار 
بتواند نگاهی جامع به این زنجیره داشته باشد و در زمان 
تصمیم گیری درباره یک حلقه از زنجیره، تأثیرات احتمالی آن 
بر روی دیگر محصولات زنجیره را نیز سنجیده و از این طریق، 
تصمیمات حساب شده و منطقی در راستای بهبود وضعیت 

کل زنجیره اتخاذ کند.
     منبع: ایرنا

خبر کوتاه

رشد مستمر و سالانه حجم معاملات 

کی از استقبال  در بورس کالا حا

تولیدکنندگان است

قائم مقام بورس کالای ایران تصریح کرد:

میلگرد؛ اصلی ترین محصول صادراتی در 

پایین دست زنجیره فولاد کشور

ایران در دو سال گذشته بیش تر از 7 میلیون تن انواع 
محصولات تخت و طویل صادر کرده و نزدیک به 5 میلیون 
تن از کل صادرات این محصولات را میلگرد تشکیل داده 

است.
به گزارش چیلان، شرکت ملی فولاد ایران در گزارشی با عنوان 
مطالعات طرح جامع فولاد کشور، حجم صادرات محصولات 
پایین دست فولادی ایران را در سال های 1۴۰۰ و 1۴۰1 ارائه 

کرده است.
بنا بر داده های این گزارش، ایران در سال 1۴۰۰، ۳ میلیون و 
5۸۳ هزار تن انواع محصولات پایین دست فولادی صادر کرد. 
در سال گذشته )1۴۰1( مجموع حجم صادرات محصولات 
یادشده از ایران نسبت به سال 1۴۰۰، 1۷۳ هزار دلار افزایش پیدا 

کرد و به ۳ میلیون و 5۷۶ هزار دلار رسید.
بنا بر این گزارش، بیشترین نوع محصول فولادی صادراتی از 
مبدأ ایران میلگرد است. در سال 1۴۰۰، ۲ میلیون و ۴۹1 هزار 
تن و در سال 1۴۰1، ۲ میلیون و ۴۲1 هزار تن میلگرد از ایران 

صادر شد.
حجم صادرات دیگر محصولات که شامل مقاطع، لوله، 
ورق های سرد، گرم، و پوشش دار و دیگر محصولات تخت و 
طویل می شوند از ۴۰۰ هزار تن در دو سال گذشته فراتر نرفته 

است.
همچنین گفتنی است در این دو سال حجم صادرات ریل 

فولادی ایران صفر بوده است.

بازار مصرف ترکیه در ناامیدی مطلق وضعیت بازار مواد اولیه فولادی

که شاخص اعتماد مصرف کننده ترکیه  آمارهای رسمی نشان می دهد 
کاهش یافت و به 68 واحد رسید و از ماه  گوست ۱۵.۱ درصد  در ماه آ
کنون روندی نزولی داشته است. بر اساس داده های مؤسسه آمار  می تا
زیر ۱۰۰ واحد نشان دهنده چشم انداز بدبینانه است.  ترکیه، شاخص 
شاخص کلی وضعیت اقتصادی ترکیه با ۲۰.۵ درصد افت نسبت به ماه 
قبل به 4۳.8 واحد رسید و شاخص چشم انداز اقتصادی ۱۲ ماه آینده 
نیز ۲۳.۲ درصد افت داشت و به 6۳.۱ واحد رسید.

خلوص 6۲  وارداتی  سنگ آهن  قیمت  که  است  آن  از  کی  حا خبرها 
درصد در چین کاهش یافته است. حاشیه سود واردات بهبود داشت و 
فعالیت بازار بیشتر شد، ولی خبرهای منفی چشم انداز اقتصادی قیمت 
گذشته در چین  کرد. سوددهی شرکت های صنعتی در ۷ ماه  را نزولی 
۱۵.۵ درصد نسبت به سال قبل افت داشته و سوددهی شرکت های 
فولادی ۳۲.6 درصد کاهش داشته است. این آمار منفی و خبر کاهش 
تولید کارخانه ها بر بازار سنگ آهن اثر منفی گذاشت.

گـــر جهـــان از قطـــب دلار بـــه وضعیـــت  ا
چندقطبـــی برســـد، آمریـــکا نمی توانـــد 
قـــدرت خـــود را بـــر دیگـــران اعمـــال کنـــد 
و ایجـــاد تحریم هـــای مالـــی و اقتصـــادی 
دشـــوارتر خواهـــد بـــود. کشـــورهای بلوک 
BRICS هـــم کمتـــر در برابـــر تحریم هـــا 
آســـیب پذیر خواهنـــد بـــود. افزایـــش 
 BRICS تقاضـــا بـــرای واحدهـــای پولـــی
باعـــث می شـــود فشـــارهای ناشـــی از 
افزایـــش نـــرخ بهـــره در ایـــن کشـــورها 
کمتـــر باشـــد و کشـــورهای عضـــو ایـــن 
بلـــوک می تواننـــد بـــر دیگـــر کشـــورهای 

درحال توســـعه نفـــوذ پیـــدا کننـــد
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جهت دریافت اسناد و کسب اطلاعات بیشتر در خصوص فراخوان های عمومی، ارزیابی کیفی، مناقصات و مزایدات به وب سایت شرکت به نشانی www.msc.ir، منوی خرید و تأمین کنندگان، مناقصات مراجعه و 
طبق راهنمای موجود، نسبت به انتخاب مناقصه موردنظر از طریق سیستم ارتباط با تأمین کنندگان )SRM( اقدام نمایید. اطلاعات سایر فراخوان ها از طریق سایت شرکت، قسمت اطلاعیه ها قابل دسترس است.
روابط عمومی شرکت فولادمبارکه اصفهان

انجام عملیات ساخت وتعمیرلودسل ھای فولاد سبا

بهینه سازی تاسیسات برق و ابزار دقیق در کلیه نواحی تولیدی و پشتیبانی 

انجام خدمات ژئو تکنیک ،مقاومت مصالح و کنترل کیفی پروژه های توسعه ورزشگاه بزرگ نقش جهان

انجام عملیات طراحی، ساخت،نصب و راه اندازی سیستم توزین الکترود گرافیتی

کموضوع ر ا مــد ل  ســا ر ا مهلــت 

1 4 02 /06 /2 2

1 4 02 /06 /20

1 4 02 /06 /20

1 4 02 /06 /20

گهی فراخوان شــرکت فــولاد مبارکه اصفهان  آ

ه ر شــما

4٨5٨040٨

4٨5٨36٨9

4٨57431٨

4٨55٨947

یف د ر

1

2

3

4

یک و آینده پژوهی رصدخانه استراتژ

از جمله عوامل تأثیرگذار محیط کلان بر کسب وکارها و 
استراتژی های سازمان ها عوامل اقتصادی است و یکی از 
این عوام، تأثیر نرخ های ارز بر کسب وکارهاست. این هفته 
در رصدخانه استراتژیک و آینده پژوهی به بررسی مبادلات کشورها با ارزهای 

مختلف و جایگاه دلار در حجم مبادلات کشورها می پردازیم.
دلار آمریکا سال ها در میدان اقتصاد جهان بی رقیب بود و همچنان به عنوان 
ارز ذخیره جهان شناخته می شود، اما برخی معتقدند که این برتری تا حدودی 
خدشه دار شده است. برخی از بازارهای درحال توسعه دنبال راهی هستند تا 
تسلط دلار بر بازار را کاهش دهند تا آمریکا نتواند با استفاده از دلار خود بر دیگر 
کشورها حکومت کند. کشورهایی مانند چین، برزیل، روسیه، هند، آفریقای 
جنوبی، کنیا، عربستان سعودی و امارات متحده عربی قصد دارند واحدهای 
پولی کشور خودشان را وارد تجارت جهانی کنند که به دنبال آن برای دلار آمریکا 

رقیب به وجود می آید.
تجارت و مبادله با ارزهای دیگر در سال های اخیر آسان تر و کم هزینه تر شده و 
نقدینگی آن ها افزایش یافته است؛ بنابراین کشورها می توانند به جای دلار به 
ارزهای جایگزین روی آورند. دوم اینکه افزایش نرخ بهره در بانک مرکزی آمریکا 
باعث شد سرمایه گذاران در جست وجوی منابع مالی امن تر به ارزهای دیگر توجه 
کنند. سوم اینکه نقش آمریکا در صادرات جهانی نسبت به دهه های گذشته 
کاهش یافته است. قبل از سال 2000 میلادی 80 درصد از کشورهای جهان 
کنون چین از آمریکا پیشی  بیشتر از چین با آمریکا مراودات تجاری داشتند؛ اما ا
گرفته و همین امر به اهرمی قدرتمند برای تشویق تجارت با استفاده از ارزهایی 

به جز دلار بدل شده است.
در سال 2009 کشورهای برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی بلوکی 
به نام بریکس )BRICS( تشکیل دادند که ابتدا هدف آن مدیریت استراتژی 
سرمایه گذاری خارجی بود. از آن زمان بیش از 20 کشور دیگر هم برای ورود به 
این اتحادیه ابراز علاقه کرده اند و کشورهای عربستان سعودی، ایران و ونزوئلا 
جزو آن ها بوده اند. این کشورها که از نوسان دلار آسیب می دیدند، قصد دارند 
آن را کنار بگذارند. در سال های اخیر بانک ها، سرمایه گذاران و کسب وکارها 
گرچه یورو به عنوان ارز  در بسیاری از موارد به یورو و یوآن علاقه پیدا کرده اند، ا
دوم دنیا با دلار رقابت نمی کند؛ زیرا اقتصاد آمریکا نسبت به اقتصاد اروپا سالم تر 
بوده و شمار دارایی های وابسته به یورو از دارایی های دلاری کمتر است. 
یوآن هم به دلیل محدودیت چین در تجارت آزاد ارز در بازار جهانی همیشه 
قابل استفاده نیست. گروه مشاوره اقتصادی رولاند برگر )Roland Berger( بر 
این باور است قرار نیست یک ارز واحد جایگزین دلار شود؛ بلکه تنها قرار است 
 )JPMorgan( قدرت بی چون وچرای دلار کاهش پیدا کند. گروه جی پی مورگان
هم اذعان دارد نشانه های کاهش نفوذ دلار در دنیا دیده می شوند و تلاش های 
بلوک BRICS و صادرکنندگان کالا در حال اثرگذاری است. پس از شروع جنگ 
روسیه و اوکراین، آمریکا بخش زیادی از ذخایر ارزی روسیه را بلوکه کرد از آن 
زمان چین و عربستان با هم به گفت وگو نشسته اند تا فروش نفت چین با یوآن 

کنون بخش زیادی از تجارت های خود را  صورت بگیرد. چین و روسیه نیز هم ا
با یوآن انجام می دهند.

تغییراتی که درصورت کاهش نفوذ دلار رخ می دهد
گر جهان از قطب دلار به وضعیت چندقطبی برسد، آمریکا نمی تواند قدرت خود  ا
را بر دیگران اعمال کند و ایجاد تحریم های مالی و اقتصادی دشوارتر خواهد بود. 
کشورهای بلوک BRICS هم کمتر در برابر تحریم ها آسیب پذیر خواهند بود. 
افزایش تقاضا برای واحدهای پولی BRICS باعث می شود فشارهای ناشی از 
افزایش نرخ بهره در این کشورها کمتر باشد و کشورهای عضو این بلوک می توانند 

بر دیگر کشورهای درحال توسعه نفوذ پیدا کنند.
بولیوی قصد دارد به کمک یوآن چین، وابستگی به دلار را کاهش دهد. بولیوی 
چندین ماه با مشکل جدی کمبود دلار مواجه بود که بخشی از آن به علت کاهش 
تولید گاز طبیعی است. ذخایر ارزهای خارجی این کشور از 15 میلیارد دلار در سال 
2014 به 4 میلیارد دلار رسید و بولیوی تصمیم گرفت تا به بزرگ ترین صادرکننده 
جهان، یعنی چین روی آورد. چین و روسیه با هم به سرمایه گذاری بر منابع لیتیوم 
بولیوی رو آورده اند و در 2023 سه قرارداد لیتیومی با این کشور بسته اند که بخشی 
از مبلغ قرارداد با یوآن پرداخت می شود روسیه هم در مارس 2023 میلادی 41.9 
میلیارد روبل معادل 538 میلیون دلار یوآن چین خریداری کرد و بازار تجارت 

خارجی این کشور تا 39 درصد از حجم تجارت با یوآن و روبل تشکیل شده است. 
آرژانتین در آوریل 2023 تصمیم گرفت با استفاده از یوآن چین هزینه ای معادل 
1 میلیارد دلار واردات را بپردازد. چین از 2012 با یوآن از ایران نفت خام می خرد. 
در سال جاری و به نقل از رئیس کل بانک مرکزی ایران، سیستم بانکی ایران با 

سیستم پرداختی روسیه هماهنگ شده است.
کشورهای  کاهش نفوذ دلار در آینده ای نزدیک اتفاق نمی افتد و تلاش 
درحال توسعه با همکاری چین و روسیه ممکن است در درازمدت تأثیر داشته 
باشد. در ماه جاری ایران، عربستان، امارات، آرژانتین، اتیوپی و مصر نیز به 
عضویت BRICS درآمده اند کلیه عوامل ذکرشده می تواند نشانه ای از عزم 
جدی اعضای BRICS  به کاهش نفوذ دلار و مبادلات با ارزهای دیگر در آینده 

نزدیک باشد.
    منابع:

1.www.rolandberger.com
2.www.voanews.com
3.www.reuters.com
4.www.reuters.com
5.www.businessinsider.com

لرزش تاج و تخت دلار

   تهیه کننده:دفتر استراتژی واهداف

 شکل 1. ترکیب ذخایر ارزی خارجی تخصیص یافته جهانی از سال 2000 تا 2022
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در این گزارش، چکیده ای از مقاله »متوقف ساختن 
جنگ های نوآوری«، یکی از 10 مقاله برگزیده مجله 
وارد در حوزه مدیریت  کسب وکار دانشگاه هار

نوآوری، ارائه شده است.
گروه هایـی کـه صرفـاً جهـت پیشـبرد نـوآوری در سـازمان تشـکیل 
می گردنـد، به ناچـار بـا واحدهـای دیگـر سـازمان تعـارض پیـدا 
، افـراد مسـئول عملیـات  عـادی و روزمـره  می کننـد. به عبارت دیگـر
)موتور عملکرد سازمان( با گروه های مخصوص نوآوری چالش های 
بسـیاری را تجربـه می کننـد کـه نیازمنـد مدیریـت مناسـب جهـت 
برقراری مشارکت و قربانی نشدن هیچ یک از این دو گروه است. این 
مسـئله بـه توسـعه قابلیـت »دوسـوتوانی« و برقـراری تـوازن بیـن 
کتشـاف و بهره بـرداری در سـازمان اشـاره دارد کـه  فعالیت هـای ا
همواره موضوع مطالعات بسیاری از متخصصان حیطه کسب وکار 

بوده است.
 به منظور برقراری مشارکت بین دو گروه مسئول بهره برداری و 
عملیات  متداول سازمان )موتور عملکرد( و گروه مسئول نوآوری، سه 
گام اصلی وجود دارد: اول باید تعیین کرد که موتور عملکرد فعلی 
کدام فعالیت ها را به خوبی انجام می دهد و فقط فعالیت هایی را به 
گذار کرد که جزئی از عملیات روزمره سازمان به شمار می آیند.  آن ها وا
سپس گروه مخصوص نوآوری را تشکیل داد که مابقی کارها را انجام 
دهند. در این مرحله باید دیدگاه های خارج از سازمان و هنجارهای 
جدیدی برای گروه مخصوص نوآوری ایجاد کرد. مرحله آخر تعیین 
رهبر نوآوری، جهت برقراری رابطه مناسب با موتور عملکرد سازمان 

است.
گام اول در تشکیل مشارکت بین دو گروه، تعریف مسئولیت های هر 
طرف است. بدیهی است موتور عملکرد توانمندی بیشتری دارد، 
چون همواره موجود بوده و به خوبی عمل می کند؛ اما باید توان 
موتور عملکرد را به طور واقع بینانه ارزیابی کرد؛ به طوری که بتواند 
تعالی را در عملیات  روزمره سازمان حفظ کند. سپس باید هر کاری 
ج از قابلیت های افراد این گروه است به گروه مخصوص  را که خار
گذار نمود. به عنوان شاهدی برای این نوع از مدیریت،  نوآوری وا
کننده  برای خودروهای هیبریدی  می توان به پروژه توسعه ترمز احیا
در شرکت BMW اشاره کرد. با این توضیح که در خودروهای 
کننده انرژی ایجادشده در اثر ترمز خودرو  هیبریدی، ترمزهای احیا
را جمع آوری و با ژنراتوری که در ترمز تعبیه شده، باتری های حجیم 
 BMW این نوع خودروها را شارژ می کند. در سال ۲۰۰۷ مدیر طراحی
از سرعت نامناسب پیشرفت تلاش های شرکت در تولید خودروهای 
هیبریدی ناامید شده بود. او متوجه شد ریشه مشکل در توان 

مهندسی افراد نیست، زیرا این شرکت همواره شایسته ترین 
متخصصان را استخدام می کند. مشکل در ساختارها و فرایندهای 
رسمی شرکت بود که طی آن هیچ دلیلی برای بحث و تبادل نظر بین 
متخصصان باتری و متخصصان ترمز وجود ندارد. ازاین رو تصمیم 
گرفت گروهی اختصاصی برای برقراری همکاری عمیق بین همه 
کننده تشکیل دهد. او گروه  متخصصان درگیر در تولید ترمز احیا
ایجادشده را »زنجیره انرژی« نامید که در پیشبرد سریع پروژه بسیار 
موفق بود. گفتنی است سایر فعالیت های تولید اولین خودروی 
هیبریدی نظیر طراحی، بازاریابی، مهندسی، فروش، توزیع و... را 
همان گروه موتور عملکردی شرکت با موفقیت انجام دادند، زیرا این 
فرایندها متفاوت با فرایندهای مشابه در دیگر انواع خودرو نبودند، 
سایر  با  تفاوتی  نیز  آن  ارزش  تشریح  و  بودند  یکی  خریداران 

خودروهای معمول نداشت.
در گام دوم، پس از تقسیم کار و شناسایی مجموعه مهارت های 
، گروه مخصوص نوآوری گردآوری می شود. در این مرحله  موردنیاز
بهترین افرادِ در دسترس انتخاب و سازمان دهی می شوند به گونه ای 
که انگار شرکت جدیدی در دست تأسیس است. در تشکیل این 
گروه های نوآوری بهتر است از افراد خارج سازمان و حتی شرکت های 
کوچک بیرونی نیز استفاده گردد. گردآوری گروه مخصوص نوآوری، 
مستلزم از بین بردن روابط و هنجارهای کاری موجود و ایجاد روابط 
کاری جدید است. درگیر کردن افراد خارجی ابزار قدرتمندی جهت 
مدیریت این امر است. مدیران می توانند فرایند شکستن و بازسازی 
روابط کاری را با تدوین شرح شغل های جدید، ایجاد سمت های 
جدید و اعمال جابه جایی در گروه تسریع کنند. انتخاب افراد 
مناسب و پرورش روابط کاری نوین، گام های اساسی در ساخت 
گروه مخصوص نوآوری اثربخش و مؤثر است؛ اما باید به سایر 
کتورهای شکل دهنده رفتارها، نظیر شاخص های عملکرد،  فا

مشوق ها و هنجارهای فرهنگی نیز توجه کرد.
باید توجه داشت که حفاظت از مشارکتی سالم، مشکلی بزرگ است. 
تعارضات میان تلاش های نوآورانه و عملیات های جاری سازمان، 
امری عادی است که طی آن تنش ها به رقابت، رقابت ها به خصومت 
که در آن دوام  و خصومت ها به جنگ هایی تبدیل می شوند 
بلندمدت شرکت، بازنده اصلی خواهد بود. رهبران باید تعارضات را 
با تقویت رابطه ای سرشار از احترام متقابل پاسخ دهند. رهبران 
گروه های مخصوص نوآوری باید به یاد داشته باشند که سود حاصل 
از موتور عملکرد است که هزینه های نوآوری را پرداخت می کند و 
موفقیتشان بستگی به توانایی آن ها در به کارگیری دارایی ها دارد. 
همچنین باید به یاد بیاورند که مقاومت موتور عملکرد شرکت ناشی 

از تنبلی یا مقاومت غریزی در مقابل تغییر نیست؛ درست برعکس، 
ناشی از تلاش افراد توانمندی است که سعی دارند عملیات های 
جاری سازمان را تا حد امکان به طور اثربخش اجرا کنند. از طرفی 
رهبران موتور عملکرد هم نیز باید به یاد داشته باشند که هیچ موتور 
گر گروه مخصوص نوآوری را  عملکردی برای همیشه دوام ندارد. ا
شورشیان بی پروایی قلمداد کنند که قصد بر هم زدن نظم برای 
رسیدن به رؤیایی نامطمئن را دارند، در واقع آینده شرکت و حیات 
آن در بلندمدت را نادیده گرفته اند. همچنین مدیر ارشدی که 
رهبران هر دو گروه به او پاسخ گو هستند نیز باید ضمن ستایش نقش 
و اهمیت موتور عملکرد، یادآور شود که پیروزی بلندمدت شرکت 

مستلزم برنده بودن هر دو گروه است.
رهبـران هـر دو گـروه و مدیریـت ارشـد بایـد تضادهـا را بـه کمـک هـم 
پیش بینـی و بی درنـگ چاره جویـی کننـد. برخوردهـا ممکـن اسـت 
گـر فعالیت هـا میـان موتـور عملکـرد و گـروه ویـژه  شـدید باشـند، امـا ا
نـوآوری به طـور مناسـب تقسـیم شـود، قابـل مدیریـت خواهـد بـود. 
رایج ترین تضاد عمدتاً بر سر منابع است. هنگامی که فعالیت های 
نوآوری موتور عملکرد را ورای محدودیت های منابعش تحت فشار 
می گـذارد، بایـد اولویت بنـدی و انتخـاب توسـط مدیریـت ارشـد 
گیـرد. از دیگـر تضادهـای رایـج، رقابـت بـر سـر  سـازمان انجـام 
جلب توجـه و صـرف انـرژی توسـط کارکنـان مشـترک در هـر دو گـروه 
دارنـد،  تجـاری  مسـائل  در  ریشـه  نیـز  تضادهـا  برخـی  اسـت. 
بدین صـورت کـه گـروه مسـئول عملکردهـای جـاری می پنـدارد کـه 
فعالیت هـای نوآورانـه ممکـن اسـت بـازار محصـولات فعلـی را خراب 
ل کننـد کـه حرکـت  کنـد. در اینجـا مدیـران بایـد به وضـوح اسـتدلا
نوآورانه در بلندمدت به نفع شرکت اسـت و همه تلاش خود را برای 

کاهش ترس از بیکاری به کارگیرند.
در نهایت می توان گفت که نوآوری موضوعی نیست که در درون یا 
بیرون از سازمان اتفاق بیفتد و از طرفی به جنگیدن با کل شرکت نیاز 
تازه  گروه  بین  سازنده  مشارکتی  به  نوآوری  بالعکس،  ندارد. 
تأسیس شده جهت پیشبرد فعالیت های نوآورانه و گروه سابق که 
مسئول پیشبرد فعالیت های روزمره شرکت است، نیاز دارد. 
درحالی که چنین مشارکت هایی چالش ها و ریسک های مخصوص 
به خود را دارند، می توان آن ها را مدیریت کرد و مشارکت های 
اثربخشی تشکیل داد که بدون آن ها فرایند نوآوری راه به جایی 

نمی برد.
مرجع:

10 مقاله ای که از هاروارد باید بخوانید »نوآوری«، ترجمه حمیده 
عطافر.

 علم و فناوری       

امنیت سایبری

تفاله قهوه می تواند به تولید بتن با 30 درصد استحکام 
بیشتر کمک کند

توسعه رنگ جدیدی که باعث کاهش مصرف انرژی 
می شود

که با استفاده از تفاله قهوه به جای درصدی از  دانشمندان دریافته اند 
تولید بتن، می توان استحکام این ماده پرکاربرد  شن مورداستفاده در 
در ساخت وساز را تا ۳۰ درصد افزایش داد. این راهکار نه تنها موجب 
از منابع  استفاده  کاهش  به  بلکه  زباله می شود،  این  از  استفاده مفید 
طبیعی و حمایت از محیط زیست کمک می کند. با توجه به اینکه سالانه 
به وجــود می آید،  تفاله قهوه در سراسر جهان  حــدود ۵4 میلیون تن 
محققان به دنبال ایجاد کاربردی مفید برای این ماده بودند.

محققان ماده نقاشی جدیدی تولید کرده اند که نه تنها می تواند جذب 
کاهش دهد، بلکه با استفاده در محیط  گرما را در خانه ها در تابستان 
کند. این  کمک  گرما در زمستان  داخلی منازل، می تواند به حفظ بهتر 
آفتاب را  ماده رنگی جدید می تواند تا 8۰ درصد نور فروسرخ میانه از 
بازتاب دهد. این مقدار حدوداً ۱۰ برابر بیشتر از رنگ های سنتی است. 
استفاده از این رنگ ۷.4 درصد به کاهش مصرف انرژی برای گرمایش، 
سرمایش و تهویه هوای ساختمان ها کمک می کند.

نقض داده های تسلا
 و افشای جزئیات اطلاعات

 بیش از 75 هزار کاربر

گی جدید گوگل کروم و هشدار  ویژ
هنگام بدافزار بودن افزونه های 

نصب شده

که  کرده  گزارش   تسلا یک نقض اطلاعات را 
ً
اخیرا

اطلاعات بیش از 75 هزار کاربر را در معرض نمایش قرار داده 
است؛ اما تأیید شده که این افشا شدن یک نقض اطلاعات 

نیست، بلکه ناشی از »عملکرد اشتباه داخلی« است.
در اوایل ماه می، گزارشی که به اخبار امنیت سایبری ارسال شد، 
از یک نفوذ مهم تسلا پرده برداری کرد که در آن انواع داده ها 
شامل داده های کارکنان، داده های کارمندان سابق، اطلاعات 
مشتری، شکایات مشتریان و شماره های تأمین اجتماعی در 

معرض دید قرار گرفت.
تسلا بلافاصله اقداماتی را در پاسخ به این رخداد، درک دامنه آن 
و محافظت از اطلاعات انجام داد. ازجمله اینکه دو کارمند سابق 
را شناسایی و از آن ها شکایت کرد. این شکایت ها منجر به توقیف 
دستگاه های الکترونیکی کارمندان سابق شد که گمان می رفت 
حاوی اطلاعات تسلا باشد. تسلا همچنین دستورات دادگاهی را 
دریافت کرد که کارمندان سابق را از استفاده، دسترسی یا انتشار 
بیشتر داده ها، مشروط به مجازات کیفری منع می کرد. تسلا با 
مجریان قانون و کارشناسان امنیتی همکاری و در صورت لزوم به 

اقدامات مناسب ادامه خواهد داد.
که تسلا حریم خصوصی و امنیت داده ها را جدی می گیرد،  ازآنجا
برای هرگونه سؤال یا پرس وجوی بیشتر، یک شماره ارائه کرد که 
از طریق آن کاربران می توانند از طریق تلفن با تسلا ارتباط برقرار 

کنند.

گی جدید در مرورگر کروم  گوگل در حال آزمایش یک ویژ
است تا هنگامی که یک برنامه افزودنی نصب شده از فروشگاه 
وب کروم حذف شود )که معمولاً نشان دهنده بدافزار بودن آن 

گاه می سازد. است(، کاربران را از آن آ
این افزونه ها توسط شرکت های کلاه بردار و مهاجمان ساخته 
می شوند که از آن ها برای تبلیغات، ردیابی سابقه جست وجو، 
هدایت به صفحات وابسته یا در موارد شدیدتر، سرقت ایمیل ها 
گر  و حساب های فیس بوک کاربران استفاده می کنند. متأسفانه، ا
 Google یکی از این افزونه ها را نصب کرده باشید، حتی پس ازاینکه
آن ها را به عنوان بدافزار شناسایی و از فروشگاه حذف کند، 
همچنان در مرورگر شما نصب خواهد ماند. به همین دلیل، گوگل 
گی بررسی ایمن خود را به برنامه های افزودنی مرورگر  کنون ویژ ا

می افزاید و به کاربران کروم هشدار می دهد.
بدافزار  به عنوان  افزودنی  برنامه  یک  که  زمانی  بنابراین 
شناسایی شده یا از فروشگاه حذف شده اند باید از مرورگر نیز 
گی در Chrome 11۷ فعال خواهد شد، اما  حذف شوند. این ویژ
 Extensions« گی آزمایشی کنون می توانید با فعال کردن ویژ ا

Module in Safety Check« آن را در Chrome 116 آزمایش کنید.
گی، کافی است URL کروم، یعنی  برای فعال کردن این ویژ
chrome://flags/#safety-check-extensions را در نوار آدرس 
کپی کنید و دکمه enter را فشار دهید. شما به صفحه پرچم های 
Chrome با مشخص شدن ویژگی »ماژول برنامه های افزودنی در 
کنون آن را روی فعال تنظیم کنید  بررسی ایمن« آورده می شوید. ا
و پس از فعال شدن، گزینه جدیدی در زیر صفحه تنظیمات 
»حریم خصوصی و امنیت« ظاهر می شود که از شما می خواهد 
هر برنامه افزودنی حذف شده از فروشگاه وب Chrome را بررسی 
کنید. با کلیک بر روی این پیوند، به صفحه برنامه افزودنی خود 
می روید، افزونه های حذف شده و دلیل حذف آن ها را فهرست 

می کند و از شما می خواهد آن ها را حذف کنید.
برای برنامه های افزودنی که به عنوان بدافزار شناسایی می شوند، 
به شدت توصیه می شود که بی درنگ آن ها را حذف کنید تا نه تنها 
از داده های خود محافظت کنید، بلکه از رایانه شما در برابر 

حملات بعدی جلوگیری شود.

در این بخش می خواهیم درباره »تحلیل زمانی« که 
باعث تقویت پایه های تحلیلی ما می شود سخن 

بگوییم.

این تحلیل زمانی به دو قسمت تقسیم می شود: 1- تحلیل زمانی بر اساس 
فاندامنتال )Fundamental(؛  ۲- تحلیل زمانی بر اساس سشن های بازار 

.)Sessions(
در قسمت اول ما باید در نظر داشته باشیم که بازار هر روز با اخبار دچار 
نوسان می شود؛ یعنی عملاً آنچه بازار را حرکت می دهد اخبار است. پس 
واقع بینانه است که ما رأس ساعت انتشار اخبار منتظر اتفاقاتی خاصی 

روی چارت باشیم.
در قسمت دوم باید در نظر بگیریم که وقتی که در بازار جهانی کار می کنیم، 
نمی توانیم یک طرفه و تنها براساس بازار ایران نگاه کنیم ما در این بازار 
توکیو را به نمایندگی بازار آسیا، لندن را به نمایندگی تمام بازارهای اروپا و 

در آخر نیویورک را به نمایندگی از بازار آمریکا داریم.
نکته: معمولاً تأثیرات سشن ها نیم ساعت زودتر نمایان می شود.

)Trading Psychology( روان شناسی معامله گری
اضطراب )Anxiety( یکی از بزرگ ترین دشمنان معامله گران است. آنچه 

اضطراب را برای ما به وجود می آورد ترس است.
گر معامله گری شروع به معامله کردن کرد و دچار اضطراب شد، دیگر  ا

نمی تواند تشخیص دهد کدام پوزیشن معاملاتی درست و کدام غلط 
است؛ چون اضطراب تمام فضای ذهنی فرد را اشغال می کند و اجازه 
نمی دهد به درستی فکر کند؛ بنابراین نمی تواند خودکنترلی داشته 
باشد و معامله گری که نتواند خود را کنترل کند قطعاً نمی تواند سودده 
باشد. خود کنترلی مهم ترین عاملی است که یک معامله گر موفق باید 

داشته باشد.
وقتی انسان اضطراب دارد به هیچ سؤالی پاسخ منطقی نمی دهد؛ 
بنابراین عکس العمل منطقی در برابر شرایط موجود و پیش رو ندارد. 
جدا از معامله گری، در هر مورد دیگری هم اضطراب باعث می شود 
نتوانیم به هیچ چیز دیگر فکر کنیم و تصمیم درست بگیریم، زیرا اضطراب 
کم می شود و هر فعالیت ذهنی دیگری را حذف  بر فعالیت های مغز حا
می کند.اضطراب اغلب نوعی رد گم کردن برای یک موضوع دیگر است؛ 
مثلاً در یک معامله ضررده مشکل اصلی شما این است که مدیریت 
سرمایه را رعایت نکرده اید؛ بعد معامله تان وارد ضررشده و همین امر باعث 
شده اضطراب بگیرید. این اضطراب می تواند ناشی از چند چیز باشد، مثلاً 

کمبود سرمایه، یا مشکلی خارج از معامله گری.

)Time Analysis( تحلیل زمانی

مدیریـــت  و  گـــروه  دو  هـــر  رهبـــران 
ارشـــد بایـــد تضادهـــا را بـــه کمـــک هـــم 
پیش بینـــی و بی درنـــگ چاره جویـــی 
کننـــد. برخوردهـــا ممکـــن اســـت شـــدید 
ـــور  ـــان موت ـــر فعالیت هـــا می گ باشـــند، امـــا ا
عملکـــرد و گـــروه ویـــژه نـــوآوری به طـــور 
ـــت  ـــل مدیری ـــود، قاب ـــیم ش ـــب تقس مناس

خواهـــد بـــود

   تهیه کننده: واحد تحقیق و توسعه

   تهیه کننده: امور سهام و مجامع

یم بورس بیاموز

مدیریت جنگ های نوآوری
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توانمند سازی سالمندان

 اجتمـــــا             عـــــــی

آپنه خواب ریسک سکته مغزی را به طرز چشمگیری 
افزایش می دهد

محققان از ارتباط ژنتیکی بین سندرم روده 
تحریک پذیر و سلامت روان خبر می دهند

که  تحقیقات دانشمندان دانشگاه استنفورد نشان داده است افرادی 
آپنه خواب هستند و خروپف می کنند، ۵ برابر بیشتر در معرض  دچار 
ریسک فیبریلاسیون دهلیزی قلب و 6۰ درصد بیشتر در معرض سکته 
آن در  نتایج  که  اخیر خــود  قــرار دارنـــد. محققان در مطالعات  مغزی 
قلب  کنفرانس  بزرگ ترین  ــا،  اروپ کاردیولوژی  انجمن  سالانه  اجــلاس 
جهان، ارائه شده است، به مدت حدود یک دهه اطلاعات مربوط به 
تقریباً ۱.۷ میلیون نفر در بازه سنی ۲۰ تا ۵۰ سال را بررسی کردند.

بین  قابل توجهی  ژنتیکی  ارتباط  می دهد  نشان  جدید  مطالعه  یک 
سندرم روده تحریک پذیر )آی بی اس( و اختلالات سلامت روان مانند 
 ۷۰ محققان  دارد.  وجود  اسکیزوفرنی  و  دوقطبی  افسردگی،  اضطراب، 
ابتلا  در  مؤثر  ژن های  انواع  که  کردند  شناسایی  را  منحصربه فرد  مکان 
به آی بی اس را نشان می داد. ۷ مورد از این مکان ها اختلال اضطراب 
، ۳۵ مورد با افسردگی اساسی، ۲۷ مورد با اختلال دوقطبی و ۱۵  گیر فرا
مورد آن با اسکیزوفرنی مرتبط هستند. 

خانواده 

بازنشستگان

در عمـر حرفـه ای همـه مـا بزنگاه هـای تصمیم گیـری 
دشـوار وجـود دارد و احتمـالاً شـما نیـز تـا الآن بـا آن 
مواجه شـده اید. در مورد موقعیتی حـرف می زنیم که 
 متغیر است، تأثیرات غیرقابل پیش بینی دارد، 

ً
پیچیده، مبهم و بعضا

کتورهـای شـخصیتی و درونـی مـا را بـر حـذر مـی دارد و منافـع آنـی و  فا
بلندمـدت نیـز فکـر مـا را درگیـر می کنـد.

گویه های  برای اینکه بتوانیم در بزنگاه های تصمیم گیری و در بحبوحه وا
درونـی، تشـخیص دهیـم تصمیـم مـا بـه چـه میـزان اخلاقـی اسـت و آیـا 
بـا کدهـای رفتـاری سـازمان همسـو می شـود یـا خیـر، دیـدگاه زیـر عرضـه 
می شـود. دیـدگاه مـورد بحـث بـه احتمـال زیـاد، اضطـراب ایـن شـرایط را 
تخفیف می دهد و سـنگ محکـی در اختیار قـوه تعقل مـا قـرار می دهد تا 

تصمیمـی مناسـب تر اتخـاذ کنیـم:
برای اتخـاذ تصمیمات اخلاقـی، می توانیم سـؤالاتی از خود بپرسـیم تا به 
ما کمک کند انتخاب معقول تری داشته باشیم و ما را به سمت تصمیمی 

قاطع تر و سـریع تر راهنمایی کند. برخی از این سـؤالات عبارت اند از:
گـر جای من  یک فرد متعهد و حرفه ای که شایسـته تقدیر اسـت، ا

در چنین شرایطی باشد، چه تصمیمی خواهد گرفت؟
 آیا من تنها کسـی هسـتم که از ایـن موقعیت منتفع می شـوم؟ این 
مقـدار از نفـع شـخصی، چـه اثـرات و هزینه هایـی بـرای دیگـران ایجـاد 

می کند؟
گر همه در چنین شرایطی همچون من اقدام کنند، در بلندمدت  ا

چه اتفاقاتی محتمل است؟ چنین دنیایی چه شکلی خواهد بود؟
آیـا اثـرات تجمعـی و همه جانبـه منافـع ایـن تصمیـم بیـش از 

هزینه های مستقیم و غیرمستقیم آن است؟
روراسـتی در پاسـخ بـه سـؤالات فـوق، تـا حـد زیـادی منجـر می شـود بـه 

تصمیـم خـود اعتمـاد کنیـم و قاطع تـر پاسـخگوی تبعـات آن باشـیم.
به طورکلـی سـازمان ها بـرای تسـهیل تصمیم گیـری در شـرایط سـخت و 
ترسـیم مجموعه رفتارهـای مطلـوب و مـورد انتظـار، مجموعـه ارزش ها و 
کدهای رفتـاری خـود را بـه اطلاع عمـوم می رسـانند و بـه این ترتیب سـند 

کدهـای رفتـاری شـرکت خلـق می شـود.
مجموعه توصیه های سندهای اخلاقی، فرهنگی و ارزشی ، به طورکلی دو 

رویکرد زیر را برای توصیه به انجام رفتارهای اخلاقی دارند:
رویکرد تجویزی یا خنثی:

موقعیت هـای خنثـی شـرایط غیرتکـراری و مقطعـی اسـت کـه به یک بـاره 

ایجاد می گردد، وابسـته به زمینه تصمیم گیری اسـت، متغیرهـای زیادی 
را باید در مورد آن لحاظ کرد و سازمان نمی تواند دستورالعمل یکپارچه ای 
را بـرای آن تجویـزی کنـد. فـرض بـر ایـن اسـت کـه افـراد بـا دانسـتن، اصول 
اخلاقی و ارزش های سازمان و نهایتاً با گرفتن مشورت در قالب کارگروه ها 

می توانند تصمیـم ارزش آفرین را بسـازند.
رویکرد تجویزی درخصوص شرایطی قابل پیاده سـازی است که به کرات 
رخ می دهـد و لازم اسـت دسـتورالعمل های یکپارچـه و ثابـت در اختیـار 

کلیه کارکنـان قـرار گیرد.
تشویق کننده در مقابل دلسردکننده:

برخی اوقات سازمان تصمیمات اخلاقی را به عهده کارکنان می گذارد و در 
مقابل رفتـار اخلاقی، پـاداش )نه الزاماً مـادی( تعریف می کند یـا در مقابل 
رفتـار ضداخلاقـی، کسـر از پـاداش و جریمـه و یـا دیگـر ابزارهـای تنبیهـی 

ممکـن را در نظـر می گیرد.
ایـن ابزارهـا نیـز در کنـار هـم لازم و البته وابسـته به شـرایط تصمیم گیـری و 

براسـاس هزینـه و فایـده تصمیمـات اسـت. سـعی بـر آن اسـت کـه قوانیـن 
شـرکت ها به گونـه ای تنظیـم شـود کـه درصورتی کـه اقدامـات پرسـنل 
گر سازمان را متحمل هزینه  ارزش آفرین است، دیده شود و از سوی دیگر ا

می کنـد، مشـمول جریمـه و تنبیـه شـود.
باید در نظر داشـته باشـیم خواه ناخواه معنی دار بودن زندگی ما وابسـته 
گـر بـرای شـما مهـم اسـت کـه  بـه تأثیـر تصمیماتمـان بـر دیگـران اسـت. ا
ارزش آفرین و به نوعی از نظر اخلاقی سـرآمد باشید، مهم است که بررسی 
کنیـد ارزش هـا، اقدامـات و رفتارهـای شـما چگونـه بـر کلیـت تیـم و گـروه 

تأثیرگـذار اسـت.
 افرادی کـه مسـئولیت خـود را در رخدادهای محیـط اطـراف می پذیرند، 
سهم خود را در برایند اقدامات مؤثر می دانند و تصمیمات خود را دائماً با 
فیلتر اخلاق، فرهنگ و ارزش ها تحت کنترل قرار می دهند، در بلندمدت 
به عنوان اشخاصی صادق و به یادماندنی در خاطره ها می مانند و از لذت 

زایدالوصفی بهره مند می شوند.

آمـوزش مفهـوم زمـان بـه کـودکان کمـی دشـوار اسـت؛ 
زیرا در سنین کم، کودکان بیشتر می توانند موضوعات 
قابـل لمـس را درک کننـد. همچنیـن شـنیدن بعضـی 
کلمات مانند هفتـه آینده، پس فـردا، چند مـاه قبل و چند دقیقـه برای 
کودکان نامفهوم هستند. برای مثال، بزرگسـالان و والدین با شنیدن 
جمله »نیم سـاعت دیگه حرکت می کنیم«، کاملاً متوجه مـدت زمان 
آن می شـوند و در طـول این نیم سـاعت می تواننـد آماده رفتن شـوند؛ 
ولی مفهوم این جمله برای یک کودک چهارساله قابل درک نیست.
بنابرایـن بـرای آمـوزش مفهـوم زمـان بـه کـودکان، پـدر و مـادر بایـد صبـور 
باشـند و بـا اصولـی اسـتاندارد، زمـان را به کـودک خـود آمـوزش دهنـد؛ زیرا 
یادگیری مفهـوم زمان بـه کـودکان می تواند ماه ها و سـال ها طول بکشـد. 
آموزش زمـان به کـودکان می توانـد از دوسـالگی آغـاز شـود؛ ولی کـودکان از 
سـن شش سـالگی به بعـد تـازه شـروع بـه یادگیـری زمـان می کننـد و علاقه 

خـود را نشـان می دهنـد.
درک مفهوم زمان در سنین خردسالی  

کـودکان در دو سـال اول زندگـی، به درسـتی قـادر بـه درک مفهـوم زمـان 
نیستند و والدین باید مفهوم زمان را تنها با معیارهای فیزیولوژیک انسانی  
برای آن ها بیان کننـد. برای نمونه شـب را زمـان خوابیدن و صبـح را زمان 

بیدار شـدن مثـال بزنند.
برای کودکان سه تا چهارساله مفهوم زمان بسیار مبهم، گنگ و ناشناخته 
اسـت، به همیـن دلیل اسـت کـه انتظـار کشـیدن نیـز بـرای این رده سـنی 
کـودکان مفهومـی نـدارد و آن هـا را بی قـرار می کنـد، زیـرا نمی تواننـد درک 
کننـد تـا چـه مـدت زمـان، قولـی کـه والدیـن بـه او داده انـد را می تواننـد بـه 
تأخیـر بیاندازنـد. بـا رسـیدن کـودک بـه این سـنین مشـاهده می شـود که 

کـودک همچنـان تـوان درک زمـان حـال، گذشـته و آینـده را نـدارد و تنهـا 
می توانـد مفاهیـم قبـل و بعـد را  بفهمد؛ بـرای مثـال، جملاتـی مثـل »اول 
ناهار می خوری و بعد بازی می کنی.« فردی که زمان را به کودکان آموزش 
می دهـد، بایـد عواطـف کـودکان را نیـز در نظـر بگیـرد و بـا بـازی و سـرگرمی 

گیرایـی مفهـوم زمـان را افزایـش دهد.
به صورت کلی قبل از شش سـالگی مفاهیم روز، هفته، ماه و ساعت برای 
کودک قابل درک نیست، اما زمانی که کودک وارد سن ورود به مهدکودک 
می شود )پنج الی شش سالگی(، کم کم می تواند با مفهوم زمان آشنا شود 
و حتی فصل ها و یا تغییر آن هـا را می تواند بهتر درک کند. در سـن هشـت 
سالگی درک مفهوم زمان برای کودک کامل می شود و بهترین زمان برای 

آموزش مفهوم زمان به کودکان اسـت.
روش های آموزش مفهوم زمان به کودکان  

گر کودک از همان  آموزش مفهوم زمان به کودکان بسیار مهم است؛ زیرا ا
سـنین ابتدایی به اهمیت زمان و برنامه ریزی در زندگی خود پی نبرد، در 
بزرگسـالی نیز نمی تواند از وقت خود برای رشد و پیشـرفت استفاده کند. 
آموزش زمـان به کودکان بهتر اسـت با اسـتفاده از بـازی و سـرگرمی صورت 
بگیرد تا کـودکان علاقـه بیشـتری به یادگیـری نشـان دهنـد. در ادامه سـه 

روش برتر آمـوزش مفهوم زمان بـه کودکان مورد بررسـی قـرار می گیرد: 
-  نقاشـی کـردن: بچه هـا از نقاشـی کـردن و اسـتفاده از رنگ هـا لـذت 
می برنـد؛ والدین می تواننـد از این علاقه مشـترک کودکان اسـتفاده کنند 
و روزهای هفته را با استفاده از نقاشـی برای او ترسیم نمایند. برای مثال، 
روز جمعه را با شهربازی و روز شنبه را با سر زدن به یک دوست به او نشان 
دهند. همچنین والدین می توانند از کودکان خـود بخواهند که روز قبل 
خـود را نقاشـی کننـد. بـا ایـن تمریـن کـودکان روزهـای هفتـه را شناسـایی 

می کننـد و می تواننـد برنامه ریـزی را بیاموزنـد.
-  نمادسـازی: پـدر و مادرهـا می تواننـد بـا اسـتفاده از نمـاد و نشـانه های 
مخصوص هر فصل، فصول مختلف سال را به کودک خود آموزش دهند. 
استفاده از عکس درختان در فصل های مختلف سال و نشان دادن گل 
و شـکوفه در بهار یـا بـرف در زمسـتان، به کـودک کمک می کند تـا فصل ها 

را شناسـایی کند.
کثـر آن ها  -   چوب خـط: روز تولـد بـرای کـودکان بسـیار پراهمیت اسـت و ا
منتظر هستند تا روز تولدشـان فرا برسـد. والدین می توانند با اسـتفاده از 
چوب خط های زیبا، تعـداد روزهایی را که تا تولد کودکشـان باقی مانده را 
مشخص کنند و به او بگویند، زمانی که چوب خط ها تمام شوند، روز تولد 
او فرا می رسـد. این روش می تواند آموزش مفهوم زمان بـه کودکان را قابل 

درک تر کند و صبـر و انتظار را نیـز به آن ها آمـوزش دهد.
گاهـی والدیـن فکـر می کنند کـه کودکانشـان نسـبت به صحبـت آن هـا و یا 
پیام هایی که به او می دهند بی توجه اسـت، اما بایـد بدانند این موضوع 
نشـانه بی توجهـی آن هـا نیسـت. بـرای مثـال وقتـی بـه کـودک می گوینـد: 
کنشی نشان نمی دهد، نشـانه بی ادبی یا بی توجهی  »عجله کن!« و او وا
کنـش او درک متفاوتـش از مفهـوم زمـان اسـت  آن نیسـت، بلکـه علـت وا
و درواقـع معنـای کمبـود زمـان را متوجـه نمی شـود. درواقـع در کنـار همه 
تعالیم، والدین باید با مراحل رشد کودک هماهنگ و صبور باشند. درک 
مفهوم زمـان در برخی کـودکان ممکن اسـت تا هشت سـالگی بـا درکی که 
والدین از معنای واقعی زمان دارند متفاوت باشد که البته جای هیچ گونه 
نگرانی نیست. بنابراین والدین باید فرزند خود را با شیوه درست آموزش 

دهند و هیـچ گاه او را سـرزنش نکنند.
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موفقیت  کارکنان  و فرزندان آنان 
در عرصه فرهنگی

موفقیت

آقای محمد مهدیه نجف آبادی همکار شاغل در مجتمع 
فولاد سبا در کنکور سراسری سال 1۴۰۲ آزمون دکتری مدیریت 

بازرگانی  دانشگاه تهران را با موفقیت پشت سرگذاشت.
مهسان مکرم جهرمی فرزند همکار گرامی سعید مکرم 
مدارس  ورودی  آزمون  خرید،  واحد  در  شاغل  جهرمی 

استعدادهای درخشان را با موفقیت پشت سر گذاشت.

مهسان مکرم جهرمی

محمد مهدیه نجف آبادی

محمد صالحی مبارکه
 فولادسازی و ریخته گری مداوم

روز بازنشستگی :  1۴۰۲/۰۶/۰۸

هفته گذشته درخصوص توانمندسازی سالمندان سخن 
گفتیم.  در این شماره به آثار گسترده این فعالیت ها خواهیم 

پرداخت.
کید داشت که  در بحث توانمندسازی بایستی بر این نکته تأ
احساس خوب بودن، یکی از عینی ترین و قابل ارزیابی ترین 
پارامترهای توانمندشدن است و در این رهگذار، مدیریت فعال و 
خودکنترلی اجتماعی، اساسی ترین عنصر احساس خوب بودن از 

نظر جسمی و روحی به شمار می رود.
احساس سامان دهی به خود

زمانی که سالمندان با میل خود در انجام وظایف خود سهیم 
شوند و در این امر اجباری وجود نداشته باشد، در این شرایط 
احساس فعال بودن می کنند. وقتی که سالمند خود شروع کننده 
انجام یک وظیفه شخصی باشد، در این شرایط می تواند احساس 
مستقل بودن بکند، سالمند فعال در این شرایط درمی یابد که 
کارهایش را باید با چه سرعتی انجام دهد و در کارهایش احساس 

مالکیت می کند.
پذیرفتن نتیجه عمل

 در شرایطی که سالمند خود آغازگر و پایانگر اعمال شخصی باشد، 
این موضوع را هم می پذیرد گه نتیجه عمل را می تواند تغییر دهد. 
پذیرفتن نتیجه، کاملاً به احساس خودکنترلی مربوط است و برای 
اینکه سالمند احساس توانمندی کند، نه تنها باید احساس کند 
که آنچه انجام می دهد اثری به دنبال دارد، بلکه باید احساس کند 

که می تواند  در آن اثر، تغییر به  وجود آورد.
داشتن مفهوم در زندگی

که از  معنی داربودن در زندگی یک نگرش ارزشی می باشد 
متجانس بودن آرمان ها و ارزش های افراد و آنچه که در حال 
انجام دادن آن هستند، حاصل می شود. سالمند در زمان انجام 
کاری که احساس می کند مفهوم دارد، نسبت به زمانی  که این 
احساس پایین می باشد، بیشتر به آن متعهد و با آن درگیر است و 

نیروی زیادتری برای آن کار متمرکز می کند.
احساس اطمینان در زندگی

 سالمندان فعال در زندگی دارای حس اطمینان و اعتماد هستند. 
گرچه  همچنین اعتماد به طور ضمنی دلالت بر این دارد که افراد ا
خود را در یک موقعیت آسیب پذیری قرار می دهند، ولی ایمان 
دارند که در نهایت هیچ آسیبی در نتیجه آن اعتماد به آنان 

نخواهد رسید.
www.mehrparvar.com :منبع   
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لامپور  تمدید تفاهم نامه سپاهان و کوالا

اف سی مالزی

صعود تیم کوهنوردی شهید امینی 

فولاد مبارکه به مرتفع ترین قله ایران

بهترین بازیکن گوش چپ هندبال بانوان 

آسیا، همچنان در سپاهان ماندنی است

لامپور اف سی  تفاهم نامه  فولاد مبارکه سپاهان و کوالا  
مالزی برای دو سال تمدید شد.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، تمدید 
لامپور اف سی مالزی  تفاهم نامه همکاری سپاهان و باشگاه کوالا
در حاشیه سفر نمایندگان باشگاه سپاهان برای قرعه کشی لیگ 

قهرمانان آسیا به امضا رسید.
این تفاهم نامه باحضور استنلی برنارد، مدیرعامل باشگاه 
لامپور اف سی، دکتر علی اصغر محمدی، سفیر جمهوری  کوالا
اسلامی ایران در مالزی، دبیرکل سابق فدراسیون فوتبال 
کبری، مدرس ای اف سی و عضو گروه  ، حسین ا لامپور کوالا
فنی و آنالیز فوتسال ای اف سی )TSG( و حامد اصفا مدیر امور 

بین الملل باشگاه سپاهان تمدید شد.
برگزاری کمپ در ایران و مالزی، برگزاری بازی های دوستانه، 
انتقال تجربیات فنی دو باشگاه، انتقال بازیکنان و کارگاه های 
دانش افزایی ازجمله مفاد تفاهم نامه بود که از اوایل سال 

میلادی به اجرا درمی آید.
گفتنی است یکی از رویکردهای باشگاه فولاد مبارکه سپاهان 
دیپلماسی ورزشی و ارتقا تعاملات با باشگاه های مختلف 
بین المللی است و در این راستا، باشگاه فولاد مبارکه سپاهان 
با 1۳ باشگاه از شرق آسیا تا غرب آفریقا و آمریکای لاتین قرارداد 

خواهرخواندگی امضا کرده است.

تیم کوهنوردی شهید امینی فولاد مبارکه در بازه زمانی   
24 تا 27 مردادماه از مسیر شمال شرقی موفق به صعود قله 

5610 متری دماوند شدند.
نفرات تیم کوهنوردی شهید امینی فولاد مبارکه در این صعود 

عبارت اند از:
مربیان تیم: مرتضی اشرفی و محسن لچینانی

سرپرست: سید رضا بنی هاشمی
پزشکیار تیم: محمد علی شاهی

؛  کوهنـوردان: قاسـم شـیری؛ فرشـید کریمـی؛ حمیـد کارپـرداز
علی رهنما؛ مهرداد رحیمی؛ محمود علیخانی؛ جواد صادقی؛ 
غلامرضـا محمـدی؛ جـواد قربانـی؛ مظاهـر بهرامـی؛ محمـد 
ابراهیـم عطایـی؛ حسـین سـعیدی؛ مصطفـی خدابخشـی؛ 
محمـد رضـا صالحـی؛ باقـر قرقانـی؛ مسـلم خضریـان؛ محسـن 
نادرالاصل؛ رسـول شـجاعی؛ امیـر گنجی؛ محمد علـی قنبری.

حدیث نوروزی ستاره اصفهانی تیم ملی هندبال بانوان   
و بهترین بازیکن گوش چپ هندبال بانوان آسیا، با توافق با 
مدیریت باشگاه فولاد مبارکه سپاهان و کادرفنی تیم هندبال 
بانوان این باشگاه، برای یک فصل دیگر همچنان در میان 

طلایی پوشان ماندنی شد.
به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، یا نظر 
مدیریت باشگاه فولاد مبارکه سپاهان و کادرفنی تیم هندبال 
بانوان این باشگاه، حدیث نوروزی بازیکن ارزشمند و ستاره 
سال های اخیر تیم ملی هندبال بانوان، با توافق و عقد قراردادی 
رسمی و یک ساله همچنان در تیم هندبال بانوان باشگاه فولاد 

مبارکه سپاهان ماندنی شد.
ستاره سپاهانی ها در این فصل، همچون سال های گذشته با 
شماره پیراهن ۹5 طلایی پوشان در رقابت ها حاضر خواهد شد. 
گفتی است حدیث نوروزی سال گذشته همراه تیم ملی هندبال 
بانوان در نوزدهمین دوره مسابقات هندبال قهرمانی آسیا و 
انتخابی مسابقات جهانی ۲۰۲۳، عنوان بهترین بازیکن گوش 

چپ آسیا را کسب کرد.

فولاد مبارکه سپاهان ده نفره پیکان تهران را زمین گیر کرد

 ورزش              ورزش             

خبـــــــــــــر کوتاه

نفرات برتر

محمد سهیل محمدی
فرزند همکار  گرامی کرامت محمدی

شاغل در تعمیرگاه مرکزی
کادمی والیبال پایگاه پردیس آ

طاها صالح
فرزند همکار  گرامی مهدی صالح

شاغل در نورد سرد
کادمی ژیمناستیک دانشگاه آ

ثنا یزدانی
فرزند همکار  گرامی محسن یزدانی

کسیژن شاغل در واحد ا
کادمی شنا پایگاه اسپینر  آ

آرش داوری
فرزند همکار  گرامی حسن داوری

شاغل در آی تی
کادمی ژیمناستیک پایگاه علی ابن ابیطالب آ

ماهان رفیعی
فرزند همکار  گرامی جواد رفیعی

شاغل در توکا سبز
کادمی شنا پایگاه اسپینر   آ

مهلا فدایی
فرزند همکار  گرامی مجتبی فدایی

شاغل در کنترل مواد
کادمی والیبال پایگاه فردوس آ

درنیکا امینی
فرزند همکار  گرامی سعید امینی

شاغل در مجتمع فولاد سبا
کادمی  ژیمناستیک سالن حجاب دانشگاه اصفهان آ

باران شفیعی نهرخنجی
فرزند همکار  گرامی مهدی شفیعی

شاغل در توکا سبز
کادمی  ژیمناستیک پایگاه علی بن ابیطالب آ

هلیا سادات موسوی
فرزند همکار  گرامی مرتضی موسوی

شاغل در برنامه ریزی
کادمی شنای پایگاه فردوس آ

صدرا مهاجری
فرزند همکار  گرامی یوسف مهاجری 

شاغل در آهن سازی
کادمی شنای پسران پایگاه فردوس آ

آییـن اختتامیـه کلاس هـای ورزشـی ترم تابسـتان 
سال 1402 امور ورزش با حضور مهدی کفایت معاون 
سـرمایه های انسـانی و سـازماندهی فـولاد مبارکـه، 
مجتبی لطفی مسئول امور ورزش، جمعی از مسئولان شرکت و بیش 

از 1350 نفـر از فرزنـدان کارکنـان و خانـواده ایشـان برگـزار شـد.
به گـزارش واحد امـور ورزش فـولاد مبارکـه، در این مراسـم کـه در روزهای 
دوشنبه و سه شنبه ۳۰ و ۳1 مردادماه 1۴۰۲ در دو بخش دختران و پسران 
در مجموعه فرهنگی-ورزشی فردوس برگزار شد، مهدی کفایت معاون 
کثـری  سـرمایه های انسـانی و سـازماندهی فـولاد مبارکـه حضـور حدا
کارکنان، همسـران و فرزندان  کارکنـان در میادین و عرصه هـای ورزش را 
گامی بلند در راسـتای ارتقای سـلامت خانواده فـولاد مبارکـه و بهره وری 

سـازمان دانست.
کیـد بـر اینکـه بزرگ تریـن سـرمایه هـر سـازمان، نیـروی انسـانی  وی بـا تأ
سـالم، شـاداب و توانمنـد آن اسـت، تصریـح کـرد: در همیـن راسـتا 
برنامه های مدونی در طول سال و همچنین در زمان تعطیلات تابستان 

برای فرزندان در نظر گرفته و اجرا شد تا علاوه بر سلامت جسمی و روانی 
این عزیـزان، با نـگاه ملـی گام مؤثری بـرای اسـتعدادیابی و همـوار کردن 

مسـیر تعالـی ورزشـی فرزنـدان برداریم.
در همین زمینه، مسئول امور ورزش فولاد مبارکه نیز اظهار داشت: واحد 
امـور ورزش همسـو و همـگام بـا راهبردهـای کلان شـرکت درزمینه بهبود 
سلامت جسمی و روحی کارکنان و خانواده ها، با برنامه ریزی های مدون 
تمامی ظرفیت خود را به کار گرفت تا در تابستان، اوقات فراغت فرزندان 

را به بهترین و مفیدترین شکل ممکن پر کند.
بـه گفتـه مجتبـی لطفـی، هـدف امـور ورزش فـولاد مبارکـه از برگـزاری 
کلاس های تابسـتانه کشـف اسـتعدادها و معرفی آن ها به تیم های پایه 
قهرمانی و ملی اسـت؛ به همین منظـور سـرمایه گذاری در فعالیت های 

ورزشـی فرزنـدان کارکنـان جـزو اولویت هـای فـولاد مبارکـه اسـت.
وی در تشـریح چگونگـی اجـرای کلاس هـای تابسـتانه بـرای فرزنـدان 
کارکنـان گفـت: مجمـوع جلسـات آموزشـی در ماه هـای تیـر و مـرداد ۶۰۰ 
جلسـه ۹۰ دقیقه ای بود؛ به نحوی که فرزندان و مادران بیش از ۸۲1 هزار 

نفـر جلسـه از خدمـات ورزشـی امـور ورزش اسـتفاده کردنـد.
مسـئول امـور ورزش فـولاد مبارکـه افـزود: هـدف از انجـام فعالیت هـای 
ورزشـی، عـلاوه بـر ارتقـای سـلامت جسـمی و روانـی، افزایـش عزت نفس 
و اعتمادبه نفـس، تقویـت قـدرت تصمیم گیـری، ترغیـب و تشـویق 
فرزنـدان نسـبت بـه انجـام کارهـای گروهـی و بهبـود ظرفیـت مواجهـه با 
کادمی هـای ورزشـی امـور ورزش،  شکسـت اسـت. به همین منظـور در آ
کلاس های ورزشی ترم تابسـتان در ۶ رشـته فوتبال، والیبال، بسکتبال، 
کـی، تنیـس روی میـز و شـنا در بخـش پسـران و در 5 رشـته  تنیـس خا
کـی، تنیـس روی میـز و شـنا در بخـش  والیبـال، بسـکتبال، تنیـس خا

دختـران برگـزار شـد.
لطفـی خاطرنشـان کـرد: در ایـن دوره از کلاس های آموزشـی، همچنین 
آنالیـز سـاختار قامتـی 1۸۹ دختـر و 1۶۲ پسـر از فرزنـدان کارکنـان فـولاد 
مبارکـه در رده سـنی ۹ تـا ۲۰ سـال مـورد بررسـی قـرار گرفـت کـه می توانـد 
درزمینه استعدادیابی و هموارسازی مسیر پیشرفت این عزیزان نقش 

تعیین کننـده ای داشـته باشـد.

برنامه های ورزشی ترم تابستان فرزندان با هدف ارتقای سلامتی و تعالی فرزندان
معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه در آیین اختتامیه کلاس های ورزشی ترم تابستان مطرح کرد:

تیم فوتبال فولاد مبارکه سپاهان اصفهان در هفته 
چهارم لیگ برتر مقابل پیکان به پیروزی رسید.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان،  
تیم های فوتبال فولاد مبارکه سپاهان اصفهان و پیکان تهران در هفته 
چهارم لیگ برتر فوتبال به مصاف یکدیگر رفتند که این دیدار با نتیجه 

۲ بر یک به سود سپاهان به پایان رسید.
در نیمه نخست ابتدا پیکان به گل رسید اما در ادامه فولاد مبارکه سپاهان 
توانست بازی را با گل رضا اسدی به تساوی بکشاند؛ در دقایق پایانی این 

نیمه محمد دانشگر مدافع سپاهان با کارت قرمز داور اخراج شد.
گردان مورایس برای کسب پیروزی وارد زمین شدند و  در نیمه دوم شا

موفق شدند ۲ بار توسط رامین رضاییان و آریا یوسفی به گل برسند تا با 
نتیجه ۳ بر یک مقابل پیکان به پیروزی برسند.

به این ترتیب طلایی پوشان چهارمین پیروزی خود در لیگ برتر را به 
دست آورده و ۳ امتیاز این دیدار را به حساب خود واریز کردند و با 1۲ امتیاز 

صدرنشین جدول باقی ماندند.



پیامبر  گرامی اسلام )صل الله علیه و آله(:
بزرگ ترین  احترام  نظر  از  و  زمین  روی  بقعه  ک ترین  پا کربلا 

بقعه هاست و الحق که کربلا از بساط های بهشت است.
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

در فرهنگ عاشورا، اربعین به چهلمین   
روز شهادت امام حسین)ع( گفته می شود که 
مصادف با روز بیستم ماه صفر است. در این 
روز، شــیعیان مراســم ســوگواری عظیمی را در 
کشورها و شهرهای مختلف به یاد عاشورای 
حســینی برپامی کنند. عاشــقان و پیروان آن 
امام، در سحال اسرار اربعین به ذکر می پردازند 
و باران اشکبار چشم خویش را با مظلومیت 

حسین و یارانش پیوند می زنند.
در برخی از منابع شــیعه آمده اســت که اســرای 
کربــلا روز بیســتم مــاه صفــر ســال ۶1ه ــ .ق در 
بازگشــت از شــام، بــرای زیــارت آرامــگاه حضرت 
امام حسین)ع( و دیگر شهدا به کربلا رفتند، اما 
عده ای از علمای دین همچون شــیخ طوســی 
و شیخ مفید معتقدند که اسرا از شام به سمت 
مدینه رفتند. همچنین عده ای از نویسندگان، 
علما و مقاتل، ورود اسرا در اولین اربعین حسینی 
به کربلا را بعید دانســته و روایات و دلایل در این 
مــورد را رد کرده انــد؛ با ایــن وجــود ورود جابربن 
عبدالله انصــاری در اربعین بــه کربلا و زیــارت آن 
حضرت، در بین منابع چندان اختلاف نیست 
و نقل شــده که ســنت زیارت اربعین به دست او 

پایه ریزی شده است.
بنا بر روایات، پیاده روی و زیارت حرم مطهر امام 
حســین)ع( در روز اربعین ریشــه تاریخــی دارد. 
ســیدمحمدعلی قاضــی طباطبایــی در کتاب 
تحقیق درباره اربعین سیدالشهدا)ع( می نویسد: 
»حرکــت بــه ســوی کربــلا در روز اربعیــن از زمان 
امامان معصــوم)ع( در بین شــیعیان رایج بوده 

قتل عام مردم تهران در 17 شهریور، در   
میدان ژاله )شهدا(، یکی از نقاط عطف تاریخ 
انقلاب اسلامی ایران به شمار می آید. کشتار 
بیرحمانه مردم در آن روز تجلی واقعی رژیمی 
بــود کــه ســعی می کــرد بــا فریبــکاری از خــود 
چهره ای صلح طلب، آزادی خواه و مخالف با 
مفاســد بســازد و درواقــع این واقعــه خونین 

نقطه پایانی بر حیات رژیم پهلوی بود.
تنها چند روز پس از واقعه آتش ســوزی ســینما 
رکس آبادان در ۲۸ مرداد 1۳5۷، دولت جمشید 
آمــوزگار کــه بــا شــعار دولت فضــای باز سیاســی 
روی کار آمــده  بــود، مجبور به اســتعفا شــد و در 
، محمدرضــا پهلــوی بــه جعفــر  روز ۴ شــهریور
شریف امامی دستور داد تا دولتی با شعار آشتی 
ملی تشکیل دهد. اندکی بعد و در روز 1۳ شهریور، 
راهپیمایی بزرگ عید فطــر در تپه های قیطریه 
تهــران، تبدیــل بــه تظاهــرات بر ضــد حکومت 

شاهنشاهی شد.
در پی این ناآرامی ها، سرانجام از اولین ساعات 
روز جمعــه 1۷ شــهریور، مــردم بــرای شــرکت در 
راهپیمایی و نمازجمعه به امامت علامه یحیی 
نــوری راهی میــدان ژاله شــدند. غافــل از آنکه از 
ساعت ۶ صبح، حکومت نظامی توسط فرماندار 
تهران ارتشبد غلام علی اویســی اعلام و در حال 
اجرا بود. فرماندهان نظامی ابتدا چندبار از مردم 
خواستند که متفرق شوند و وقتی با بی تفاوتی 
مردم روبه رو شدند، به سوی آنان آتش گشودند. 
گلوله باران توسط نظامیان، چند دقیقه بیشتر 

روز سیزدهم شهریورماه به عنوان »روز   
بزرگداشت ابوریحان بیرونی« نام گذاری شده 
است. او  از بزرگ ترین دانشمندان و منجمان 
ایرانــی اســت کــه در چنیــن روزی در ســال 
362ه .ق در روستایی در خوارزم متولد شد. 

خــوارزم  در  را  خــود  تحصیــلات  ابوریحــان 
انجــام داد ســپس بــه دربــار شــمس المعالی 
قابوس بن وشــمگیر رفت و اولین کتاب خود به 
نام »آثارالباقیــه« را کــه از مهم ترین کتب تمدن 
اسلامی است، تألیف کرد. از آثار متعدد او می توان 
به »التفهیم« با موضوع نجوم و به زبان فارسی، 
»تحقیق ماللهنــد« دربــاره آداب و رســوم مردم 
هند به زبان عربی، »قانون مسعودی« با موضوع 
ریاضــی و هیئت و نجــوم و کتاب به زبــان عربی، 
»المجاهر فــی الجواهر« بــه زبان عربــی در باب 
معرفی مواد معدنی مخصوصاً جواهرات اشاره 
کرد.بیرونــی در علوم ریاضیــات، جغرافیا، طب، 
هندســه، کانی شناســی و هندشناســی تبحــر 
داشته و به زبان های فارسی، ترکی، عربی، عبری 
و سانسکریت مسلط بوده است. آنچه از کتاب ها 
و نوشته  های ابوریحان بیرونی برمی آید، گویای 
این اســت که او جزء ســرآمدهای روزگار خود و از 

اربعین حسینی

سالروز قیام
 هفده شهریور

جامع اربعین

روز بزرگداشت 
یحان بیرونی ابور

مناسبت

مناسبت

مناسبت

معرفی اپلیکیشن

اطلاعیه

  روحینا

معرفی فیلم

فیلم سینمایی »روحینا« در صداوسیمای مرکز قم تولید شده 
است. این فیلم، داستانی با محوریت همه مدافعان حرم حضرت 
زینب)س( از همه کشورها دارد و به طور کلی و در مفهومی جامع به 

تبیین مسئله انتظار می پردازد.
روحینـا روایـت زنـی بـا همیـن اسـم و اهـل کشـور افغانسـتان اسـت کـه 
همسـرش سـیدرضا در بحبوحـه حضـور تروریسـت های داعشـی در 
سـوریه به جمع مدافعـان حرم پیوسـته اسـت. سـیدرضا پیـش از رفتن 
بـه سـوریه، روحینـا و دختـر کوچکـش را قـم مـی آورد و خـود راهـی جهاد 
می شـود و این مسـئله سرنوشـت جدیدی را برای او و خانـواده اش رقم 
می زنـد. درواقـع فیلـم بیشـتر نمایانگـر مصائـب و مشـکلاتی اسـت کـه 

روحینـا بـا آن مواجـه اسـت.
این فیلم به سفارش سیمای استان ها جهت پخش از شبکه های 
کران و حضور در جشنواره ها  سراسری رسانه ملی، همچنین جهت ا
ساخته شده است و ازجمله ویژگی های برجسته آن، تولید و ساخت در 
سه فضای افغانستان، ایران و سوریه است. فیلم روحینا به عنوان یکی از 
سه نامزد اصلی دریافت جایزه بخش داستنای بلند مسابقه اختتامیه 

سیزدهمین جشنواره مردمی فیلم عمار انتخاب شد.
مهدی زمین پرداز، نازنین رحیمی، مهری سادات آل آقا، حشمت آرمیده، 
ساقی زینتی، مرتضی کاظمی، مهدیس فراهانی و محمد کدخدازاده 

ازجمله بازیگران این فیلم هستند.
www.khabarfarsi.com :منبع      

اپلیکیشن »جامع اربعین« با هدف ارائه 
خدمات بهتر و کامل به مسافران کربلا راه اندازی 
شده است و به زائران کمک می کند تا سفر خوبی را 
تجربه نمایند. نرم افزار جامع اربعین یک اپلیکیشن 
  GPSبسیار کامل در زمینه نرم افزارهای مسیریابی و
به شمار می رود که به طور خاص با هدف مسیریابی 
طول  در  اسکان  محل های  ذخیره  قابلیت  و 
زیارت های اربعین امام حسین)ع( توسعه داده شده 
است. این نرم افزار نقشه های آفلاین شهرهای 
نجف، کربلا، کاظمین،  سامرا را متناسب با نیاز زائران 
بران در هر لحظه  در خود جای داده است و کار
می توانند در مورد مسیر پیاده روی اطلاعاتی 
به دست آورند. همچنین امکان مشاهده محل 
دقیق همراهان در مسیر با استفاده از اپلیکیشن 

وجود دارد و معمولاً مسافران کربلا می توانند از طریق 
این برنامه در حین سفر با دوستان خود ارتباط برقرار 

کنند و از همدیگر جدا نشوند.
این اپلیکیشن با دارابودن اطلاعات بسیار مفید پیش 
، افراد را با اطلاعاتی کامل عازم این سفر زیارتی  از سفر
می کند و حاوی راهنمایی هایی در مورد وسایل لازم 
و مقالات آموزشی خواهد بود. همچنین این برنامه 
در طول سفر گنجینه ای از مداحی ها، سخنرانی های 
مذهبی، نوا و نماها را به صورت صوتی و تصویری در 
دسترس کاربران قرار می دهد تا از اوقات خود در طول 
این سفر زیارتی، ارزشمندترین توشه های معنوی را 
جمع آوری کنند. در بخش خاطره نویسی اپلیکیشن، 
مسافران می توانند خاطرات خود را در مورد سفر تایپ 
و ذخیره نمایند تا بعداً از آن ها استفاده کنند و خاطرات 
ک بگذارند. علاوه بر  کربلا را با دوستان خود به اشترا
این، اپلیکیشن جامع اربعین اطلاعات جامع و کاملی 
کن متبرکه و زیارتی را نیز به همراه توضیحات،  از اما
تاریخچه، تصاویر، نمادها بر روی نقشه و... در اختیار 
کاربران قرار می دهد. از دیگر امکانات نرم افزار جامع 
اربعین می توان به اخبار اربعین و کمپین شوق زیارت 
اشاره نمود که افراد باتوجه به شرایط و نیازهای خود 

می توانند از بخش های مختلف آن بهره مند شوند.
www.cafebazaar.ir :منبع   

        کارگردان وتهیه کننده :   

عبدالرضا صادقی جهانی

یه خبری »شرکت فولاد مبارکه اصفهان« نشر
 شماره  1341 

یورماه 1402  |    16 صفر 1445     |  2 سپتامبر 2023 شنبه 11 شهر

مدیر مسئول :  محمد جواد براتی      |    سر دبیر    :    سجاد  امیری فارسانی
یا  ین فردای شرق آر طراحی:  مؤسسه نگارآفر

چاپ:  مؤسسه همشهری 

صاحب    امتیاز:       شرکت  فولاد مبارکه اصفهان    

Khabarnameh-Foulad
Mobarakeh Steel Company’s internal newsletter 

Vol.27
No.1341
Sat. 2 SEP . 2023
www.msc.ir

Email: ceo@msc.ir                                                                                                                         :سامانه ارتباط مستقیم با مدیرعامل

شماره سامانه پیامک :                                                                                                                                                                                                                                                         30003222

h t t p s : / / m s c . i r وب سایت:                                                                                                                      

http://aparat.com/msc.ir                                                                                                                                                                                                                                :  آپارات                             

https://t.me/mobarakehsteel_co                                                                                                                                                                             :     تلگرام  

https://poopak.msc.ir/#/room/#pr:pws.msc.ir                                                                                                 :    پوپک

https://eitaa.com/mobarakehsteel_co                                                                                                                                                            :     ایتا 

https://gap.im/mobarakehsteel_co                                                                                                                                                                          :     گپ

کامل الزیارات، ص ۲64( ، ج ۹8، ص ۱۱۵ و نیز  )بحار الانوار

ت
ســـ

ن ا
یـــ

بع
ن ار

ــو
چـ

ن، 
کـــ

ـه 
یــ

گر
ن 

ــو
خـ

دلا 
است و شیعیان حتی در زمان بنی امیه و بنی عباس 

نیز به این حرکت مقید بوده اند.«
این راهپیمایی در برهه ای از زمان به ورطه فراموشی 
سپرده و در نهایت توسط شــیخ میرزا حسین نوری 
دوبــاره احیــاء شــد. او اولیــن بــار در عیــد قربــان بــه 
پیــاده روی از نجف تا کربــلا اقدام کــرد که ســه روز در 
راه بــود و حــدود ۳۰ نفــر از اطرافیانــش، او را همراهی 
می کردند. محدث نوری از آن پس تصمیم گرفت، هر 
ســال این کار را تکرار کند که آخرین بار در سال 1۳1۹ 
هجری با پای پیاده به زیارت حرم حضرت اباعبدالله 

حسین)ع( رفت.
پیــاده روی اربعیــن در روزهــای منتهــی بــه بیســتم 
صفر از نقاط مختلــف عراق به طرف کربــلا و با هدف 
زیارت اربعین برگزار می شــود. این حرکت که غالباً به 
صورت پیاده صورت می گیرد، یکی از پرجمعیت ترین 
راهپیمایی ها در جهان شمرده می شود. بیشتر زائران 
از مسیر نجف به کربلا می روند و در طول مسیرهای 
راهپیمایــی، جایگاه هایــی بــرای پذیرایــی از زائران 
وجود دارد که موکب خوانده می شود. در سال های 
اخیر میلیون ها نفر در این راهپیمایی شرکت می کنند 
و بسیاری از منابع این رویداد را بزرگترین گردهمایی 

سالانه مذهبی در جهان دانسته اند.
www.imna.ir :منبع  

طول نکشید، اما کشتار عظیمی رخ داد و این واقعه 
به »جمعه سیاه« معروف شد.

، اراده و عــزم رژیــم در  بــه دنبــال کشــتار 1۷ شــهریور
رویارویــی بــا ملــت ســخت بــه تردیــد و تزلــزل افتاد؛ 
که شــیوه های موســوم اعم از ســرکوب و سازش  چرا
در عمل شکســت خــورده بــود. در پــی ایــن واقعه و 
ادامه حکومــت نظامی، انســجام ارتش نیــز متزلزل 
شد؛ زیرا شــکاف عمیقی که میان کادر فرماندهی با 
نیروهای مســلح از نقطه نظر گرایش های سیاسی و 
ملی و مذهبی وجود داشت، موضع ارتش را به عنوان 

سرکوبگر مخالفان سخت تضعیف می کرد.
درحقیقت قیــام 1۷ شــهریور، جدایی میــان ملت و 
حکومت را عمیق تر کرد و امکان هر نوع پیوســتگی 
یا ســازش را از بین برد. ابعاد عظیم کشــتار و سرکوب 
مــردم بی گنــاه در ایــن روز باعث شــد تــا انقلابیون و 
رهبران آن هــا در حرکــت خــود مصمم تر شــوند و در 
این بین رهبــری مدبرانه حضرت امــام خمینی)ره( 
نقشی به سزا داشت. حمایت های سران به اصطلاح 
دموکرات آمریکا از رژیم پهلوی در سرکوب مبارزین نیز 
باعث شد تا ماهیت اصلی آنان برای مردم ایران هرچه 
بیشتر نمایان شود. درمجموع می توان گفت که این 
قیام عاملی مؤثر در تشدید مبارزات مردمی و تسریع 

در سقوط رژیم پهلوی بود.
www.kaums.ac.ir :منبع  

شخصیت های چندبُعدی در علم بوده است و این 
موضوع را از تعداد زیاد کتاب ها و عمق نوشته  هایش 
می توان فهمید. بیرونی مباحث متعددی را مطرح و 
نظریات جدیدی را ابداع کرد که قبل از او، کسی آن ها 
را بیان نکرده است و »دانشنامه علوم« چاپ مسکو، 
ابوریحــان را دانشــمند همه قــرون و اعصــار خوانده 
اســت. ابوریحــان بیرونــی در ســال ۴۴۰ه .ق چشــم 
از جهــان فروبســت و مقبــره او در غزنــی افغانســتان 

کنونی قرار دارد.
ایران در ژوئن ۲۰۰۹ به عنوان نشانی از پیشرفت علمی 
صلح آمیــز، مجســمه ای بــه شــکل چهارتاقــی را که 
ترکیبی از سبک های معماری و تزئینات هخامنشی 
و اسلامی در آن دیده می شود، به دفتر سازمان ملل 
متحد در وین هدیه داد که در محوطه آن قرار داده 
شده  است. در این چهارتاقی مجسمه هایی از چهار 
دانشمند ایرانی؛ خیام، ابوریحان بیرونی، زکریا رازی و 

ابوعلی سینا قرار دارد.
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